
411

شماره 641 - 16 صفحه
دوشنبه 4 دی 1402

سال سی و دوم
6000 تومان

اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی
هفته نامه

316

احکام و انتصابات 
جدید در سازمان 
منطقه آزادکیش

افتتاح بزرگترین مرکز 
تفریح و سرگرمی 

جزیره کیش در میکامال

انعقاد تفاهم نامه همکاری 
۲۰ هزارمیلیاردریالی

 منطقه آزاد ماکو

بازدید دبیر شورایعالی مناطق آزاد از پروژه های 
سرمایه گذاری و عمرانی منطقه آزاد چابهار

7

و

انگیزه های 
تهاجم به احکام مالیاتی 

مناطق آزاد
13

دیدگاه

دکتر سعید پورعلی 



2

لاهوتی نماینده ادوار مجلس:

قانونرازیادوباعجلهتصویبمیکنیم
سرویس خبر- نماینده ادوار مجلس 
گفت: ما قانون را تولید کنیم، اگر اجرا نشود 
چــه فایده ای دارد؟  ما قانون زیاد و با عجله 
تولیــد می کنیم. باید قوانین با کیفیتی تولید 
کنیم که شاهد چنین نابسامانی هایی نباشیم. 
نکته آخر این است که مجلس آینده می تواند 
تحت تنوین و اصلاح قوانین باشد. ما خیلی 
قوانین متعدد تولیدشده داریم که موازی هم 
هســتند که بین آن ها تفاوت است. بنابراین 
باید روی تنوین قوانین بیشتر وقت بگذاریم. 
نگاه آخر اینکه اگر ما دو مجلس ایجاد کنیم، 
هدف مان این اســت که یک مجلس نگاه به 
منافع محلی نداشــته باشــد. مجلس عوام 
مسائل محلی و مجلس خواص مسائل ملی 

را بررسی کند.
مهرداد بائــوج لاهوتی نماینده ادوار 
مجلس در پاســخ به این سوال که برخی در 
اظهارنظرهای مختلف، از تشکیل دو مجلس 
جداگانه قانون گذاری و مجلس نمایندگان 
صحبت می کنند. ســاز و کار مطرح شدن 
چنین ایده ای وجود دارد، گفت:  در گذشته، 
این اتفاق در کشــورهای دیگر هم رخ داده 
است. اما هر کشوری باید متناسب با شرایط 
خودش تصمیم بگیرد. نظر شخصی من این 
است که اگر ما بخواهیم یک ساماندهی در 
مجلس موجود داشته باشیم، باید تصمیمات 
بهتری اتخاذ کنیم تا دیگر تشکیل دو مجلس 

ضرورت نداشته باشد. 
وی افزود:  ما از جمله مجالسی در دنیا 
هســتیم که تولید قانون در آن زیاد اســت. 
یعنــی هیچ جای دنیا این میزان قانون تولید 
نمی کننــد. بنابراین اگر ما دقت کنیم، قانون 
کم ضرورتی ندارد چــون در حال حاضر 
بیــش از ۷۰ درصــد قوانینی کــه ما تولید 
می کنیم، اصــلاح قانون اســت. معنایش 
این اســت چون بســیاری از قوانینی که ما 
تصویب می کنیم، بی کیفیت هســتند بعد از 
مدتی به دنبــال اصلاح آنها خواهیم رفت. 
چرا ما قانون بی کیفیت تولید می کنیم که بعد 
بــه دنبال اصلاح آن قانون، میلیاردها تومان 
هزینه کنیم و به دنبال اصلاح قانون باشیم؟ 
نکته دوم اینکه مجلس دو وظیفه دارد، یکی 
وظیفه قانون گذاری و دیگری وظیفه نظارت 
بر اجرای قانون. معمولا در مجالس ما کمتر 

به نظارت بر اجرای قانون پرداختند.

این فعال سیاســی اصولگرا تصریح 
کــرد: حالا ما قانون را تولید کنیم، اگر اجرا 
نشــود چه فایده ای دارد؟  ما قانون را زیاد و 
با عجله تولید می کنیم. باید قوانین با کیفیتی 
تولید کنیم که شــاهد چنین نابسامانی هایی 
نباشیم. نکته آخر این است که مجلس آینده 
می تواند تحت تنوین و اصلاح قوانین باشد. 
ما خیلی قوانین متعدد تولیدشــده داریم که 
موازی هم هستند که بین آن ها تفاوت هایی 
وجود دارد. بنابراین باید روی تنوین قوانین 
بیشــتر وقت بگذاریم. نگاه آخر اینکه اگر 
مــا دو مجلس ایجاد کنیــم، هدف مان این 
اســت که یک مجلس نگاه به منافع محلی 
نداشته باشد. مجلس عوام مسائل محلی و 
مجلس خواص مسائل ملی را بررسی کند. 
اما مسأله اینجاســت سطح همین مجلس 
را بالاتر بیاوریم، معیارها و شــاخص های 
ورود را ســنگین تر کنیم و آدم های ملی تر 
وارد مجلس کنیم. ما باید به اسناد بالادستی 
توجه کنیم. وی تصریح کرد: ما الان سه سند 
داریم و هر سه سند مسیر خودش را می رود. 
این موارد سهل انگاری است و تا همین جا 
هم شــدنی است. حالا یک مجلس دیگر را 
هم برایش ایجاد کنیم آیا واقعا می تواند کار 
خاصی انجام دهد؟ ما الان ســه دسته سند 
داریم: سند بودجه، سند برنامه و سند اسناد 
بالادستی و هرکدام راه خودشان را می روند. 
ســند بودجه باید کاملا در راســتای قانون 
برنامه باشد. تمام هدف های سند برنامه باید 
برای ســند بودجه باشد. یعنی همه پول ها 
باید در راستای برنامه تنظیم شود. شما تمام 

قوانیــن برنامه ما را نگاه کنید بین ۲۰ تا ۳۵ 
درصد اجرا شده است. پس بودجه و قانون 
برنامه راه خودشان را می روند. الان شما نگاه 
کنید و ببینید کدام یک از اهداف چشم انداز 
محقق شده اســت. چون وقتی ما برنامه را 
می نویسیم، برنامه نیست و به نوعی بودجه 
است. به نوعی توزیع منابع پول است. مسیر 
حرکت نیســت. یعنی الان در بحث انرژی 
ما ناترازی داریم. مثلا در فصل سرما روزانه 
۳۰۰ میلیون مترمکعب گاز کم داریم و باید 
این مشــکل ناترازی حل می شــد. زشت 
اســت، کشوری که روی گاز خوابیده برای 
زمســتان دغدغه گاز داشته باشد و کارخانه 

و دانشگاه را تعطیل کند.
لاهوتی افــزود: در موضــوع برق، 
در فصــل تابســتان و اوج مصرف برق ۱۲ 
هزار مگابایت مصرف کم داریم و ناچاریم 
کارخانه ها، دانشگاه ها و مدرسه ها را تعطیل 
کنیم. یا در بنزین ناترازی داریم و به چیزی 
حدود ۱۰ میلیون لیتر می رسیم. اگر ما الان 
پیشگیری نکنیم همین طور است. ناترازی 
در بانک هــا، ناتــرازی در صندوق ها؛ ۱۷ 
صنــدوق بازنشســتگی داریــم و هر ۱۷ 
صنــدوق ورشکســته هســتند. در قانون 
بودجه امسال دولت فقط ۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار 
میلیارد تومان برای صندوق ها تنظیم می کند. 
تا کی می توانیم به این وضعیت ادامه دهیم؟ 
آیا مجلس دیگری داشــته باشیم شق القمر 

می کند؟ همین مجلس شق القمر کند.
وی تصریــح کرد: اگر بــه موضوع 
صندوق ها توجــه نشــود می تواند برای 

مــا چالش ایجاد کند، همیــن مجلس این 
موضوع را حل کند. در ناترازی های مربوط 
به موضوع انرژی، اگــر ما ۳۰ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری نکنیم، حتی در وزارت نفت 
کــه ما ۳/۸ دهم میلیون بشــکه نفت تولید 
می کنیم، در آینده همین میزان را نمی توانیم 
صادر کنیم یا حتی مصرف خودمان را تأمین 
کنیم. ما فقط محدوده شهرستان خودمان را 
می بینیم و روزانه با طرح های محلی به دنبال 
تصویب آن در مجلس هستیم. متوسط عمر 
پرو ژه های عمرانی ما بالای ۱۵ سال است و 
این وحشتناک است. من تصورم این است 
که یک مجلس می تواند کشور را اداره کند 
اما به شــرطی که ترکیب مجلس، ترکیب 
همراهی باشند که بیشتر به منافع ملی توجه 
کنند. یعنی وقتی می گوییم مشــکل برق را 
حل کنیم، به دنبال این نباشند که بگویند به 
من پولی بدهید تا برق شهر خودم را اصلاح 
کنم. باید ناترازی را اصلاح کنم. اگر ناترازی 
را اصلاح کنند، مشــکل برق شهر خودش 
هم حل می شــود. بنابراین به اقتصاد کشور 
هم لطمه وارد نمی شــود. لاهوتی در مورد 
راهــکار حل موضوع تعدد قوانین که حتی 
خود نمایندگان هم از آن گله می کنند، گفت:  
نمایندگان این حق را دارند که طرح بدهند. 
امــا به نظرم باید تلاش کنیم تا تعداد لوایح 
از دولت بیشتر باشد. براساس قانون، دولت 
می تواند لایحه بدهد و نمایندگان می توانند 
طــرح ارائــه کنند. ما باید به دولت فشــار 
بیاوریم که لایحــه بدهد. ما یکبار خدمت 
مقام معظم رهبری رسیدیم به ایشان گفتیم 
دولــت یــک لایحه داده،  مــا آنقدر در آن 
لایحــه تغییرات ایجاد می کنیم که از مفهوم 
خودش خارج می شــود. بنابراین پیشنهاد 
من این اســت که ۱۳ کمیسیون تخصصی 
در مجلس آینده، با دولت بنشــیند و بسته 
تهیه کنند. مثلا کمیســیون اقتصادی دارای 
چالش های اصلاح قانون اســت و با دولت 
بنشیند بندهای قانونی آن را اصلاح کند تا به 
یک فهم مشترک با دولت دست پیدا کند. به 
ترتیب مابقی حوزه ها به همین شکل رفتار 
کنند. دولت و مجلس ۱۳ بسته قانون گذاری 
مشترک بین خود را تهیه و آماده کنند. دولت 
لوایح خودش را بدهد و مجلس بقیه وقت  

خود را در بحث نظارت بگذارد.

گزیده

ســرویس خبر- نماینــده مهاباد در 
مجلس گفت: مجلس چراغ ســبزی برای 
گران کردن حامل های انرژی داده است که 
این هم خطری است که ممکن است دولت 
به یکباره برود و بنزین یا ســایر حامل های 

انرژی را گران کند.
جلال محمودزاده نماینده مردم مهاباد 
در مجلس شورای اسلامی در واکنش به این 
مســاله که »با توجه به اینکه برخی معتقدند 
لایحه دوم بودجه که کلیات آن تصویب شد 
ایرادات به مراتب بدتری نسبت به نسخه اول دارد اما در مقابل مجلس نظر خود 
را از مخالفــت بــه موافقت تغییر داد؛ این نگرانی وجود دارد که با توجه به در 
پیش بودن انتخابات، در جریان بررسی بودجه کم دقتی یا سهل انگاری صورت 
گیرد«، گفت: لایحه ی بودجه مشکلات بسیاری دارد که پس از رد کلیات آن 
توســط مجلس، دولت یکی از مســائل آن یعنی بحث حقوق بازنشستگان را 
اینطور حل کرد که با بالابردن ۱ درصدی مالیات ارزش افزوده نزدیک به ۷۰ 
هــزار میلیارد تومان پول بازنشســتگان را از جیب مردم تامین می کند؛ بدون 

اینکه به اثرات تورمی این اقدام توجه کند.
وی افزود: این در حالی اســت که افزایش ۱ درصدی مالیات بر ارزش 
افزوده زمینه ســاز یک تورم حدودا ۱۵ درصدی خواهد شد که زندگی تمامی 

اقشار مردم از جمله خود بازنشستگان را تحت  الشعاع قرار خواهد داد.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس ابراز داشت: نکته دومی که دولت در 
لایحــه ی دوم تغییر داد بحث گندم بود، که دولت اعلام کرد فقط خرید گندم 
نانوایی های یارانه بگیر را انجام می دهد و بقیه نانوایی ها را صمت خرید کند. 
خب این مشــکلاتی را به وجود می آورد، اول اینکه گندم مناطق گرمســیر که 
برداشت شــان زودتر انجام می شــود دولت گندم آن ها را خریداری می کند و 
برای مناطق سردسیر که برداشت محصولشان دیرتر انجام می شود مشکلاتی 

ایجاد می شود.
وی ادامه داد: از طرف دیگر، گندم یک کالای اســتراتژیک و تعزیراتی 
اســت که حتی گاهی شــاهد آن بودیم که بسیاری از مواقع در مبادی که گندم 
را بــرای صنعت می برند دســتگیر و بــه تعزیرات تحویل داده شــده و این 
مــردم را دچار مشــکلات زیادی می کند و همچنین ایــن موضوع نیز وجود 
دارد کــه برخی از بخش هــای غیر دولتی گندم را از مــردم خریداری کرده 
اما پول آن را پرداخت نمی کنند و تمام موارد گفته شــده مشــکلات بســیار 
 زیادی را برای مردم و کشــاورزان به خصوص در مناطق سردســیر به وجود 

می آورد.
عضو فراکســیون مستقلین مجلس خاطرنشــان کرد: بحث دیگری که 
وجود دارد که نمی دانم مجلس توان این را دارد که این مســئله را تغییر بدهد 
یا نه بحث افزایش مالیات هاســت که علیرغم تورم ۵۰ درصدی مالیات ها هم 
افزایش ۵۰ درصدی خواهد داشت و این مساله یکی دیگر از مسائلی ست که 

مردم را دچار مشکلات بسیاری می کند.
وی افزود: اعتبارات و هزینه های شرکت های دولتی شفاف و زیر رصد 
مجلس نیســت، تمام موارد ذکر شده ایرادات بزرگی است که این لایحه دارد 
و امیدواریم که مجلس بتواند با دســت بردن در جزئیات لایحه مقداری آن را 

تعدیل کند، زیرا اگر نتواند مشکلاتی ایجاد خواهد شد. 
محموزاده با اشاره به احتمال تصمیم گیری درخصوص قیمت سوخت 
در سال آینده، گفت: نکته ی بعدی در بودجه ی سال آینده این است که مجلس 
چراغ سبزی برای گران کردن حامل های انرژی داده است که این هم خطری 
است که ممکن است دولت به یکباره برود و بنزین یا سایر حامل های انرژی 
را گران کند. به صورت کلی این مساله مشخص است و از صحبت های رئیس 
کمیسین تلفیق چنین چیزی بر می آید که این ها یک جوری یک چراغ سبزی 

به دولت داده باشند.

ســرویس خبر- وزیــر صمت گفــت: خودروهای برقی نســبت به 
خودروهــای بنزینی اختلاف قیمت مختصری دارند کــه با جبران تعرفه در 

تلاش هستیم قیمت ها را به هم نزدیک کنیم.
عبــاس علی آبادی در مــورد تعرفــه واردات خودروهای هیبریدی و 
برقی، گفت: خودروهای برقی نســبت به خودروهای بنزینی اختلاف قیمت 
مختصری دارند که با جبران تعرفه در تلاش هستیم قیمت ها را به هم نزدیک 
کنیم. وی افزود: برای تشــویق مردم در استفاده از این خودروها، حفظ محیط 
زیســت و صرفه جویی سوخت باید مشوق هایی را پیش بینی کرد که یکی از 
این مشــوق ها تعرفه بوده و در آیین نامه پیشــنهادی به دولت دیده شده یعنی 

تعرفه آن را بسیار کم در نظر گرفته ایم.
وزیــر صمت  در گفت وگو بــا خانه ملت ادامــه داد: اگر این موضوع 
مصوب شــود کمک بسیار خوبی برای تعادل در قیمت خواهد بود و بازار را 

به شدت مدیریت می کند.

محمودزاده مطرح کرد؛
نگرانی از چراغ سبز مجلس برای افزایش 

قیمت حامل های انرژی

وعده وزیر صمت برای کاهش تعرفه واردات 
خودروهای برقی و هیبریدی

سرویس خبر- سخنگوی کمیسیون 
اصل نود مجلس، گفت:در جلسه با وزیر 
صنعت مقرر شد متناسب با نیاز کشور برای 
ثبت ســفارش واردات سقف تعیین شود، 
همچنیــن تخلفات انتخابات اتاق اصناف 
آبادان نیز برای کمیسیون و وزیر محرز شد.
علی خضریان  در تشریح نشست این 
کمیسیون با وزیر صنعت، معدن و تجارت و 
رئیس کل بانک مرکزی، گفت: این جلسه 
در چارچــوب نظارت بر حســن اجرای 
قوانین جاری کشور و به دنبال بررسی های 
کارگروه مبارزه با قاچاق کالای کمیسیون 
با مســئولیت حجت الاسلام سیدمحمود 

نبویان برگزار شد.
سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس 
شورای اسلامی، افزود: در این جلسه ابتدا 
موضوع راه اندازی و تکمیل سامانه جامع 
تجارت و اجرای قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز بررســی شد و وزیر صمت گزارشی 
از اقدامات انجام شــده ارایه کرد، برداشت 
کمیســیون این بود که با وجود تلاش های 
صورت گرفته عقب ماندگی هایی در این 
زمینه وجود دارد. لذا مقرر شــد، وزارت 
صمت برنامه زمانبنــدی اجرای تکالیف 
خــود را تــا هفته آینده برای کمیســیون 
ارسال کند. همچنین وزارت صمت علاوه 
بــر اجرای تکالیف خــود متولی پیگیری 
تکالیف ســایر دستگاه ها در حوزه تکمیل 
سامانه جامع تجارت نیز هست که در این 
خصوص مقرر شد تا این وزارتخانه نسبت 
به برگزاری جلسات منظم با دستگاه های 
مربوطــه اقدام نموده و گــزارش آن را به 

کمیسیون ارسال کند.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، 
اسلامشــهر و پردیس تصریح کرد: نظر به 
شــرایط ارزی در کشور و لزوم حمایت از 
تولید و صیانت از منابع کشــور، گزارشی 
از ثبت ســفارش بی رویه به کمیســیون 

اصل نودم قانون اساســی واصل شده بود 
و کمیسیون این موضوع را با دقت بررسی 
کرد و بانک مرکزی هم گزارشــی از میزان 
ثبت سفارش و میزان تأمین ارز ارایه کرد، در 
نهایت مقرر شد سازوکاری متناسب با نیاز 
کشــور ایجاد شود تا برای ثبت سفارش ها 

سقف تعیین گردد.
خضریــان ادامه داد: دســتور دیگر 
جلســه استیفای حقوق بیت المال از محل 
اخذ مابه التفاوت از اعضای زنجیره تأمین، 
توزیع و تولید کالای اساســی بود و طبق 
گزارشــی که در این جلسه ارائه شد، نشان 
می داد اقدامــات خوبی برای اخذ حقوق 
بیت المال در مورد روغن خام و ســاخته 
شــده از تولید کنندگان انجام شــده است 
اما متأســفانه در حوزه پخش کالا و عمده 
فروشان ضعیف عمل شده و بانک مرکزی 
هم تکالیفی در این حوزه داشته است که به 
آن عمل نشده و مقرر شد در این خصوص 
جلســات تکمیلی با بخش هــای مرتبط 
تشــکیل گردد و کم کاری ها به ســرعت 

جبران شوند.
عضو هیأت رئیسه کمیسیون اصل نود 
مجلس تاکید کرد: در بخش پایانی جلسه 
موضوع انتخابات اصناف آبادان مطرح شد، 

موضوعی که بنا به شکایت صورت گرفته 
شده، پرونده ای در کمیسیون اصل نود در 
خصوص آن از مدتی قبل باز و بررسی هایی 
انجام شــده بود و در این جلسه با حضور 
وزیر صنعت، معدن و تجارت به این پرونده 
نیز پرداخته شــد. براســاس بررسی های 
کمیسیون، تخلفات در اتاق اصناف آبادان 
هم در اهلیــت کاندیداها و هم روند رای 
گیری محرز است و برخی کاندیداها اساساً 
اهلیت حضور در انتخابات را نداشته اند و 
مدارک و مســتندات غیر واقعی ارائه کرده 
بودنــد. البته یکبار دیگر نیز انتخابات اتاق 
اصناف آبادان باطل شــده بــود و این بار 
 نیز این انتخابات با تخلفاتی انجام شــده 

است.
خضریــان تصریح کــرد: مطابق با 
اظهــارات وزیر صمت، شــورای عالی 
نظارت بر اصنــاف دو مرحله موضوع را 
بررسی کرده اما به جمع بندی نرسیده است 
و وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسه 
کمیسیون، تخلفات انتخابات اتاق اصناف 
را تأییــد کرد و مقرر شــد این تخلفات به 
مرجع قانونی ذی صلاح توسط کمیسیون 
ارجاع شود و تصمیم لازم برابر قانون برای 

آن اخذ شود.

تشریح نشست کمیسیون اصل نود با وزیر صمت و رئیس کل بانک مرکزی
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سرویس خبر- مشاور رئیس جمهور و 
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
اضافه شدن 10 منطقه آزاد و چهار برابر شدن 
سرعت ســرمایه گذاری را از دستاورد های 

دولت سیزدهم در مناطق آزاد دانست.
حجــت الله عبدالملکی، در حاشــیه 
جلســه نظارتی رئیس جمهــور در وزارت 
اقتصاد دربــاره عملکرد مناطــق آزاد در 9 
ماه گذشــته گفت: ما یک جهش خوبی در 
میزان ســرمایه گذاری در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی داریم، که از ابتدای ســال تاکنون 
حــدود 430 هزار میلیارد تومان تقاضا برای 
ســرمایه گذاری شده در مناطق آزاد؛ و بیش 
از 50 هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری به 
بهره برداری رسید و سرمایه گذاری در دولت 

سیزدهم تقریبا چهار برابر شد.
عبدالملکــی گفت: ســرعت اجرای 

طرح هــای عمرانی هم در ایــن دولت دو 
برابر شد. وی همچنین یکی از دستاورد های 
دولت سیزدهم را اضافه شدن 10 منطقه آزاد 
جدید است. مشاور رئیس جمهور  با اشاره 
به کثرت این مناطق در بیشتر مرز های کشور 

گفــت: می توان ادعا کرد تمام مرز های ما به 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مجهز شدند.

عبدالملکی در ادامه افزود: همچنین سه 
معضلی هم که به صورت سنتی در مناطق آزاد 
وجود داشت، تقریبا می توان گفت که برطرف 

شدند یک مسئله فرار مالیاتی، مسئله سکوی 
واردات بودن این مناطق و مسئله قاچاق کالا.

وی در ارتباط با مسئله فرار مالیاتی هم 
گفت: ما نظام ثبت شــرکت ها را به صورتی 
اصلاح کردیــم که ثبت شــرکت صوری 
نمی تواند صــورت بگیــرد و در ارتباط با 
سکوی واردات بودن نیز مناطق آزاد ترازشان 
مثبت شده و بیشتر ارز آور  شدند و در ارتباط 
با قاچاق کالا نیز افزود: الان ثبت و ضبط تمام 
کالا ها بادقت صورت می گیرد و هیچ کالایی 
بدون حساب و کتاب وارد یا خارج نمی شود 

و موضوع قاچاق نیز منتفی شده است.
دبیر شــورایعالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی همچنین گفت: مناطق آزاد تجاری 
ـ صنعتی، به سکوی اصلی پیشرفت اقتصادی 
از جهت تولید، ســرمایه گذاری و صادرات 

کشور تبدیل می شوند.

عبدالملکی، در حاشیه جلسه نظارتی رئیس جمهور در وزارت اقتصاد مطرح کرد؛

ساماندهی سه معضل فرار مالیاتی، سکوی واردات و قاچاق کالا 
در مناطق آزاد کشور

ســرویس خبر-مدیــر اجرایــی 
منطقــه آزاد تجاری صنعتی ســرخس و 
دوغارون درباره بســته های سرمایه گذاری 
در ایــن منطقه بیــان کرد: ایــن فضا برای 
سرمایه گذاری بســیار مناسب است و باید 
فرصت های سرمایه گذاری جدید بررسی 
شده تا بسته های مناسبی تهیه شود. محسن 
پوراحمــدی بیان کرد: ســه منطقــه آزاد 
ســرخس، دوغارون و مازندان جزو مناطق 
آزاد نســل دوم هســتند کــه از 15 مهرماه 
140۲ حکــم آن ها برای منطقه آزاد تجار از 
ســوی مجلس ابلاغ شد و به تایید شورای 
نگهبان رســید. این ســه منطقه قبلا منطقه 
ویــژه اقتصادی بودند.منطقه ســرخس از 
سال 13۷4 منطقه ویژه شده با تولیت آستان 

قدس رضوی که اراضی متعلق به آستان بوده 
و زیربناها و تاسیســات هم با هزینه آستان 
ایجاد شده اســت. این منطقه حدود 5۲00 
هکتار محدوده محصورشده و غیرمسکونی 
دارد.  در این منطقه همچنین فرودگاه وجود 
دارد؛ یــک فرودگاه بین المللی که توســط 
آســتان ایجاد شده اســت. همچنین فیبر 
نوری جزو زیرساخت های مناسب در این 
منطقه اســت. ظرفیت ریلی از مقدار فعلی 
بــه ۶000 تن در روز برســد. مدیر اجرایی 
منطقه آزاد تجاری صنعتی سرخس با اشاره 
به زیربناهای ایجادشده در این منطقه اظهار 
کرد: کریدور شــرق به غــرب، جنوب و 
شــمال به اروپا و آفریقا از مرز ســرخس از 
طریق راه آهــن صورت می گیرد و ظرفیت 

بســیار خوبی در حوزه راه آهن وجود دارد. 
راه آهــن این منطقه بین المللی اســت و به 
آســیانه میانه وصل می شود؛ برای اتصال به 
قزاقستان، ترکمنستان، تاجیکستان، چین و 
روسیه ظرفیت خوبی دارد. کالا از سرخس 
بــه بندرعباس ترانزیت می شــود و از آنجا 
بــه آب های آزاد راه دارد،   اگر کشــورهای 
آســیانه میانه بخواهند کالایشان را به اروپا 
ببرند، دروازه این کشورها به آب های آزاد از 
طریق ایران اســت. پوراحمدی با بیان اینکه 
در این منطقه 50 کیلومتر ریل گذاری شــده 
اســت، افزود: این موضوع یک حسن دارد 
که برای حمل کالا، دیگر نیاز نیســت قطار 
عوض شــود و می تواند به ریل بین المللی 
وصل شود که خود این یک ظرفیت بزرگ 
برای سرمایه گذاری اســت و دیگر نیازی 
نیســت ســرمایه گذار برای این کار هزینه 
بدهد. وی با اشــاره بــه ارتباط این منطقه با 
کشورهای همسایه گفت: با توجه به اینکه 
در دولــت ســیزدهم، ارتباط ما با کشــور 
ترکمنســتان بهتر شده است و از آنجایی که 
در ترکمنســتان هم منطقه آزاد وجود دارد، 
از ســوی این کشور پیشنهاد شده که منطقه 
آزاد مشــترک با ترکمنســتان ایجاد شود. 
گمرک ســرخس با ترکمنســتان به دنبال 
تســهیل صادرات و تجارت اســت. مدیر 

اجرایی منطقه آزاد تجاری صنعتی سرخس 
درباره بسته های سرمایه گذاری در این منطقه 
بیان کرد: برنامه ریزی کردیم یک سری بسته 
ســرمایه گذاری آماده کنیم. این فضا برای 
سرمایه گذاری بسیار مناسب است. قبلا هم 
منطقه ویژه بوده اما با توجه به اضافه شــدن 
به منقه آزاد، باید فرصت های سرمایه گذاری 
جدید بررســی شده تا بســته های مناسبی 
تهیه شــود. پوراحمدی با اشــاره به منطقه 
دوغــارون اظهار کرد: منطقه ویژه دوغارون 
هم از ســال 13۸۶ شروع به کار کرده است 
و بیش از ۷۸00 هکتار اراضی دولتی وجود 
دارد و دوســوم تجارت ایران با افغانســتان 
از این مرز انجام می شــود، هم مرز تجاری 
و هم مرز مسافری اســت و روزانه 300 تا 
400 کامیون از این منطقه ترانزیت می شود 
و ترانشــیپ هم در این منطقه وجود دارد. با 
اضافه شدن این منطقه به مناطق آزاد، به دنبال 
اســتفاده از ظرفیتی که وجود دارد، ازجمله 
معافیت مالیاتی و مشوق های دیگر هستیم 
که می تواند به سرمایه گذاری کمک کند.وی 
با بیان اینکه درآمدهای حاصل شده از منطقه 
آزاد، صــرف خود منطقه می شــود، گفت: 
این موضوع باعث رونق منطقه و اســتان ها 
می شــود و منافعش را خود مردم می برند و 
نقش مهمی در اقتصاد استان ایفا خواهد کرد.

ســرویس خبر-صاحبان مشاغل با 
میزان فروش بیش از 1۸ میلیارد تومان در شش 
ماهه اول ســال، مشاغلی با هر میزان فروش، 
طلافروشان و فروشندگان مواد معدنی با هر 
میزان فروش ملزم شــده اند از ابتدای دی ماه 
امسال در ســامانه مودیان، صورت حساب 
الکترونیکی صادر کنند. طبق اطلاعیه سازمان 
امور مالیاتی هیچ نوع افزایش پایه مالیاتی برای 
فروشندگان و خریداران تعیین نشده اما عدم 
صدور صورتحســاب الکترونیکی مشمول 

جرائم مالیاتی خواهد بود. 
سازمان امور مالیاتی در روزهای اخیر 
اطلاعیــه ای را صادر کــرد که طبق آن چهار 
گروه از اصناف از ابتدای دی ماه 140۲ ملزم به 
صدور صورت حساب الکترونیکی از طریق 
ســامانه مودیان هســتند. در این خصوص 
شــایعاتی در فضای مجازی مبنی بر افزایش 
پایه مالیاتی مشاغلی همچون طلا و جواهر 
مطرح شد که سخنگوی سازمان امور مالیاتی 
آن را تکذیب کرد. قرار نیســت هیچ مالیات 
جدیدی از فروشندگان و خریداران طلا اخذ 
شود و اطلاعیه ســازمان امور مالیاتی صرفا 
مربوط به تکمیل فرآیند جمع آوری اطلاعات 

از اصناف و مشــاغل چهارگانه اســت. در 
اطلاعیه ســازمان امور مالیاتی کشور که در 
راستای اجرای قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان و با توجه به قانون تسهیل 
تکالیف مودیان صادر شــده، آمده اســت: 
»کلیه اشخاص حقیقی )صاحبان مشاغل( به 
شــرح ذیل از اول دی ماه ســال 140۲ ملزم 
به صدور صورتحســاب الکترونیکی نوع 1 
و یا ۲ از طریق ســامانه مودیان برای فروش 
کالا و خدمات مطابق دســتورالعمل صدور 
صورتحســاب الکترونیکی، حسب مورد 

می باشند:
1- کلیه اشــخاص حقیقی )صاحبان 
مشــاغل( که میزان فــروش خالص کالا و 
خدمات ســال 140۲ آنها تا پایان شــهریور 
ماه سال 140۲، بیشــتر از 1۸0 میلیارد ریال 

بوده است.
۲- اشــخاص حقیقی موضوع جزء ۲ 
بند ط تبصره ۶ قانون بودجه سال 140۲، با هر 
میزان فروش کالا و خدمات سالانه کماکان 
ملزم به صدور صورتحســاب الکترونیکی 

هستند.
3- عرضه کننــدگان کالا و خدمــات 

مرتبط با طــلا، جواهر و پلاتین با هر میزان 
فروش کالا و خدمات به اســتناد جزء 4 بند 
ب مــاده ۲۶ قانون مالیــات بر ارزش افزوده 

مصوب سال 1400
4- فروشــندگان مــواد معدنــی به 
واحدهای فراوری مواد معدنی موضوع بند 
م تبصــره ۷ قانون بودجه ســال 140۲ با هر 
میزان فروش ملزم به صدور صورتحســاب 
الکترونیکی نوع 1 مطابق دستورالعمل صدور 

صورتحساب الکترونیکی می باشند.
رسید دستگاه کارتخوان بانکی یا درگاه 
پرداخت الکترونیکی اشخاص بندهای 1 و 
۲ فــوق که صرفا برای عرضه کالا و خدمات 
بــا نرخ مالیــات بر ارزش افزوده یکســان 
صادر می شــود، در حکم صورتحســاب 
الکترونیکی می باشــد. مراتب فوق مانع از 
صدور صورتحساب الکترونیکی نوع 1 و یا 
۲ مطابق دستورالعمل صدور صورتحساب 
الکترونیکی، توســط صاحبان مشــاغل با 
فروش سالانه کمتر از نصاب مذکور که طبق 
سایر قوانین مکلف به صدور صورتحساب 
الکترونیکی شده اند، نخواهد بود. در صورتی 
که فروش هر مودی طی سال از نصاب مقرر 

در ماده 14 مکرر قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان و تبصره 1 آن، عبور نماید 
از ابتــدای دومین دوره بعــد از اتمام دوره 
عبور فروش ســالانه از نصاب مقرر، ملزم به 
صدور صورتحساب الکترونیکی نوع 1 و یا 

۲ حسب مورد می باشند. 
بــه طور مثال چنانچه فروش مودی تا 
پایان پاییز ســال 140۲ به 1۸0 میلیارد ریال 
برســد از ابتدای فروردین ماه ســال 1403 
مکلف به صدور صورتحساب الکترونیکی 
نــوع 1 و یا ۲ می باشــند و چنانچه به همین 
ترتیب فروش مودی تا پایان اسفند ماه 140۲ 
از نصــاب فوق عبور نماید از ابتدای تیر ماه 
ســال 1403 مکلف به صدور صورتحساب 
الکترونیکی نوع 1 و یا ۲ حسب مورد خواهد 
بود. بدیهی اســت با توجــه به نصاب های 
منــدرج در تبصره 1 مــاده 14 مکرر فوق، 
محاســبات هر سال بر اساس نصاب  مربوط 
به آن ســال انجام خواهد شــد. عدم صدور 
صورتحساب الکترونیکی توسط اشخاص 
به شــرح فوق، مشــمول جرائم و ضمانت 
اجرایی قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 

مودیان خواهد بود.«

فرصت های سرمایه گذاری در مناطق جدید آزاد سرخس و دوغارون

مشاغل چهارگانه ملزم به ثبت اطلاعات در سامانه مودیان شدند
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گزیده

مدیر گردشگری شورایعالی مناطق آزاد مطرح کرد:
گردشگری می تواند سبب تولید قدرت نرم 

برای کشور شود

طرح عام المنفعه منطقه ویژه اقتصادی 
سرخس ویژه سرمایه گذاران خرد

سرویس خبر- مدیر گردشگری، میراث فرهنگی و صنایع دستی دبیرخانه 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در کنگره ملی گردشگری در برنامه توسعه 
که به همت ســازمان جهاد دانشگاهی کشــور با همکاری دبیرخانه شورایعالی 
مناطــق آزاد و  انجمن متخصصین هفتم گردشــگری برگــزار گردید ضمن بر 
شــمردن ظرفیت های گردشــگری بین الملل مناطق آزاد، گفت: انتظار می رفت 
احکام سیاستی این برنامه متقن تر از برنامه های قبلی باشد به ویژه در زمینه جذب 
گردشــگران خارجی در بســتر مناطق آزاد. محمد فرزاد میرزایی قلعه در ادامه 
مدیریت پنل تخصصی گردشگری مناطق آزاد از سیاه نمایی های حاکم بر فضای 
گفتمانی سیاستی کشور انتقاد کرده و اظهار داشت: فضای کشور در مسیر رشد و 
تعالی است و البته طبیعی است در مسیر رقابت میان گفتمان های جهانی همواره 
سیاه نمایی هایی صورت گیرد اما دوستان دغدغه مند لازم است در کرسی انصاف 
نشســته و در تبیین دســت آورد های کشور هم صدا با امید آفرینان نقش شایسته 
ای داشته باشند. کشور در حال تولید ابزار های قدرت مختلفی است که همواره 
بتواند در رقابت و البته اســتفاده از ظرفیت های خود دســت برتر را داشته باشد. 
یکی از این ابزار ها گردشگری است که می تواند ضمن تولید ثروت کلان به نفع 
جامعه محلی ســبب تولید قدرت نرم برای کشــور شود از این رو لازم است در 
دستورالعمل های ذیل سیاست های برنامه توسعه هفتم بر این وجهه گردشگری 

به عنوان لبه جدال تمدنی ایران اسلامی تاکید بیشتری شود.

ســرویس خبر- آســتان قدس رضــوی در کنار طرح هــای عام المنفعه و 
سرمایه گذاری هایی که در این سال ها برای حمایت از مردم منطقه محروم سرخس 
انجام داده، به تازگی نخســتین طرح ســرمایه گذاری عام المنفعه را در منطقه ویژه 
اقتصادی ســرخس کلید زده است تا با جذب سرمایه گذاران خرد، علاوه بر تکمیل 
زیرساخت های این منطقه در راستای چابک سازی فعالیت های تجاری و ترانزیت 
کالا در شرق کشور، به محرومیت زدایی و رشد اقتصادی مردم سرخس کمک کند.
حدود ســه دهه از فعالیت آســتان قدس رضوی در منطقه ویژه اقتصادی سرخس 
می گذرد و در این مدت اقدامات متعددی در راستای توسعه خدمت رسانی این آستان 
برای تحقق محرومیت زدایی و کمک به رشــد اقتصاد ملی صورت گرفته است که 
ثمرات آن نه تنها برای مردم سرخس، بلکه کل کشور مشهود بوده است. منطقه ویژه 
اقتصادی سرخس به تازگی طرحی با نام »تامین مالی خرید و فروش سوزن ریل راه 
آهن« را روی سکوی تامین مالی جمعی رضوی قرار داده که با جذب سرمایه گذاران 
خرد، ضمن توسعه هرچه بیشتر زیرساخت های منطقه، زمینه توسعه کسب وکارها را 
فراهم می کند. معاون اقتصادی منطقه ویژه اقتصادی سرخس درباره این طرح گفت: 
تامین مالی جمعی رضوی با رویکرد تجمیع سرمایه های خرد برای اجرای طرح های 
آتی یا جاری کار خود را از ســال گذشــته آغاز کرد تا با فرآهم کردن فرصت های 
سرمایه گذاری مطمئن و سودآور، امکان کسب منافع اقتصادی را برای سرمایه گذاران 
خرد مهیا کند. احســان جلایر با اشــاره به طرح خرید و فروش سوزن ریل راه آهن 
به عنوان فرصت سرمایه گذاری جدید ایجاد شده در منطقه ویژه اقتصادی سرخس 
اظهار کرد: این طرح در حال حاضر روی سکوی تامین مالی جمعی رضوی قرار داده 
شده و سرمایه گذاران می توانند از دوم دی ماه در این طرح مشارکت کنند. افراد در 
قبال خرید سهام طرح مذکور، سود تضمینی ماهانه 1۸ درصد دریافت می کنند. وی 
درباره نحوه سرمایه گذاری و مشارکت در این طرح گفت: بدین منظور افرادِ دارای 
کد بورســی می توانند با ورود به پنل سکو به نشانی http://Cfrazavi.ir، میزان 
سهام مورد نیز خود را خریداری کنند. خرید این سهام معاف از مالیات بوده است و به 
خریداران، گواهی مشارکت از سوی فرابورس داده می شود. جلایر با اشاره به اهمیت 
احداث ســوزن ریل در منطقه ویژه اقتصادی سرخس خاطرنشان کرد: سوزل ریل 
وسیله ای مکانیکی است که عمل جابجایی ورود و یا خروج از یک مسیر ریلی به مسیر 
دیگر را فراهم می کند و برای تنظیم سلامت و ایمنی قطارها بکار می رود. با توجه به 
این که بیشتر سوانح خطوط راه آهن روی سوزن ریل اتفاق می افتد، باید توجه دقیقی 
نسبت به نگهداری آن صورت گیرد. منطقه ویژه اقتصادی سرخس در سال 13۷5 با 
رویکرد فعالیت در عرصه های عمرانی و آبادانی، رشــد و توسعه اقتصادی و… در 
زمینی به مساحت 5۲90 هکتار در نقطه صفر مرزی با کشور ترکمنستان و نزدیک 
شهر سرخس تاسیس شد که همجوار با کشورهای عضو در پیمان های شانگهای، 
اورآسیا و کشورهای حوزه CIS است. در این سال ها با سرمایه گذاری آستان قدس 
رضوی بیش از 50 کیلومتر خط ریلی عریض و نرمال در ســایت منطقه طراحی و 
اجرا شده است که از طریق این خطوط روزانه شاهد تخلیه و بارگیری 150 واگن و 
یا ترانشیپمنت انواع کالا از واگن به واگن و نیز از واگن به کامیون و بالعکس هستیم.



کیش4

گزیده

سرویس خبر- مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد کیش در حکمی امین میرزایی را به عنوان 
مدیر شــرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش 
برگزید. در حکم صادر شــده از سوی رحیم 
ســرهنگی بر توفیقات ایشان در راستای امور 
محوله و بر مبنای سیاســت ســازمان منطقه 
آزاد کیش و مصلحت نظام مقدس جمهوری 
اســامی کشورمان تاکید شده است.میرزایی، 
دانش آموخته  کارشناسی، کارشناسی ارشد و 
دکترای مهندســی عمران از دانشگاه صنعتی 
شریف است. وی پیش از این مدیرعامل شرکت ساختمانی ملت بوده است. پیش 
از این ابراهیم پور مسئولیت شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش را بر عهده داشت.

ســرویس خبر- رحیم ســرهنگی در 
حکمــی » مهــران محمدی « را به ســمت 
سرپرســت معاونت توسعه مدیریت سازمان 
منطقه آزاد کیش منصوب کرد. در حکم صادر 
شده از سوی رحیم سرهنگی بر توفیقات ایشان 
در راســتای امور محوله و بر مبنای مصلحت 
نظام مقدس جمهوری اســامی و سیاســت 
ســازمان منطقه آزاد کیش تاکید شــده است. 
مهران محمدی عنوان رئیس مرکز برنامه ریزی 
و اطاعات راهبردی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و معاون فنی و محرومیت زدایی ســازمان بسیج سازندگی و مدیربرنامه 
ریزی بسیج سازندگی را در کارنامه دارد و در حوزه برنامه ریزی استراتژیک و امور 
بودجه متخصص است. مهدی ادیبان سرپرست سابق توسعه مدیریت سازمان منطقه 
آزاد کیش در حال حاضر سرپرستی معاونت گردشگری این سازمان را بر عهده دارد 
که از ســوی رحیم سرهنگی از خدمات نامبرده در طول تصدی سمت سرپرستی 

معاونت توسعه مدیریت تقدیر شد.

ســرویس خبر-مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش امراله امینی را به عنوان 
مشاور در امور اقتصادی برگزید.

به گزارش خبرنگار مناطق آزاد؛ در حکم رحیم سرهنگی خطاب به امراله امینی 
آمده است: خدمتگزاری در نظام مقدس جمهوری اسامی ،ایران فرصت مغتنم و 
نعمت بزرگی است که خداوند متعال به بندگان خویش اعطاء نموده است؛ لذا نظر 
به تعهد، تخصص و تجارب ارزنده جنابعالی به موجب این اباغ شما را به عنوان 
"مشاور در امور اقتصادی" منصوب می نمایم.  توفیقات شما را از خداوندمنان و 
تحت توجهات حضرت ولی عصر )عج( در مسیر تحقق اهداف خواستارم و امید 
است فرصت خدمتگزاری به کیشوندان عزیز را ارج نهاده و با تمام توان در راستای 
سیاست های کلی نظام مقدس جمهوری اسامی و خدمت به مردم اهتمام ورزید.

ســرویس خبر- طبق اباغیــه گمرک تا اطاع ثانوی مــدت ورود موقت 
خودروهای ســواری پاک مناطق آزاد جهت تردد در ســرزمین اصلی از یک ماه 
به دو ماه در ســال افزایش می یابد. علیرضا صدری خــواه -مدیرکل دفتر واردات 
گمرک- در اباغیه ای به مدیران گمرکات اجرایی اعام کرده که پیرو بخشنامه ای 
در تاریخ 20 تیر 1402  و در راســتای رفاه حال شــهروندان مقیم مناطق آزاد، مدت 
ورود موقت خودروهای ســواری پاک مناطق آزاد جهت تردد در سرزمین اصلی 
از یک ماه مندرج در بخشنامه یادشده به دو ماه در سال افزایش می یابد. همچنین بر 
اساس این اباغیه این مدت دو ماهه می تواند حداکثر در دو نوبت در سال )هربار  

حداکثر تا سقف یک ماه( اقدام شود.

ســرویس خبر- نوزدهمین نمایشگاه صنعت ســاختمان و صنایع وابسته 
با حضور بیش از 200 شــرکت در جزیره کیش  برگزار شــد.  این نمایشــگاه در 
محل نمایشــگاه های دائمی بین المللی کیش برگزار می شــود میزبان ٣2 شرکت 
از جزیره کیش و 1٧4 شــرکت از اســتان های سراسر کشور بود. گفتنی است هم 
زمان با نوزدهمین نمایشگاه صنعت ساختمان و صنایع وابسته نمایشگاه تخصصی 

تجهیزات پزشکی، بیمارستان سازی، آزمایشگاهی و دارویی نیز برگزار شد.

در نشست با مدیر عامل سازمان منطقه آزاد کیش مطرح شد:

اعلام آمادگی شرکت سرمایه گذاری غدیر برای ساخت مجتمع های 
مسکونی به روش صنعتی در جزیره کیش

سرویس خبر- ســازمان منطقه آزاد 
کیش و شرکت ســرمایه گذاری غدیر بر 
اتمــام پروژه های این شــرکت در کیش و 
تعریف پروژه هــای دیگر اقتصادی تاکید 

کردند.
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد؛ رحیم 
سرهنگی مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد 
کیــش و مهدی عبوری مدیرعامل و عضو 
هیأت مدیره شرکت سرمایه گذاری غدیر 
بر تکمیل پروژه های نیمه تمام، بهره مندی 
از پتانســیل های موجود هر دو مجموعه و 
تعریف پروژه های ارزشــمند و اقتصادی 
و همکاری دوجانبه در شناســایی فرصت 
های مشترک سرمایه گذاری و ایجاد ارزش 

افزوده برای طرفین تاکید کردند.
بهــره گیــری از تکنولــوژی نوین 
ســاختمان جهت تسریع در پروژه های در 
دســت احداث و پروژه های مســکونی و 
بررسی امکان توسعه ظرفیت های شرکت 
ســرمایه گذاری غدیــر در زمینه صنعتی 
ســازی در راستای ارائه سریعتر خدمات و 
کاهش هزینه های حمل و نقل و ســاخت 
از جمله دیگر مواردی بود که طرفین عاقه 
مندی خود را برای مشــارکت در این زمینه 

ابراز داشتند.
رحیم ســرهنگی مدیرعامل سازمان 
منطقــه آزاد کیــش در نشســت با مهدی 
عبوری مدیرعامل و عضــو هیأت مدیره 
شرکت سرمایه گذاری غدیر با ابراز تمایل 
ایــن ســازمان برای همکاری با شــرکت 
سرمایه گذاری غدیر در حوزه زیرساخت 
ها گفت: سیاست سازمان منطقه آزاد کیش 

با رویکردی متمرکز بر نهادها و شــرکت 
های ســرمایه گذاری و تولیــد کنندگان 
داخلی اســت که تعامل و همکاری با این 
شرکت های زمینه ساز تسهیل فرایندهای 

کاری می شود. 
وی همــکاری در حــوزه هــای 
لجســتیکی و بندری را از جمله زمینه های 
همــکاری طرفین عنوان کرد و با اشــاره 
به ظرفیت و توانمندی شــرکت ســرمایه 
گــذاری غدیرافزود: نزدیکی جزیره کیش 
به کشــورهای حاشــیه خلیــج فارس و 
وجود زیرســاخت های بندری با ظرفیت 
پذیرش شــناورهایی با آبخور٣5 هزار تنی 
این امکان را فراهم کرده اســت تا در زمینه 
هــای صادرات محور و به صورت قرارداد 
ساخت، بهره برداری و واگذاری مشارکت 
کنیم. رحیم سرهنگی با بیان این که آمادگی 
داریم که در حوزه های برق، آب شــیرین 
کن، تصفیه خانه و انبارها ســرمایه گذاری 

جذب کنیم؛ خاطر نشــان کــرد: در حوزه 
ســاخت ســاختمان و ابنیه و... به صورت 
صنعتــی فرصت های مناســب ســرمایه 
گذاری شناسایی شده است و مد نظر داریم 
آن را بــه عنوان پایلوت در کیش توســط 
شــرکت های داخلی پیــاده کنیم و عاقه 
مندیم در حوزه اقتصاد دریا محور و انرژی 
با شرکت ســرمایه گذاری غدیر همکاری 

داشته باشیم. 
همچنین مهدی عبوری مدیرعامل و 
عضو هیأت مدیره شرکت سرمایه گذاری 
غدیر با بیان ایــن که رویکرد جدید غدیر 
ورود جدی به مناطق آزاد است؛ تاکید کرد: 
ســرمایه گذاری در حوزه های زیربنایی را 
در دســتور کار داریم و با توجه به ســابقه 
20 ســاله در جزیــره کیش کــه در حوزه 
ساختمانی محدود شده است؛ اعتقاد داریم 
که می توانیم همکاری مشترک خوبی را با 
سازمان منطقه آزاد کیش در دیگر حوزه ها 

داشته باشیم. 
وی افزود : شــرکت سرمایه گذاری 
غدیر دارای هلدینگ تخصصی اســت و 
مــی توانیم در این حــوزه همکاری های 
مشترک را آغاز و در گام نخست یک کمیته 
مشترک برای سرمایه گذاری تشکیل دهیم.

مدیرعامل و عضو هیأت مدیره شــرکت 
ســرمایه گذاری غدیر بــر عزم جدی این 
شرکت بر اتمام پروژه های نیمه تمام خود 
در کیش و تخصیص 5 هزار میلیارد تومان 
اعتبار در این خصــوص خبر داد و افزود: 
ســرعت بخشی فرایند ساخت و اتمام این 
پروژه که سال ها متوقف شده بود؛ با جدیت 

دنبال می شود.
وی ادامه داد: آمادگی داریم ســاخت 
مجتمع های مســکونی به روش صنعتی را 
که با دستور مقام معظم رهبری بومی سازی 
شده است و در انحصار این شرکت است؛ 

در جزیره کیش اجرایی کنیم. 
مهدی عبوری با بیان این که شرکت 
ســرمایه گــذاری غدیــر دارای هلدنیگ 
تخصصی حمل و نقل اســت و در حوزه 
لجســتیک و حمل و نقل دریایی و انتقال 
مســافر می تواند در جزیره کیش سرمایه 
گذاری کند؛ از آمادگی هلدینگ غدیر برای 
سرمایه گذاری در در حوزه های انرژی، آب 
شیرین کن و ایجاد شهرک های سامت از 
جمله تندرستی شهرک سالمندان و شهرک 
گردشگری خبر داد.وی در پایان تاکید کرد: 
گروه سرمایه گذاری غدیر با تمام توان آماده 
ســرمایه گذاری های جدی و اثر گذار در 

منطقه آزاد کیش است.

با حکم  مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش  صورت گرفت؛
 امین میرزایی سرپرست شرکت 
سرمایه گذاری و توسعه کیش شد

با حکم  مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش  صورت گرفت؛
 سرپرست جدید معاونت توسعه مدیریت 

سازمان منطقه آزاد کیش منصوب شد

با حکم مدیر عامل سازمان منطقه آزاد کیش صورت گرفت
انتصاب مشاور اقتصادی در سازمان منطقه 

آزاد کیش

افزایش مدت ورود موقت خودروهای سواری 
پلاک مناطق آزاد به سرزمین اصلی

برگزاری نوزدهمین نمایشگاه صنعت ساختمان 
و صنایع وابسته در کیش

معاون حقوقــی رئیس جمهور، از میکامال سرویس خبر- دکتر محمد دهقان، 

بازدید کرد.
در این بازدید دوساعته، دکتر دهقان 
به همراه دکتر سرهنگی، مدیر عامل سازمان 
منطقه آزاد کیش، از مجموعه های تفریح و 
ســرگرمی از جمله تله کابین، آیس رینک، 
پردیس سینمایی، شــهربازی خانوادگی، 
تونل بــاد، آکواریــوم، موزه گالری فرش و 
بخش هــای دیگر میکامال بازدید نموده  و 
در جریان فرایندهای ساخت، آماده سازی 
و بهره بــرداری هر یک از آنها قرار گرفتند.
معاون حقوقی رئیس جمهور ضمن تقدیر 
از سرمایه گذاران این پروژه تفریح و خرید، 
بیان داشت: چنین مراکزی که همه امکانات 
را به زیبایی و دقت در خود جای داده اند به 

رونق گردشگری داخلی و خارجی در کیش 
کمک کرده و بسیاری از نیازهای گردشگران 
را تأمیــن می کنند.دکتر دهقان با اشــاره به 
مدیران جــوان میکامال افزود: توانمندی و 
پشــتکار مدیران جوان این مجموعه آدم را 
به وجد می آورد و همین مسأله در شکوفایی 
چنین مراکزی قطعا  اثرگذار است.ایشان در 
بازدیــد از آیس رینک میکامال که مطابق با 
اســتانداردهای جهانی ساخته شده است، 
در جریان حجم سرمایه گذاری 1٣ میلیون 
یورویــی این پروژه تفریحی و ورزشــی 
قرار گرفــت و از اینکه ایــن مجموعه به 
کنسرت هال کیش تبدیل خواهد شد، ابراز 

خشنودی نمودند.

افتتاح بزرگترین مرکز تفریح و سرگرمی جزیره کیش در میکامال 

بازدید معاون حقوقی رئیس جمهور از میکامال

ســرویس خبر-در مراســمی که در 
میکامال برگزار شد، شــهربازی خانوادگی 
میکامــال به طور رســمی افتتاح شــد. این 
مجموعه که در زمینی به مســاحت دو هزار 
مترمربع در طبقۀ ســوم میکامال راه اندازی 
شــده، شــامل چهار پروژه هیجان انگیز و 
متفاوتِ هتل زامبی، انیمیشــن اســتودیو، 
کیدزلند و نینجاپارک است.در مراسم افتتاحیۀ 
شــهربازی خانوادگی میکامال کیش، صدها 
تن از کیشــوندان، مدیران میکامال و شرکت 
ایران فــان، بهره بردار این مجموعۀ تفریحی، 
حضور داشتند. مدیرعامل میکامال در پیامی 
به این مراســم، افتتاح ایــن مرکز فاخر و در 
شأن مردم ایران را به کیشوندان و گردشگران 
شــادباش گفت و افــزود: این رویداد فصل 
جدیدی از هیجان و ســرگرمی را برای همۀ 
رده های ســنی به ارمغان آورده اســت. نادر 
کشــتکار خاطرنشان ســاخت: همۀ تاش 
میکامال این اســت تا شادی را به خانواده ها 
هدیه دهد. مدیرعامل شرکت ایران فان نیز در 

ســخنانی با اعام این مطلب که در طراحی 
شهربازی خانوادگی میکامال، از مراکز تفریح 
و ســرگرمی بزرگ اروپایی و امریکایی الهام 
گرفته شده، افزود: این مجموعه با همکاری 
11 شــرکت خارجی و بیش از 50 شــرکت 
داخلی آماده سازی شده است و تمام مراحل 
احداث، اجرا و نصب ســازه های آن ظرف 
شش ماه به پایان رسید. گلستانی خاطرنشان 
ســاخت: یکــی از مهم تریــن ویژگی های 

شــهربازی میکامال، توجه به تم ســازی و 
دکورهــای بزرگ اســت و اســتفاده از این 
دکورهای عظیم و استاندارد سبب جذابیت 
ویژۀ این پروژه شد.گفتنی است، در شهربازی 
خانوادگی میکامال، تاش شده تا مخاطبان 
موقعیت های مختلفی را تجربه و به صورت 
واقعی احساس کنند. این تجربه در »انیمیشن 
استودیو« با قرارگرفتن اشخاص در دکورهای 
انیمیشن های معروف و پوشیدن لباس های 

کاراکترها و اســتفاده از اکسسوری هایی که 
توســط تیم های حرفه ای سینمایی ساخته 
شــده، به وجود می آید. همچنین، در »هتل 
زامبــی« این حس به مخاطــب القاء خواهد 
شــد که مسافری است که وارد هتلی شده که 
از آن زنــده بیرون نخواهد آمد و همین القای 
نقش به مخاطب سبب دوچندان شدن حس 
اســرارآمیز یک سفر متفاوت درون یک هتل 

ترسناک خواهد شد.
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5 کیش

گزیده

ســرویس خبر- رئیس اداره محیط 
زیســت منطقه آزاد کیش از آغاز عملیات 
بهسازی حصار منطقه حفاظت شده لاک 

پشت ها خبر داد.
مریــم محمدی گفت: به دلیل وزش 
گردباد بخشــی از سایت لاک پشت ها در 
جزیــره کیش تخریب شــد از اینرو امور 
اداری عملیات تعمیرات و بهسازی حصار 
این محوطه انجام شده و از چند روز آینده 

آغاز خواهد شد. 
رئیــس اداره محیط زیســت منطقه 
آزاد کیش ادامه داد: از مجموع 5 گونه لاک 
پشــت دریایی که در خلیج فارس زندگی 
می کنند و همگی در خطر انقراض هستند؛ 
تنها لاک پشــت پوزه عقابــی برای تخم 
گذاری و زاد آوری به ســواحل کیش می 
آیــد . وی فصل تخم گذاري لاک پشــت 
هاي پوزه عقابي در جزیره کیش را معمولا 
از اواخر اسفند تا خرداد عنوان کرد و افزود: 
هر لاک پشــت بین 80 تــا 120 تخم می 
گذارد که براســاس بررسی های علمی، از 

هــر 100 تخم یکی از آنها شــانس تبدیل 
شــدن به یک لاک پشت بالغ را بدست می 
آورد. به همین علت این گونه لاک پشــت 

ها در خطر انقراض قرار دارند. 
مریم محمدی استقرار شبانه روزی 
محیط بانان در ســایت حفاظت شــده در 
فصل زاد آوری، پاکیزه نگه داشتن زیستگاه 
از زباله و ضایعات، حصار کشی سایت به 
منظور بر قراری امنیت و کنترل بیشتر، رصد 
لاک پشت های مادر و نوزادان و خاموشی 
چراغ های جاده جهان در فصل باز شــدن 
لانه ها جهت پیشــگیری از تفرق نوزادان 
را از مهمترین فعالیــت های اداره محیط 
زیست منطقه آزاد کیش در سایت حفاظت 
شده لاک پشت ها عنوان کرد. وی آشنایی 
بازدیــد کنندگان با این جاندار در معرض 
خطر انقراض به منظور اهداف حفاظتی و 
گردشگری را از دیگر فعالیت ها در سایت 
حفاظت شده در جزیره کیش بیان و خاطر 
نشــان کرد: با توجه به اینکه لاک پشت ها 
براي تخم گذاري به همان ســاحلي که در 

آن متولد شده اند باز مي گردند؛ تعداد لاک 
پشــتهای مادری که بــرای تخم گذاری، 
سواحل کیش را انتخاب مي کنند؛ افزایش 

یافته است. 
 رئیس اداره محیط زیســت منطقه 
آزاد کیش در خصوص انباشــت تکه های 
مرجان در محوطه حفاظت شده لاک پشت 
ها گفت: این مرجان ها از گردشگرانی که 
قصد خروج آنها را از جزیره کیش داشتند؛ 
گرفته شــده و مقرر شده است برای ایجاد 

زیســتگاه های مصنوعی بــه اعماق دریا 
منتقل شوند. 

وی بــا بیــان ایــن کــه امیدواریم 
گردشگران به حفظ محیط زیست جزیره 
کیش توجه بیشتری داشته باشند؛ تاکیدکرد: 
برخی از گردشگران متاسفانه اقدام به جمع 
آوری و انتقال تکه های مرجان می کنند که 
با هماهنگی با گمرک جمهوری اســامی 
ایــران، اجازه خروج آن به مســافران داده 

نمی شود.

برنامه  ی ویژه سازمان منطقه آزاد کیش برای سایت لاک پشت های جزیره 

تجلیل از پژوهشگران برتر کیش در ششمین جشنواره پژوهش و فناوری

 با حکم سرپرست فدراسیون ورزش های همگانی کشور
 رضا نشاطی مسئول مربیان کمیته تلاش )ورزش 

استراگوس( کشور شد

سرویس خبر- تفاهم نامه همکاری 
های مشــترک ســازمان منطقه آزاد کیش و 
دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان در نشست 

مسئولان دو مجموعه امضا شد.
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد؛ رحیم 
سرهنگی مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش  
در نشست با رئیس و معاونان دانشگاه علوم 
پزشــکی هرمزگان، روسای مرکز بهداشت 
، بیمارســتان و کارشناسان حوزه سامت و 
درمان کیش، بر نقش مهم مردم برای فرهنگ 
سازی و مشارکت در حوزه بهداشت تاکید 
کرد و گفت: بر اساس تجارب به دست آمده، 
حضور و مشــارکت مردم در امور همیشه 
نتیجه بخش بوده است و ما در سازمان منطقه 
آزاد کیــش برای تحقق طرح های اثرگذار و 
نتیجه بخش حوزه سامت مردم، از تمام توان 

خود بهره می گیریم.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش با 
اشاره به نقاط قوت جزیره و تمایز چشمگیر 
این منطقــه در حوزه های مختلف تصریح 
کرد: تبدیل جزیره کیش به الگویی مطلوب 
در بخش های مختلف یکی از اهداف سازمان 
منطقه آزاد کیش  است، بنابراین برنامه ریزی 
و ایجاد زیر ســاخت ها در حوزه ســامت 
باید به گونه ای باشد که در آینده نیز موجب 
رضایتمندی ســاکنان کیش شود و از سوی 
دیگر امکان بهره گیــری از ظرفیت جذب 

گردشگر حوزه سامت را فراهم کند.
رحیم ســرهنگی افزود: دســتیابی به 

موفقیت در این روند، ضمن ارتقاء ســبک 
زندگی ســامت در کیــش، تحقق اهداف 
والاتر ازجمله حفظ محیط زیست و ترویج 
فرهنگ ســامت درمنطقــه را نیز موجب 
خواهد شــد. وی با استقبال از رویکردهای 
دانشــگاه علوم پزشکی در کیش به اهمیت 
توسعه حوزه بهداشت و سامت اشاره کرد 
و بیان داشــت: هرمزگان به واسطه نزدیکی 
به امارات، عمــان و قطر ظرفیت خوبی در 
جذب گردشگر سامت محسوب می شود 
که این امر درآمد زایی بیمارستان کیش را به 
دنبال خواهد داشت و نیازمند توسعه ساختار 

نیروی انسانی و فضای فیزیکی است.
در بخش دیگر این دیــدار، معاونین 
دانشگاه علوم پزشــکی هرمزگان در حوزه 
بهداشــت، درمان، غذا و دارو، تحقیقات و 
پژوهــش به بیان نقطه نظرات و چالش های 

موجود پرداختند و موانع این حوزه را بررسی 
کردند.  در راستای ایجاد زمینه همکاری های 
مشترک بین سازمان منطقه آزاد کیش و دانشگاه 
علوم پزشکی هرمزگان تفاهم نامه دوجانبه 
ای با مفاد مهمی از جمله جایگزینی رویکرد 
ســامت محور با رویکــرد درمان محور، 
تنظیم ســند راهبردی سامت، همکاری و 
مرتفــع نمودن نیازهای مرکز بهداشــت در 
ارائــه خدمات اولیه ســامت،همکاری در 
انجام تحقیقات سامت محور، همکاری در 
امکان استفاده از زیر ساخت های آموزشي، 
مطالعاتی و آزمایشــگاهی، مشــارکت در 
برگزاری کارگاه ها و کنگره های تخصصی، 
استفاده از ظرفیت نشریات علمی و مجات 
دانشگاهی به امضا رسید.دکتر جاودان رئیس 
دانشــگاه علوم پزشکی هرمزگان نیز در این 
دیدار بر همدلی سازمان و دانشگاه و پیگیری 

سیاست های یکسان حوزه سامت ساکنان 
کیــش، ضرورت تعامل بیشــتر و کمک به 
توسعه زیرســاخت های بهداشت و درمان 

تاکید کرد.
وی اظهار داشت: با توجه به شرایط و 
فرصت های منطقه در بحث سرمایه گذاری 
و اقتصــاد، جزیره کیــش می تواند در زمینه 

بهداشت و درمان یک الگو باشد.
دکتــر جاودان رئیس دانشــگاه علوم 
پزشــکی هرمــزگان، بــا تشــریح ارتباط 
بیماری های واگیر و غیــر واگیر و تاثیر آن، 
بر ســرمایه و اقتصاد یک کشور، همچنین 
جلوگیری از هدر رفت هزینه های سنگین 
همانند دوره بیمــاری کرونا، از مدیر عامل 
ســازمان منطقه آزاد کیش درخواست کرد 
تا نگاه ویژه ای به حمایت بیشــتر و توسعه 
زیرســاخت های بهداشــت، جهت ارائه 

خدمات و خطرسنجی به موقع داشته باشد.
تعامات و همکاری های بیشــتر در 
تخصیــص مکان مناســب و امکانات لازم 
برای اجرای برنامه سامت خانواده از دیگر 
موضوعاتــی بود که رئیس دانشــگاه علوم 

پزشکی هرمزگان در این دیدار عنوان کرد.
وی با اشــاره به معضات پشه آئدس 
در کیش گفت: پیشــگیری از ازدیاد و کنترل 
پشه همچنین جلوگیری از ورود و چرخش 
بیماری های منتقله از آن، برنامه ریزی دقیق 
و مشــارکت همه جانبه مردم و مسئولان را 

می طلبد.

سرویس خبر- ششــمین جشنواره 
پژوهــش و فناوری و آیین گرامیداشــت 
پژوهشــگران و فناوران کیــش به میزبانی 
پردیس بین المللی کیش دانشــگاه تهران 

برگزار شد.
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد؛  مدیر 
شعبه پارک علم و فن آوری دانشگاه تهران 
در پردیس بین الملل کیش، گفت: 1۳۹ مقاله 
به این جشنواره ارسال شد و از این تعداد ۴0 

اثر ارزیابی و 10 اثر پذیرفته شد.
صادق ســقط چیان افزود: در بخش 
نمایشــگاهی این جشــنواره 10 غرفه در 
حوزه های فنی مهندسی، طراحی صنعتی، 
مدیریت مالی، علوم ورزشی و شعبه پارک 
علم و فن آوری و کتابخانه پردیس حضور 

دارند.
وی افزود: غرفه هایی از دانشگاه های 

پیــام نور، علمــی و کاربــردی و پردیس 
بیــن المللی کیــش صنعتی شــریف نیز 
دستاورد های حوزه پژوهشی خود را ارائه 

کردند.
ســقط چیان افزود: ســازمان محیط 
زیست ســازمان منطقه آزاد کیش و صدا و 
سیمای مرکز کیش از دیگر شرکت کنندگان 
در این نمایشگاه هستند. معاون وزیر علوم و 
رئیس سازمان پژهش های علمی و صنعتی 
نیز در این مراســم با اشــاره به راه اندازی 
پارک علم و فن آوری بین المللی جمهوری 
اسامی ایران در سازمان پژوهش ها گفت: 
پردیس علم و فناوری وابسته به پارک علم و 
فناوری بین المللی جمهوری اسامی ایران 
در منطقه آزاد کیش اشاره کرد و گفت: جزیره 
کیش به دلیل شــرایط جفرافیایی مناسب و 
برخــورداری از ظرفیت های بالا می تواند 

محل مناســبی برای حضور شــرکت های 
درجه یک فناور بین المللی و شــرکت های 
برتر کشور باشد. حسن زمانیان راه اندازی 
ســامانه جــان را از ابتــکارات وزیر علوم 
برشمرد و افزود: ارتباط دانشگاه با صنعت 
و بازار از مهم ترین ویژگی های این سامانه 
بشــمار می رود و تاکنون 2 هزار محصول 
در این ســامانه بارگذاری شده و هزارو صد 
شرکت دانش بنیان نیز محصولات خود را 

در این سامانه معرفی کرده اند.
وی بهــره گیــری از ســوخت پاک 
هیدروژن را برای کشور مزیتی مهم برشمرد 
و افزود: جزیره کیش به دلیل نزدیکی به منابع 
نفتی می تواند محل مناســبی برای اجرای 
پروژه های آزمایشی در حوزه سوخت های 
هیدروژنی در کشور باشد.انعقاد تفاهم نامه 
همکاری در زمینه های آموزشی، پژوهشی و 

فناوری و اجرایی بین سازمان پژوهش های 
علمی و صنعتی ایران و پردیس بین المللی 
کیش دانشــگاه تهران از دیگر برنامه های 

ششمین جشنواره پژوهش و فناوری بود.
رئیــس پردیس بیــن المللی کیش 
دانشگاه تهران با اشــاره به این تفاهم نامه، 
گفت: قرارداد همکاری آموزشی، پژوهشی 
و فناوری بین سازمان پژوهش های علمی 
و صنعتی ایران به عنوان بزرگ ترین متولی 
پژوهش در کشــور بــا پردیس بین المللی 

کیش دانشگاه تهران به امضا رسید.
وی با اشــاره به راه اندازی شعبه بین 
المللی پارک علم و فــن آوری جمهوری 
اسامی ایران درکیش، افزود: با حضور 100 
شرکت برتر در حوزه فن آوری در این مرکز 
جزیره کیــش در آینده ای نزدیک به عنوان 
جزیره فن آور در کشور معرفی خواهد شد.

در نشست مشترک  مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش و رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان مطرح شد:

 بررسی طرح   تحول خدمات بهداشتی و درمانی جزیره کیش  

سرویس خبر-  رضا نشاطی، رئیس کمیته تاش )ورزش استراگوس( استان 
هرمزگان با حکم  سرپرست فدراسیون ورزش های همگانی کشور و مقداد کامرانی، 
دبیر کل شــورای بین المللی هوگام  به عنوان مسئول مربیان کمیته تاش )ورزش 
استراگوس( کشور منصوب شد. استراگوس به معنی هنر ورزشی عبور از موانع در 
سال ۹0 در ایران پایه گذاری شد و سال ۹۷ به تایید وزارت ورزش و جوانان درآمد و 
از سال ۹8 در راستای بسط و توسعه آن در سطح کشور، جزو رشته های زیرمجموعه 
فدراســیون ورزش های همگانی قرار گرفت.استراگوس ورزشی مفرح است که 
با قابلیت های مختلف آمادگی جســمانی در رده های مختلف سنی در محیط های 
طبیعت که میزان قدرت، اســتقامت و ســرعت ورزشــکار را به منصه ظهور قرار 
می دهد.این ورزش جذاب در 10 ســطح بــا آموزش های فنی و تخصصی، نظیر 
کمپ اضطراری و جان پناه، جنگل پیمایی، کوه پیمایی، شنا، کمک های اولیه، راپل، 
زندگی در شرایط سخت، اطفای حریق در طبیعت و عبور از موانع مختلف طراحی 
شده است.در واقع این ورزش زمینه ای را فراهم کرده تا ورزشکاران ورزیده همانند 
یک تیم امدادی به هنگام بروز حوادث نظیر غرق شــدگی، سقوط از ارتفاع، آتش 
سوزی، مقابله با حیوانات وحشی، تصادفات جاده ای، مار گزیدگی، سیل، طوفان، 
آسیب دیدگی ها، فشارهای روانی و سایر اتفاق های غیرقابل پیش بینی، حافظ جان 
مردم باشند.در روش تیمی برخاف انفرادی، امتیازی در کار نبوده و افراد با پرهیز 
از ارتکاب خطاهایی که از قبل تعریف شــده بر رکورد زمان تیمی خود می افزایند. 
مســابقات ورزش استراگوس در 2 سطح آماتور در سالن های ورزشی و حرفه ای 
در طبیعت بکر با ویژگی های خاص که مشــتمل بر انواع مختلف موانع ســالنی و 

طبیعت انجام می شود.

سرویس خبر-  به همت متخصصان شرکت ملی حفاری ایران) دستگاه 
حفاری 61 فتح( مشعل سومین حلقه چاه گازی در بخش خشکی میدان کیش 
روشــن شد. عبدالکریم علی محمدی معاون مدیر عامل در پروژه های حفاری 
در این باره گفت: پروژه حفاری 1+12 حلقه چاه در میدان گازی کیش از جمله 
پروژه های بســیار مهم کشــور می باشد که باتوجه به شرایط خاص مخازن در 
این میدان گازی، درعملیات تکمیل و فعال سازی این چاه ها وقفه چندین ساله 

ایجاد گردیده بود.
با توجه به وجود ناترازی گازی و در راســتای رفع مشــکل مطابق دستور 
وزارت نفت و پیگیری های مدیرعامل محترم شرکت ملی نفت و شرکت ملی 
حفــاری ایران در خصــوص تکمیل چاه های این میدان گازی و ورود گاز این 
میدان به چرخه سوخت کشور برنامه ریزی لازم جهت شتاب بخشی در عملیات 
حفاری چاه ها صورت پذیرفت وی افزود: با توجه به پیچیدگی مخازن میدان 
گازی کیش، متخصصان شــرکت ملی حفاری ایران در نتیجه اجرای یک طرح 
ابتکاری در اســتفاده از سیال و رفع موانع تامین تجهیزات درون چاهی تکمیل 
چاه A2 در ۳0 مهرماه 1۴02 با موفقیت انجام شد و عملیات نهایی تکمیل چاه 
ســوم یا چاه B1 نیز در حال حاضر به اتمام رســیده است علی محمدی عمق 
ســومین حلقه چاه تکمیل شده را بیش از ۴1۴۴ متر و فشار مخزن را در هنگام 
جریــان 5 هزار 800 پام و فشــار ته مخــزن در ته چاه را ۷۳00 پام عنوان کرد و 
اظهار داشت: باتوجه به استقرار دو دستگاه حفاری خشکی این شرکت در بخش 
خشکی جزیره کیش، سومین حلقه از این پروژه در روز چهارشنبه ) 2۹ آذر ماه 
1۴02( تکمیل و جهت بهره برداری تحویل شرکت کارفرما گردید و عملیات 
تکمیل چاه چهارم یعنی چاه A6 نیز درحال انجام است که انشالله بزودی با تمام 
خواهد رســید. وی کنگان و دالان را از مخازن پرفشار و پیچیده تشکیل دهنده 
میدان گازی کیش برشمرد و گفت: مراحل جابجایی دکل حفاری 61 فتح شرکت 
ملی حفاری ایران جهت استقرار و شروع عملیات تکمیل بر روی پنجمین حلقه 

چاه در حال انجام است.

مشعل سومین حلقه چاه گازی در بخش 
خشکی میدان کیش روشن شد
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قشم6

گزیده

مدیرکل دفتر حفاظت از ذخایر ژنتیکی آبزیان شیلات ایران خبر داد:
احداث مرکز بازسازی ذخایر آبزیان 

در قشم

معاون شیلات ایران: 
صنعت شناورسازی به اقتصاد قشم 

رونق می دهد

ســرویس خبر - مديركل شيلات 
هرمزگان از برگزاري كميته مديريت صيد 
سازمان شــيلات ايران به ميزباني شيلات 
هرمزگان و بــا حضور معاون صيد و بنادر 
ماهيگيري سازمان شيلات ايران، مديركل 
امور اســتان هاي سازمان شــيلات ايران، 
مديــركل امــور صيد و صيادي ســازمان 
شــيلات ايران، مديركل شيلات سيستان و 
بلوچستان، مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي 
صيادي كشــور و استان و جمعي از تشكل 
هاي صيادي و جمعي از مديران و مسئولان 
سازمان شيلات ايران و شيلات استان هاي 

جنوبي در جزيه قشم خبر داد.
به گزارش روابط عمومي ســازمان 
شــيلات ايران، مســعود باراني با اشاره به 
اينكه استان هرمزگان با حمايت هاي دولت 
مردمي و فعاليت ها و تلاش هاي انجام شده 
توانسته جايگاه نخست توليدات شيلاتي 
كشــور را به خود اختصــاص دهد گفت: 
اســتان هرمزگان به تنهايي توانسته با توليد 
بيش از ۳۴۰ هزار تن محصولات شــيلاتي 
نقش بسزايي در رونق اقتصادي و توليدات 

شيلاتي كشور داشته باشد.
وي افــزود: وجود بيــش از ۵۰ هزار 
اراضي مســتعد پرورش ميگــو و مزارع 
پرورش ميگو، وجود بيش از ۱۱۳ هزار تن 
ظرفيت توليد ماهيان در قفس، حدود ۱۰۰ 
واحد صنايع شــيلاي، بيش از ۳۵ هزار نفر 
صياد و بالغ بر چهار هزار و ۵۰۰فروند شناور 
صيادي اين استان را به قطب شيلاتي كشور 

تبديل كرده است.
باراني برگزاري كميته مديريت صيد 
ســازمان شــيلات ايران در جزيره قشم را 
فرصتي مغتنم براي جامعه صيادي اســتان 
خوانــد و گفت: ديدار جامعــه صيادي با 
مســئولان معاونت صيد و بنادرماهيگيري 
ســازمان شــيلات ايران و بيان دغدغه ها 
و پيشــنهادات اين قشــر زحمت كش از 
نزديك با مسئولان صيادي كشور را يكي از 

محورهاي خوب اين نشست خواند.
مديركل شيلات هرمزگان فعاليت ۱۴ 
تعاوني صيادي ، فعاليت چهار بندر صيادي 
، فعاليت بالغ بر بيســت مركز تخليه صيد، 
فعاليت بيش از هزار و 2۰۰ شناور صيادي 
قايق، فعاليت بيش از 2۵۰ شناور صيادي لنج 
و تنوع بالاي گونه اي كه منجر به روشهاي 
صيد مختلف در صيــدگاه هاي متعددي 
گرديده اســت، تنها بخشي از فعاليت هاي 
حوزه صيد و صيادي شيلات در شهرستان 

قشم است. مســعود باراني اشتغال ايجاده 
شده شيلاتي شهرستان قشم تنها در بخش 
صيادي را بالغ بر شــش هــزار و 7۰۰ نفر 
خواند. باراني با بيان اينكه شهرســتان قشم 
بيش از صد هزار تن صيد سالانه دارد اعلام 
كرد: اين شهرستان همچنين با برخورداري 
از رتبه اول صيد ســاردين ماهيان توانسته 
بخــش قابل توجهي از صيد ســطح زيانِ 
درشــت و همچنين صيد قابل توجهي از 

ميگو و ساير آبزيان داشته باشد.
در ادامه معاون صيد و بنادر ماهيگيري 
سازمان شــيلات ايران از استان هرمزگان 
به عنوان قطب مهم شــيلاتي كشور بويژه 
در زمينه صيد و صيــادي ياد كرد و افزود: 
ظرفيت  ها و توانايي هاي موجود شهرستان 
هاي اين استان مي  تواند موجب توسعه بيش 
از پيش استان، كشور و منطقه را فراهم كند.

ســيد مصطفي بهشــتيان بررسي و 
بازنگري آئين نامه جايگزيني شــناورهاي 

صيادي وبررســي  وضعيــت فعاليت هاي 
صيادي استان را مهمترين محور اين نشست 

خواند.
در ادامه مديركل امور استانهاي سازمان 
شيلات ايران گفت: دربررسي جايگاه استان 
هرمزگان در توليدات شيلاتي، آبزي پروري 
و صيد و صيادي، عملكرد شــيلات استان 
رضايت بخش اســت و نشــان از پيگيري 
ها و تلاش هاي خوب مجموعه شــيلات 

هرمزگان با حمايت دولت مردمي دارد .
مهدي دهقان بر اهميت بخش شيلات 
در اقتصاد و اشتغال استان هرمزگان، تاكيد 
كــرد و گفت: خوشــبختانه هرمــزگان با 
سياســت گذاري مناسب به سمت افزايش 
بهره وري شيلاتي در همه جهات شيلاتي به 
ويژه صيد و صيادي در حال حركت است.

همچنيــن مديركل دفتــر امور صيد 
و صيادي ســازمان شــيلات ايران انجام 
تمهيدات لازم به  منظــور اعمال مديريت 
صيد و مقــررات مربوط به آن، حفاظت و 
بهســازي محيط زيســت آبزيان در آب هاي 
تحت حاكميــت و صلاحيت جمهوري 
اســلامي ايران، سياســت  گذاري، تعيين 
راهبردها، تدويــن برنامه  ها و راهكارهاي 
اجرائي توسعه فعاليت  هاي صيد و صيادي 
در چارچوب برنامه  هاي توسعه كشور را از 
اهم برنامه هاي اداره كل امور صيد سازمان 

شيلات ايران خواند.
رضا عباس پور نــادري برگزاري و 
تداوم اين چنيــن كميته هايي را راهكاري 
مناسب براي تعامل و ارتباط موثر با جامعه 

هدف و تخصصي خواند.

برگزاري كميته مديريت صيد سازمان شيلات ايران در جزيره قشم

سرویس خبر- مديركل دفتر بازسازی و حفاظت از ذخاير ژنتيكی آبزيان 
شيلات ايران با اشاره به احداث سه مركز بازسازی ذخاير آبزيان در هرمزگان 
كه از مصوبات رياست جمهوری است، گفت: قشم يكی از مناطق مهم برای 

احداث اين مركز است.
ناصر كرمی راد در نشست با مسوولان شيلات هرمزگان، قشم و سازمان 
منطقه آزاد اظهار داشــت: اميد داريم بتوانيم با بهره برداری از مركز بازســازی 
ذخاير آبزيان و توسعه اراضی در نظرگرفته شده در شهرستان قشم گامی مهم 
در بازســازی و حفظ ذخاير آبزيان برداريم. وی تنوع زيســتی بالا و موقعيت 
خــاص جزيره قشــم در فعاليت های شــيلاتی را يك نقطه قــوت برای اين 
شهرســتان عنوان كرد و گفت: با توجه به فشار موجود بر ذخائر آبزيان خليج 
فارس و دريای عمان احداث مراكز بازسازی ذخاير آبزيان از اهميت ويژه ای 
برخوردار است. اين مقام مسوول جبران بخشی از فشار بر ذخاير آبزيان بر اثر 
برداشــت بی رويه، ترميم و كمك به احياء ذخيره گاه ها و حفظ ذخاير آبزيان، 
ايجاد توازن در اكوسيســتم، حفظ جمعيت روســتايی و ساحل نشينان، صيد 
و صيادی پايدار، تثبيت اشــتغال و كمك به امنيت غذايی و پدافند غيرعامل 

را از ضرورت ها و اهداف اجرای طرح بازسازی ذخاير آبزيان عنوان كرد.
معاون اقتصادی و ســرمايه گذاری ســازمان منطقه آزاد قشم نيز در اين 
نشســت از سياســت گذاری و هدف گذاری پرورش ميگو در جزيره قشــم 
براســاس سياســت های كلی ابلاغ شده از سوی رهبر معظم انقلاب در حوزه 

اقتصاد دريا محور خبر داد.
منصور عظيم زاده اردبيلی افزود: اميد داريم بتوانيم در تعامل با شيلات و 
با استفاده از دانش روز شاهد رشد در توليدات شيلاتی به ويژه در حوزه آبزی 

پروری شهرستان قشم باشيم.
وی خاطرنشــان كرد: با برنامه ريزی صورت گرفته و حركت در مســير 
تعاملی رشد، فرصت های جديدی برای معرفی و توسعه ظرفيت های موجود 

و همچنين رونق شيلاتی در شهرستان قشم ايجاد خواهيم كرد.

ســرویس خبر- معاون صيد و بنادر ماهيگيری ســازمان شيلات ايران 
صنعت شناورسازی در قشم را صنعتی اشتغالزا و رونق دهنده اقتصاد دانست 

و بر توسعه و حمايت بيشتر از آن تاكيد كرد.
سيد مصطفی بهشتيان اظهار داشت: جزيره قشم با بهره مندی واحدهای 
توليــدی فعــال در زمينــه توليد شــناورهای چوبی، فايبــرگلاس، فلزی و 

آلومينيومی، از مهمترين قطب های توليد شناورهای دريايی در ايران است.
وی خاطرنشــان كرد: ساخت شناورهای اســتاندارد و مطابق با قوانين 
شيلات در كارگاه های شناور سازی قشم يكی از ويژگی های مهم اين صنعت 
در اين منطقه اســت و طبق آمارهای اعلام شــده سال گذشته ۱۵9 فروند لنج 

باری، تفريحی و صيادی در اين جزيره ساخته شده است.
معاون صيد و بنادر ماهيگيری سازمان شيلات ايران صنعت شناورسازی 
به ويژه لنج های صيادی آبهای داخلی و بين المللی در قشم را صنعتی اشتغالزا 

و رونق دهنده اقتصاد دانست و بر توسعه و حمايت بيشتر از آن تاكيد كرد.
بهشــتيان با اشــاره به برنامه های سازمان شيلات برای توسعه آبزيان در 
سواحل، خاطرنشان كرد:پرورش ماهی در قفس و پرورش ميگو از اصلی ترين 

اين برنامه ها است.
وی بيان داشــت: ظرفيت های بسيار خوبی در سواحل شمالی و جنوبی 
كشور در اين حوزه وجود دارد به طوری كه در بخش پرورش ماهی در قفس، 

يك ميليون تن و در بخش ميگو بيش از 2۰۰ هزار تن ظرفيت توليد هست.

ســرویس خبر- مدير پشــتيبانی 
ســازمان منطقــه آزاد قشــم از اجرای 
عمليــات ترميم روشــنايی در محدوده 
سينما دريا و كمپ پارک های شهر قشم 
با هدف بهبود وضعيت روشنايی محيط 
و افزايش ايمنی جهت ارائه خدمت بهتر 

به گردشگران و قشموندان خبر داد.
حاتم دهقانی بــا بيان اين مطلب، 

اظهــار كــرد: تاكنون مراحــل ترميم و 
تعميــر 6 برج نوری بــا اعتباری بالغ بر 
2 ميليارد ريال انجام شده است. و تعمير 
و بازســازی برج های نوری و تجهيزات 
روشــنايی در كمپ پارک های ديگر نيز 

در دستور كار قرار دارد.
دهقانی ادامه داد: با توجه به استقبال 
گردشــگران و قشموندان سه برج نوری 

در محدوده ســينما دريا، دو برج نوری 
در كمــپ پارک آفتاب يــك، يك برج 
نــوری در كمپ پارک ايران زمين ترميم 
و بازســازی شده و عمليات اجرای پنج 
برج نوری در پارک زيتون در دست اقدام 
است. مدير پشتيبانی سازمان منطقه آزاد 
قشــم در پايان تصريح كرد: تعمير كابل 
ها و ســيم های بكســل، پايه برج های 

نوری، افزايش استحكام سازه برج نوری 
در محيط های شهری و كمپ پارک های 
شهر قشم با همكاری و همراهی مديريت 
امور شــهری و روستايی سازمان منطقه 
آزاد قشــم و بــا هدف بهبــود وضعيت 
روشــنايی و افزايش ايمنی جهت ارائه 
خدمات بهتر به قشموندان و گردشگران 

اجرايی شده است.

ســرویس خبر- معاون اقتصادی و 
سرمايه گذاری سازمان منطقه آزاد قشم گفت: 
برنامه ريزی های لازم برای تامين تجهيزات 
جديد در بندر بهمن با هدف افزايش سرعت 
تخليه بار از لنج های باری و تسهيل فعاليت 
بازرگانان جزيره قشم صورت گرفته است 

كه در آينده نزديك اجرايی خواهد شد.
منصــور عظيم زاده اردبيلی با بيان اين 
مطلب در جلســه با جمعــی از بازرگانان و 
فعالان حوزه تجارت جزيره قشــم، اظهار 
كرد: در ماه های گذشــته جلسات مختلفی 
با دستگاه ها و نهادهای مختلف جهت رفع 
برخی موانع پيــش روی فعاليت بازرگانان 
جزيره انجام شــده كه اميدوار هستيم با هم 
افزايی و هماهنگی ســاير بخش ها شــاهد 
حذف برخی مشــكلات باشيم. عظيم زاده 

اردبيلی ادامه داد: مجموعه سازمان منطقه آزاد 
قشم و معاونت اقتصادی و سرمايه گذاری اين 
سازمان، پيگيری و تلاش برای رفع مشكلات 
بازرگانــان را وظيفه خــود می داند و برای 
تامين نيازها و منافع جمعی ساكنان جزيره، 
گردشــگران و تمامی فعالان اقتصادی اين 
منطقه تلاش می كند. وی تاكيد كرد: با هدف 
تسهيل فرآيند بارگيری و كمك به بازرگانان 
و افزايش ايمنی بندر بهمن در آينده نزديك 
تجهيزات جديد برای اين بندر تامين شده و 
يك فروند آتش خوار تندرو و يك دســتگاه 
پهپاد آتش نشان نيز به ناوگان ايمنی جزيره 
اضافه خواهد شد. معاون اقتصادی و سرمايه 
گذاری ســازمان منطقه آزاد قشم در پايان از 
همكاری ساير دستگاه های اجرايی و نهادها، 
فرماندار و اعضای شورای تامين شهرستان، 

فرماندهی دريابانی، فرماندهی ناحيه مقاومت 
بسيج سپاه و فرماندهی نيروی انتظامی فراجا 
قشم جهت پيش بينی های لازم برای تسهيل 

فعاليت تجاری و ترخيص كالا و همچنين از 
همراهی خوب بازرگانان و فعالان اقتصادی 

جزيره قشم قدردانی كرد.

ســرویس خبر- شهردار قشم و مدير جديد خدمات شهری و روستايی سازمان منطقه 
آزاد قشم در نشستی صميمانه بر »رضايت مردم« به عنوان هدف نهايی تعامل و خدمت تاكيد 
كردند.پورعلی مدير جديد خدمات شهری و روستايی سازمان منطقه آزاد قشم، در راس هياتی 
از كاركنان اين مجموعه با حضور در دفتر شهردار قشم با ميرداد ميردادی شهردار قشم ديدار 
و گفت وگو كردند. شــهردار قشــم در اين نشست اظهار داشت: اساس تمامی فعاليت های 
شهرداری قشم بر مبنای سياست شورای اسلامی شهر قشم، تعامل و يكپارچگی با ساير دستگاه 

ها و سازمان ها در مسير خدمت به شهر و شهروندان است.ميردادی افزود: همه خدمتگزار مردم 
هستيم و تمامی اقدامات بايد منتج به »رضايت مردم« شود كه اين مهم با مشاركت و انسجام 
شهرداری قشم و سازمان منطقه آزاد قشم محقق خواهد شد.  مدير جديد خدمات شهری و 
روستايی منطقه آزاد قشم نيز خاطرنشان كرد: معتقديم بايد با همدلی، همراهی و همت جهادی 
عقب ماندگی های گذشته را جبران و روند خدمت را شتاب ببخشيم و همزمان از طريق توسعه 

مشاركت مردمی، زيبايی قشم را دوچندان كنيم. 

مدیر پشتیبانی سازمان منطقه آزاد قشم خبر داد؛

اجرای عملیات ترمیم روشنایی کمپ پارک ها و فضای شهری قشم

معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد قشم مطرح کرد؛

اضافه شدن تجهیزات جدید به بندر بهمن برای تسریع فعالیت تجاری 

شهردار قشم:

نتیجه اقدامات شهرداری و منطقه آزاد قشم باید »رضایت مردم« باشد

مـریــم علایـی
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7 چابهار

ســرویس خبر- مشــاور رئیس 
جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق آزاد 
و ویــژه اقتصادی به منظــور باردید از 
پروژه های ســرمایه گذاری و عمرانی به 
منطقه آزاد تجاری ـ صنعتی چابهار سفر 
کرد. حجت الله عبدالملکی در این سفر 
یک روزه به همراه امیر مقدم مدیرعامل 
و دیگر مســئولین ســازمان منطقه آزاد 
چابهار با حضور در مزار شهدای گمنام 
در مســجد امام حسین )ع( ضمن عطر 
افشانی و اهدای گل به مقام شامخ شهدا 
ادای احتــرام و با آرمان های والای آنان 
تجدید میثاق کرد. عبدالملکی با حضور 
در دفتر حجت الاســام موســوی امام 
جمعه شهرســتان چابهار با ایشان دیدار 

و گفتگو کرد.
افتتاح مرکز خدمات درمانی 

سازمان منطقه آزاد چابهار
در ادامــه بازدیدهای یکروزه وی 
از تنها منطقه اقیانوســی کشــور، »مرکز 

خدمــات درمانی ســازمان منطقه آزاد 
چابهار« افتتاح و به بهره برداری رســید.
ایــن مرکز درمانی در پیکره مســکونی 

منطقه آزاد چابهار واقع شده است.
مشــاور رئیس جمهور در حاشیه 
افتتاح »مرکز خدمات درمانی ســازمان 
منطقه آزاد چابهار«، در امر خیرخواهانه 

و خداپســندانه »اهدای خــون، اهدای 
زندگی« مشــارکت کــرده و خون اهدا 

کرد.
 بازدیــد حجت الله عبدالملکی 
از شــرکت ارغوان گوشت منطقه 

آزاد چابهار
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 

اقتصــادی در ادامه ســفر خود به منطقه 
آزاد چابهار از شــرکت ارغوان گوشت 
)مجتمع صنایع شیاتی چابهار( بازدید 

کرد.
این مجتمــع صنایع شــیاتی با 
ظرفیــت 25 میلیــون قوطی در ســال 
و 5 هــزار تــن فرآورده های شــیاتی 
فعالیــت چابهــار  آزاد  منطقــه   در 

 می کند.
بازدیــد از مجموعــه توربافــی 
ماهوربافــان بلوچی از دیگر برنامه های 
ســفر حجت الله عبدالملکــی بود. این 
مجموعــه توربافی در پیکــره صنعتی 

منطقه آزاد چابهار واقع شده است.
از اهــم برنامه هــای ایــن بازدید 
افتتاح شــرکت بنیان رخشــان تجارت، 
تولیدکننــده لوازم مادر و کودک با بیش 
از ســرمایه گذاری 147 میلیارد تومان و 
اشتغالزایی مستقیم 98 نفر و تنوع تولید 

68 قلم کالا است.

خبر-همکاری هــای  ســرویس 
دوجانبــه منطقــه آزاد چابهــار و منطقه 

ویژه اقتصادی دوغارون موجب توســعه 
گردشگری و تجارت می شود.

مدیران عامل درنشست مدیرعامل 
منطقه آزاد چابهار و منطقه ویژه اقتصادی 
دوغارون ضمن تاکید بر اهمیت گسترش 
همکاری های مشــترک این مناطق گفت: 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی منافع مشترک 
با یکدیگر دارند و بایســتی کنسرســیوم 
برای همکاری ها بین ایــن مناطق ایجاد 

شود.
را  آمادگــی  افــزود:  امیرمقــدم 
داریــم تفاهم نامه هــای مختلفی از قبیل 
گردشگری، بازرگانی بین دو منطقه آزاد 
در جهت تقویت و گسترش فعالیت های 
مشــترک و توســعه محور شرق کشور 

منعقد شود.
وی ضمــن ابــراز خرســندی از 

همکاری منطقه ویژه اقتصادی دوغارون 
در زمینــه ایجاد دفتــر منطقه آزاد چابهار 
در دوغــارون افزود: ما هــم این آمادگی 
را داریــم تا دفتر منطقه ویــژه اقتصادی 
 دوغــارون در چابهــار را راه انــدازی 

کنیم.
مریم قویدل مدیرعامل منطقه ویژه 
اقتصــادی دوغارون نیز در این نشســت 
ضمــن ابراز تمایل بــر افزایش تعامات 
دوجانبــه بیــن منطقه ویــژه اقتصادی 
دوغارون و منطقه آزاد چابهار و توســعه 
تجارت و ترانزیت در کریدور شرق کشور 
از آمادگی این منطقه ویژه اقتصادی جهت 
راه اندازی دفتر همکاری های منطقه آزاد 

چابهار خبر داد.

بازدید دبیر شورایعالی از پروژه های سرمایه گذاری و عمرانی 
منطقه آزاد چابهار

همکاری های مشترک چابهار و دوغارون عامل توسعه منطقه

نیـما رجـبــی

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در سفر به چابهار:

هزار فرصت سرمایه گذاری در مناطق آزاد کشور آماده شده است
گزیده

سرویس خبر-  هدایی گفت: حمایت از 
صنایع کوچک تا بزرگ در سیاست های کان 
منطقه آزاد چابهار قرار گرفته است، گفت: بر 
همین مبنا قطب سوم پتروشیمی در منطقه آزاد 

چابهار در حال شکل گیری است.
محمــد هدایی معــاون اقتصــادی و 
سرمایه گذاری ســازمان منطقه آزاد چابهار با 
اشاره به اینکه چابهار در کنار تنها بندر اقیانوسی 
کشور ایجاد شده است، گفت: از این رو برای 
توسعه ترانزیت برنامه ریزی گسترده ای برای 

این منطقه انجام شده است، به طوری که بهترین کریدور تجاری جنوب شرق آسیا 
به اروپا با راه اندازی راه آهن زاهدان به چابهار ایجاد می شود.

او با تاکید بر اینکه حمایت از صنایع کوچک تا بزرگ در سیاست های کان 
این منطقه جای گرفته اســت، افزود: بر همین مبنا قطب سوم پتروشیمی در منطقه 
آزاد چابهار در حال شکل گیری است، به طوری که نخستین واحد پتروشیمی این 
منطقه ابتدای ســال 14۰4 به بهره برداری می رســد. همچنین یک واحد فولادی با 

ظرفیت 1.6 میلیون تن به بهره برداری می رسد.
هدایــی با تاکید بر اینکه با برنامه ریزی های صورت گرفته به زودی چابهار 
رقیب جدی قشــم و کیش در حوزه گردشــگری خواهد شد، افزود: همچنین در 
راستای توسعه اقتصادی منطقه از واحدهای دانش بنیان حمایت می شود به همین 
منظور زیرساخت های لازم هم ایجاد شده است. معاون اقتصادی و سرمایه گذاری 
سازمان منطقه آزاد چابهار با بیان اینکه اقداماتی برای ایجاد توسعه متوازن در منطقه 
آزاد چابهار انجام شده است، اطهار کرد: یکی از مزیت های موقعیت جغرافیایی ایران 
ترانزیت است و در سوابق تاریخی ایران هم همین موضوع وجود دارد. به همین دلیل 
هدف گذاری اول منطقه آزاد چابهار توسعه کریدور محور شرق است و بر اساس 

اسناد بالادستی محوری برای اتصال کشورهای آسیای میانه به دریا خواهد بود.
او افزود: برای توســعه کریدور محور شــرق برنامه آن تدوین شده است و با 
توجه به اینکه از این محور 21۰ هزار تن کالا به مقاصد خارجی صادر شده و برای 
انتقال کالا از هند به افغانستان و آسیای میانه هم رایزنی هایی صورت گرفته که بعد 

از اصاح اقدامات عملیاتی اجرا خواهد شد.
او درباره کریدور شمال جنوب هم اظهار کرد: با توجه به اینکه راه آهن هنوز 
در مسیر چابهار متصل نیست برای جابه جایی کالا از این مسیر نسبت به بندرعباس 
مزیت کمتری داریم. به همین دلیل به دنبال اتصال کامل ریل این منطقه هســتیم تا 

یکی از موثرترین بندر کشور در کریدور شمال جنوب تقویت شود.

ســرویس خبر-مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب سیستان و 
بلوچســتان گفت: 12 هزار و ۳14 تن کالا امســال از مرز آبی چابهار در جنوب این 
استان به خارج کشور ترانزیت شد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل با سه هزار 

و 2۰۰ تن رشد 285 درصدی را نشان می دهد.
شــهرام مبارکی  در نشست خبری به مناسبت هفته حمل و نقل، رانندگان و 
راهداری گفت: مرز آبی چابهار به عنوان مهمترین بندر تجاری در خارج از خلیج 
فارس، دروازه ترانزیت شــرق ایران و یک منطقه راهبردی برای توسعه ترانزیت و 

تجارت بین المللی محسوب می شود.
وی تاکید کرد: بندر چابهار در محل تاقی 2 کریدور ترانزیتی جهانی شمال 
- جنوب و شرق - غرب قرار گرفته است که از مهمترین مزیت های محور شرق 
کشور به شمار می رود. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب سیستان و 
بلوچستان از رشد 67 درصدی تردد در پایانه های مرزی جنوب این استان خبر داد 
و افزود: با اجرای طرح های توسعه ای در پایانه های ریمدان و پیشین امسال بیش از 
145 هزار و 4۰۳ مســافر در این پایانه های مرزی جنوب این استان تردد کردند که 

نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 67 درصدی را نشان می دهد.
وی استقرار و عملیاتی کردن سامانه های جامع حمل و نقل بین المللی و پایش 
ناوگان حمل و نقل بین المللی، برنامه ریزی و مشارکت برای تخصیص سوخت به 
نادگان خارجی از طریق کارت های هوشمند سوخت و پیگیری وضعیت پایانه های 
مرزی برای تامین زیرســاخت ها و رفع مشکات را از مهمترین اقدامات این اداره 

کل به منظور توسعه روابط این استان با کشور پاکستان عنوان کرد.
مبارکی با اشاره به حمل کالا در جنوب سیستان و بلوچستان گفت: همچنین 
امسال سه میلیون و 661 هزار و 479 تن کالا در قالب 21۰ هزار و 855 سفر باری 
توسط 81 شرکت حمل و نقل جنوب استان جابه جا شد که در تعداد سفر بیش از 18 
درصد و از نظر تناژ نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود 14 درصد رشد داشته است.

وی اضافه کرد: 81 شــرکت حمل و نقل کالا و نفتی در جنوب اســتان دارای 
مجوز فعالیت هستند و امروز حمل و نقل یکی از اجزای مهم اقتصاد ملی محسوب 
می شود که به دلیل داشتن نقش زیربنایی تاثیر فراوانی بر فرآیند رشد اقتصادی کشور 
دارد. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب سیستان و بلوچستان همچنین 
از رشد 25 درصدی جابه جایی مسافر در جنوب استان خبر داد و گفت: امسال یک 
میلیون و 872 هزار و 4۳4 مسافر توسط 268 هزار و 51 دستگاه ناوگان حمل و نقل 
عمومی جابه جا شدند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 24 درصدی سفر 

و 25 درصدی مسافر را نشان می دهد.

معاون اقتصادی سازمان منطقه آزاد چابهار:
قطب سوم پتروشیمی در منطقه آزاد 

چابهار در حال شکل گیری است

رشد چهار برابری ترانزیت کالا از مرز آبی 
جنوب سیستان و بلوچستان

ســرویس خبر- دبیر شورای عالی 
مناطــق آزاد و ویــژه اقتصــادی گفت: 
وجود یک هزار فرصت ســرمایه گذاری 
بــه ارزش 9۰۰ هزار میلیــارد تومان در 
مناطق آزاد کشــور یــک فرصت طایی 
برای سرمایه گذاری هست و تامین آب، 
برق و امکانات زیرســاختی با مجوزهای 

بی نام آماده اگذاری است.
حجت الله عبدالملکی در ســفر به 
چابهار اظهارکرد: بستر سرمایه گذاری و 
تولید در مناطق آزاد کشــور فراهم است 
و با ظرفیت هــای موجود در مناطق آزاد 
و ویــژه اقتصــادی این مناطق به بســتر 

سرمایه گذاری و تولید مبدل شده اند.
وی با اشــاره به اینکه از ابتدای سال 
تا به امروز حدود 48۰ هزار میلیارد تومان 
تقاضــای جدید ســرمایه گذاری در کل 
مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی ارایه شــده 
افزود: این یک رکــورد در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی هســت و نشانگر اینست 
که پنجره جدید توسعه ای در حال شکل 

گرفتن است.
مشاور رییس جمهور و دبیر شورای 
عالــی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی؛ فعال 
شــدن واحد تولیدی تور ماهیگیری در 
منطقه آزاد چابهار، با توجه به نیاز صیادان 
منطقه و کشــور را نقطه عطف توســعه 

ورونق این منطقه نام برد.
وی تصریــح کرد: ایــن تورهای 
ماهیگیری تولیدی ایــن واحد به تمامی 
مناطق ســاحلی و دریایی کشــور ارسال 
می شــود و نسبت به تولیدات کشورهای 
همســایه از کیفیت و قیمت مناسب تری 
برخوردار اســت چرا که در مناطق آزاد 
نیــروی کار مانــدگار و قیمــت انرژی 
کمتــر و مواد اولیه ارزان تر باعث کاهش 
 قیمــت و افزایــش کیفیت را بــه همراه 

داشته است.
عبدالملکی از تمامی سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی دعــوت کرد که برای 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد و اقتصادی 
که بهشت سرمایه گذاری هستند حضور 
پیدا کرده و بسته ها و فرصت های سرمایه 

گذاری را از نزدیک مشاهده کنند.
وی خاطــر نشــان کــرد: وجود 
همزمان پنج ویژگی مشــترک در مناطق 
آزاد از جمله پایین بودن هزینه های تولید، 
زیر ســاخت های توسعه یافته، دسترسی 
خوب بازارهای هدف، سهولت کسب و 
کار، معافیت مالیاتی 2۰ ســاله و معافیت 
گمرگی همیشگی یکی از برگ های برنده 
در ایــن مناطق بوده و فرصت ســرمایه 
گذاری کم حجم را دو چندان کرده است.

هزار فرصت ســرمایه گذاری 
در مناطق آزاد کشــور آماده شده 

است
مشــاور رییس جمهــور تصریح 
کــرد: در دولت مردمی آیت الله رئیســی 
2 راهبرد را بــرای مناطق آزاد تعریف و 

در حال اجرایی کردن آنها هستیم که یکی 
مردمی سازی و دیگری جهانی سازی این 

مناطق است.
وی ادامه داد: در بحث مردمی سازی 
سه گروه مردم مخاطب ما هستند که گروه 
اول اهالــی خود مناطــق می تواند از این 
سرمایه گذاری بهره مند و باعث عمران و 

آبادانی منطقه شوند.
عبدالملکی تاکیــد کرد: گروه دوم 
ســرمایه گذاران و کارآفرینــان و فعالان 
اقتصادی هســتند که می توانند در مردم 

سازی ایفای نقش کنند.
وی افزود: گره گشایی و فعال کردن 
کســب و کارها باعث رونــق اقتصادی 

منطقه خواهد شد.
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی کشــور تصریح کرد: طی چند 
مدت گذشت در مجامع ملی و بین المللی 
حضوری فعال داشته ایم که این امر باعث 
شــده که مناطق آزاد یکــی از قطب های 

سرمایه گذاری در منطقه و کشور شوند.
وی گفت: ایجاد منطقه آزاد مشترک 
با 21 کشــور دنیا که با پنج کشور موافقت 
های اولیه صورت گرفته می توانیم تحول 

و شکوفایی منطقه را رقم بزنیم.
عبدالملکی تصریح کرد: مناطق آزاد 
از برکات مهم برای پویایی منطقه هستند 
و از آنها بعنوان تیم ملی اقتصاد بین الملل 

یاد می شود.
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انزلی8

سرویس خبر - نخستین جلسه ستاد 
مدیریت بحران منطقه آزاد انزلی به ریاست 
محمد سجاد ســیاهکارزاده، رییس هیأت 
مدیره و مدیرعامل سازمان و حضور تمامی 
اعضا شامل معاونین و مدیران اجرایی سازمان 
و دستگاه های انتظامی، امدادی و مسئولین 
محلی تشکیل شــد. رییس ستاد مدیریت 
بحــران منطقه آزاد انزلی در این نشســت با 
اشاره به ادبیات غنی علمی و تجربی مفهوم و 
کارکردهای ناشی از مدیریت بحران؛ مدیریت 
بحران را مجموعه ای از استراتژی ها عنوان 
کرد که به منظور حفظ و یا بازگشت سریع و 
با کمترین آســیب به حالت پیش از بحران و 
دوران فعالیت عادی هر مجموعه ای به اجرا 
در می آید و از طریق اعمال این برنامه ها آن 
مجموعه خود را به ســامت از بحران پیش 
آمده خارج نماید. محمد سجاد سیاهکارزاده 
با بیان اینکه مدیریــت بحران دارای بخش 
های اساســی مشتمل بر اجرای برنامه های 
قبل از بروز بحران، در زمان وقوع بحران و در 
نهایت بعد از پدید آمدن بحران است، اظهار 
داشت: برنامه ریزی، هماهنگی و تمرین های 
مستمر را می توان از جمله مهمترین قسمت 
های نخستین محور مدیریت بحران ارزیابی 
کرد و در عین حال توجه به شــاخص ها و 

اطاعات اعامی از طریق سازمان هواشناسی 
در پیش بینی هوا، تبدیل اولویت ها و برنامه 
ها به صورت چک لیســت و انتشار آن میان 
اعضای ستاد در مسیر ارتقای بهره وری امور 
بسیار موثر است. سیاهکارزاده در خصوص 
قطعه دوم مدیریت بحران، یعنی برنامه هایی 
که بایــد در زمان وقوع آن بــه اجرا درآید، 
چنیــن توضیح داد که اعمــال کامل و دقیق 
اســتراتژی های تعیین شده در زمان مناسب 
از دوره وقــوع بحران بهمراه هماهنگی میان 
بخش های مختلف ستاد که ناشی از وظیفه 
شناسی، پذیرش وحدت فرماندهی، تمرین 
ها و همکاری های متداول اســت در زمان 
وقوع بحران بســیار حائز اهمیت می باشد . 

وی استفاده از تجربیات گذشته در مواجهه 
با بحران در قالب مدیریت دانش را مهمترین 
بخش مرحله بعد از وقوع بحران عنوان کرد 
و گفت: به روز رسانی اطاعات و بهره گیری 
از تجربیــات و اقدامات جدید در بهره وری 
بیشــتر در فرآیندهای مدیریت بحران که در 
ســطح بین المللی به اجــرا درآمده، وجود 
بستر ارتباطی مستمر و برخط میان اعضای 
ستاد، و به روز بودن افراد عضو ستاد در قبال 
شرح وظایف خود و دیگر اعضای ستاد می 
تواند تکمیل کننده بخش پایانی فرآیندهای 
مدیریت بحران باشد. رییس ستاد مدیریت 
بحران منطقه آزاد انزلی با ابراز خوشــحالی 
از هماهنگی و همدلی موجود میان اعضای 

ســتاد به ویژه تشکل های صنفی، نهادهای 
همکار امداد رسان و نهادهای مردمی منطقه 
افــزود: با توجه به اینکه منطقــه آزاد انزلی 
یــک منطقه چند وجهــی و چندکارکردی 
در زمینه هــای تجاری-بازرگانی، بندری-

حمل و نقلی، تولیدی ـ صنعتی، و همچنین 
گردشگری اســت، حفظ وضع موجود در 
شرایط بحرانی کارویژه اصلی ستاد محسوب 
می شــود که با همــکاری اعضاء و تکیه بر 
تجربیات گذشته قابل احصاء می باشد. مجید 
فاتحی جانشین ستاد مدیریت بحران منطقه 
آزاد انزلــی با بیان اینکه در مواجهه با بحران 
ستاد مدیریت بحران این منطقه دوازده محور 
عملیاتی تعریف کرده که مشتمل بر خدمات 
رسانی به شهرک های صنعتی، فاز تجارت 
و گردشــگری، بخش بندری، مســیرهای 
مواصاتی درون منطقه و بزرگراه رشــت به 
انزلی، روستاهای محدوده منطقه می باشند؛ 
به تشــریح برخی اقدامات ستاد در راستای 
هماهنگی و هم افزایی بیشتر و رفع بعضی از 
مشکات موجود پرداخت. در ادامه اعضای 
ستاد نقطه نظرات خود در خصوص عملکرد 
بهینه ســتاد در مدیریت بحران را بیان کرده 
و در پایان برنامه رژه ماشــین آلات و برپایی 
مانور به منظور هماهنگی در اجرای ســریع 
شــرح وظایف در مواجه با برف از ســوی 

اعضای ستاد اجرا گردید.

سرویس خبر -جلسه رسیدگی به مشکات شهری بندر انزلی با هدف ارتقای کیفیت 
خدمات به شهروندان، جلسه رسیدگی به مشکات حوزه شهری بندر انزلی به ریاست معاون 
هماهنگی امور عمرانی استانداری گیان و با حضور مدیرکل راه و شهرسازی استان، فرماندار 
شهرســتان بندر انزلی، مدیران کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی و دفتر فنی 
اســتانداری گیان، شــهردار و اعضای شورای شهر بندر انزلی و جمعی ازمسئولین در محل 
ساختمان  شورای اسامی این شهر برگزار شد. با هدف ارتقای کیفیت خدمات به شهروندان، 
جلسه رسیدگی به مشکات حوزه شهری بندر انزلی به ریاست  موسی فکور معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری گیان و با حضور محمدرضا فاحتگر مدیرکل راه و شهرسازی استان، 
فرماندار شهرستان بندر انزلی، مدیران کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و دفتر 

فنی استانداری گیان، شهردار و اعضای شورای شهر بندر انزلی و جمعی مسئولین در محل 
ساختمان  شورای اسامی این شهر برگزار شد. در این جلسه محمدرضا فاحتگر با اشاره به 
اینکه در استان گیان ۲۳ محله سکونت گاه های غیر رسمی وجود دارد گفت: از این تعداد ۳ 
محله در شهرستان انزلی قرار دارد. وی افزود: در راستای ترغیب مالکان و ساکنان و سازندگان 
در بافت های فرسوده پنج بسته تشویقی در نظر گرفته شده است که ارائه بسته های تشویقی 
احیا و نوســازی بافت های فرســوده فرصتی برای توانمند سازی اقتصادی ساکنان وافزایش 
کیفیت زندگی شهروندان ساکن در این بافت ها است. وی درپایان گزارشی از آخرین وضعیت 
اجرای پروژه ۴ خطه کردن محور انزلی_رضوانشهر و راهکارهای مختلف جهت رفع مسائل 

و مشکات مورد بحث ارائه کرد.

سرویس خبر -مدیرکل حفاظت محیط زیست گیان از جمع آوری گیاه سنبل آبی در 
۳۰ هکتار از اراضی تالاب بین المللی انزلی خبر داد. حمزه عشوری مدیرکل حفاظت  از محیط 
زیست گیان در حاشیه بازدید از تالاب بین المللی انرلی و در جمع خبرنگاران با بیان اینکه گیاه 
سنبل آبی به یک آفت برای تالاب انزلی مبدل شده است، اظهار کرد: با توجه به گسترش بی رویه 
گیاه مهاجم ســنبل آبی در سطح تالاب بین المللی انزلی، ۳۰ هکتار از منطقه  غربی این تالاب 
در محدوده آبکنار تا کرکان، منطقه  شرقی در محدوده پناهگاه حیات وحش چوکام و منطقه 
حفاظت شده  سیاه کشیم به صورت دستی و با تاش ۴۰ محیط بان و مردم منطقه پاکسازی و 
۱۲۰ تن گیاه مهاجم سنبل آبی جمع آوری شد. وی با اشاره به گسترش بی رویه گیاه سنبل آبی 

در تالاب های گیان از جمله تالاب ببن المللی انزلی گفت: سنبل آبی یکی از ۱۰ گونه گیاهان 
مهاجم است که وقتی وارد اکوسیستم آبی می شود قادر است در مدت ۲ هفته به ۲ برابر میزان 
اولیه  خود رشد کند. به گفته مدیرکل حفاظت محیط زیست گیان این گیاه مهاجم با سرعت 
بالای تکثیر و رشد، سطح آب را پوشانده و مانع ورود نور و اکسیژن به داخل آب می شود و به 
علت تولید لجن آلی باعث خشک شدن پهنه های آبی می شود عشوری با تأکید بر ادامه دار بودن 
جمع آوری گیاه سنبل آبی در تالاب بین الملی انزلی بیان کرد: یکی از برنامه های سازمان حفاظت 
از محیط زیست جمع آوری انواع گیاه های مزاحم از جمله سنبل آبی از تالاب های گیان بوده 

و در این راه از هیچ تاشی دریغ نمی کند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی مطرح کرد:

مدیریت بحران یعنی استفاده از تجربیات، به روز بودن و هم افزایی بخش 
دولتی و خصوصی

گزیده

سیاهکارزاده در ستاد هماهنگی خدمات سفر منطقه آزاد انزلی مطرح کرد:

تکمیل زیرساخت ها، اجرای برنامه های مختلف فرهنگی 
متناسب با رمضان در نوروز 1403

جلسه رسیدگی به مشکلات حوزه شهری بندر انزلی با حضور مسئولین استانی برگزار شد

مدیرکل حفاظت محیط زیست گیلان خبر داد:

جمع آوری گیاه سنبل آبی در 30 هکتار از اراضی تالاب بین المللی انزلی

ســرویس خبر- مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد انزلی در نخســتین جلسه ستاد 
هماهنگی گردشگری و خدمات سفر این 
منطقه که با حضور معاونین و مدیران عضو 
تشکیل شد؛ اولویت نوروز ۱۴۰۳ منطقه آزاد 
انزلی را مردمی کردن گردشگری عنوان کرد 
و اظهار داشت: برگزاری نخستین نشست 
ستاد به منظور هماهنگی و هم افزایی بیش 
از پیش اقدام مناســبی در راستای خدمات 
رســانی بهینه به مردم و مسافرین نوروزی 

محسوب می شود.

محمد ســجاد سیاهکارزاده، با اشاره 
براهمیــت ارائه خدمــات و اجرای برنامه 
های متنوع فرهنگی، گردشگری متناسب 
بــا نوروز، تصریح کرد که همزمانی ســال 
جدید با ماه مبارک رمضان فرصت مناسبی 
جهت ترویج شعائر دینی، فرهنگ غذایی 
و مناســبات اجتماعی این ماه مبارک میان 
بازدیدکنندگان نوروزی است. سیاهکارزاده 
اضافه کرد: بــا عنایت به اینکه در یک بازه 
زمانی اندک حجم بســیار زیاد و متنوعی 
از کارهــا به صورت همزمان در حوزه های 
مختلف مرتبط با گردشــگری به وقوع می 
پیوندد؛ اهمیت ارائه خدمات بهینه نوروزی 
را بیش از پیش نمایان می شــود. وی، یکی 
از شــاخص های مردمی کردن گردشگری 
را بهره گیری از بسترهای نوین ارتباطی به 
منظور استفاده از نظرات مسافرین نوروزی 

در فرآیندهای خدمات رسانی اعام و افزود: 
بهره برداری از نظام نظرسنجی که در ایجاد 
و به روزرســانی آن می توان از توانمندی 
علمی پژوهشی دانشگاه ها بهره برد؛ بهمراه 
اعمال نظرات کارگشای مردم می تواند در 
افزایش رضایتمندی و اقبال مسافرین در ایام 
دیگر سال نیز موثر باشد. مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد انزلی، پیشــنهادات و دستوراتی 
جهت بهینه ســازی و تسهیل در هماهنگی 
امــور و برنامه های نــوروزی ارائه نمود و 
گفت: هم افزایی میان نهادی درون سازمان 
با سایرنهادهای شهرستانی و استانی، پایش 
تجربیات کاری سال های گذشته، پویا کردن 
چک لیست در قبال میزان پیشرفت و اجرای 
کارها، رفع برخی مشکات در تأمین فضای 
لازم برای تردد و پارک خودروها و افزایش 
زمان حضور مســافرین در منطقه می تواند 

زمینه خوشنودی حداکثری و خلق خاطره 
خوش از حضور و بهره مندی از امکانات، 
خدمات و رویدادهای در حال اجرای منطقه 
آزاد انزلی در ایام نوروز رمضانی سال آتی را 
فرآهم آورد. سیاهکارزاده با تاکید بر مردمی 
تر کردن طرح سفر کارت اظهار داشت: باید 
به ســمت جهت دهی فرهنگی براســاس 
آموزه های دینی اسامی ایرانی خانواده ها 
و زوجین جوان جهت استفاده از تسهیات 
ســفر کارت حرکت نمــود و در این میان 
مشــارکت بانک عامل، فعالین اقتصادی و 

گردشگری منطقه نیز حائز اهمیت است.
گفتنی است در این نشست اعضای 
ســتاد گزارشــی از اقدامات و برنامه های 
خود ارائه نمــوده و به بیان نقطه نظرات و 
پیشــنهادات خود در زمینه بهــره برداری 

حداکثری از نوروز ۱۴۰۳ پرداختند.

نماینده مردم بندرانزلی در مجلس شورای اسلامی:
پیگیری های مستمر برای رفع مشکلات ناشی از 

افزایش حریم تالاب انزلی به نتیجه رسید

استاندار گیلان:
بنادر استان گیلان در مسیر تحقق توسعه 

دریامحور حرکت می کنند

ســرویس خبــر- نماینــده مردم 
بندرانزلی در مجلس شــورای اسامی، به 
تشریح نتایج حاصل از پیگیری های مستمر 
برای رفع مشکات ناشی از افزایش حریم 
تالاب انزلی که توســط وزارت نیرو انجام 
شده بود و حقوق مکتسبه مردم پرداخت.

احمد دنیامالی در تشریح اقداماتی که 
در حوزه انتخابیه خود انجام داده اســت، 
است، گفت: یکی از مهمترین اقداماتی که 
موفق شدیم به نتیجه برسانیم در خصوص 
مشــکات ناشی از افزایش حریم تالاب انزلی توســط وزارت نیرو بود که 

ماحصل سه سال و نیم پیگیری بود که انجام دادیم.
نماینده مردم بندرانزلی در مجلس شورای اسامی ادامه داد: این حریم 
براساس کنوانسیون رامسر مصوب سال ۱۳5۴ حدود ۱5 هزار و پانصد هکتار 
بود اما متاســفانه در ســال 9۳ وزارت نیرو یک مشاوری بکار گرفت که این 
حریم را به ۲5 هزار هکتار افزایش داد و اگر در همان مقطع زمانی مســئولان 

محلی تاش می کردند این اتفاق نمی افتاد.
وی تصریــح کرد: در نهایت برآیند این شــد که حدود ۱۰ هزار هکتار 
اراضی شــالیزاری و زمین  های مردم و طرح های واگذار شده در قبل و بعد از 
انقاب و واگذاری هایی که در هیات های 7نفره و ۳ نفره و قانون اصاحات 
اراضی داشتیم دچار یک گسست زیادی شد و مشکاتی را برای مردم ایجاد 
کرد.دنیامالی خاطرنشــان کرد: به دنبال پیگیری هایی که انجام شــد در گام 
اول در ســال گذشته توانســتیم ۲ هزار هکتار از این حریم را که در محدوده 
طرح های هادی و طرح جامع شــهری بود را خارج کنیم که پروســه بســیار 
طولانی داشــت چراکه بایستی وزارت نیرو را در جلسات کارشناسی مجاب 
می کردیم و بعد در ســطح استان نیز حفظ حقوق بیت المال باید این اجازه را 
می داد که انجام شــد بعد از آن تاش کردیم با توجه به طرح کاداســتر بتوانیم 
برای محدوده ای از حقوق مکتســبه مردم انجــام دهیم.این نماینده مردم در 
مجلس یازدهم، یادآور شــد: در نهایت توانســتیم از یک محدوده ای که جزء 
مســتثنیات اســت برای حدود ۴۳۰۰ هکتار که ۳۱۰۰ هکتار از آن متعلق به 
محدوده شهرســتان بندر انزلی اســت و مابقی مربوط به صومعه سرا و رشت 
است و حدود ۱5۰۰ هکتار در بحث رفع تداخل است کارهایی را انجام دهیم 
کما اینکه الان به وزارت نیرو و سازمان آب منطقه ای دادیم و درحال پیگیری 
کمیســیون ماده ۳ آن هستیم که در نهایت به مجموعه حفظ حقوق بیت المال 
بیاید.عضو مجمع نمایندگان اســتان گیان در مجلس شورای اسامی، تاکید 
کرد: این یکی از اقداماتی اســت که بخش عمده ای از مشــکات مردم را در 

حوزه کشاورزی حل می کند که انجام شد.

سرویس خبر -  اســتاندار گیان با 
اشــاره به فعالیت جــدی اثرگذار و جدی 
بنادر انزلی، کاســپین، آستارا و چمخاله در 
این اســتان، گفت: بنادر اســتان گیان در 
مسیر تحقق توســعه دریامحور با توجه به 
سیاســت های اباغی از سوی مقام معظم 

رهبری گام بر می دارند.
 اســدالله عباســی در همایش توسعه 
دریامحور و گرامیداشــت روز ملی حمل و 
نقل دریایی و بنــدری که با حضور مهرداد 
بذرپاش؛ وزیر راه و شهرســازی، علی اکبر صفایی؛ مدیرعامل سازمان بنادر و 
دریانوردی، محمدرضا رضایی کوچی؛ رییس کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسامی، برخی استانداران استان های ساحلی و جامعه دریایی و بندری کشور 
برگزار شد، اظهار داشت: در استان گیان ۳۰۰ کیلومتر نوار ساحلی داریم و در 
بخش اقتصاد دریامحور با توجه به اباغیه مقام معظم رهبری استان گیان تاش 
خواهد کرد تا از تمامی ظرفیت های دریایی در بخش های مختلف استفاده کند.
 وی افزود: در تاش هستیم سهم استان گیان در تولید ناخالص داخلی 
در برش استانی افزایش یابد و باید از ظرفیت های موجود استفاده کنیم؛ در این 
راســتا از بخش خصوصی دعوت می کنیم تا در حوزه کشتی ســازی و حوزه 

ریلی ورود کند.
 اســتاندار گیان با اشاره به اینکه فعالیت ها در چهار بندر انزلی، کاسپین، 
آســتارا و چمخاله به صورت جدی و اثرگذار دنبال می شــود، بیان کرد: قصد 
داریم به بهترین شــکل از ظرفیت بنادر اســتان گیان در مسیر تحقق توسعه 
دریامحور استفاده کنیم.  عباسی ادامه داد: حمل و نقل دریایی با توجه به ارزان 
بودن، مزیت های بسیار بالایی دارد و امیدوار هستیم با استقبال بخش خصوصی 
و اباغ سند ارزشمند سیاست های کلی توسعه دریامحور از سوی مقام معظم 
رهبری شاهد رونق حمل و نقل دریایی و بهبود وضعیت اقتصادی کشور باشیم.

مـریــم علایـی
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9 ارس

جزئیات توافق ایران و آذربایجان برای ساخت کریدور ارس
ابراهیم ارزانی

گزیده

ســرویس خبر- در ادامه ی روند روبه رشد ســرمایه گذاری در منطقه، 
طرح ســرمایه گذاری تولید فویل آلومینیومی جهت اســتفاده در خازن های 
 الکترولیتی در کمیســیون اقتصادی ســازمان منطقــه آزاد ارس به تصویب 

رسید.
این طرح با سرمایه گذاری 19 میلیون دلاری چینی ها در منطقه آزاد ارس 
به اجرا درمی آید و در فاز اول پروژه ضمن اشــتغالزایی مستقیم برای 50 نفر، 

یک میلیون و دویست متر مربع در سال فویل آلومینیومی تولید خواهد شد.
معاون اقتصادی و ســرمایه گذاری ســازمان منطقه آزاد ارس درباره این 
طرح گفت: شــرکت مذکور تنها تولیدکننــده فویل آلومینیومی در خاورمیانه 
خواهد بــود و برنامه بلند مدت شــان راه اندازی کارخانــه تولید خازن های 

الکترولیتی در منطقه است. 
علی نوید افزود: تنها 5 کارخانه مشــابه در کشــورهای چین و تایوان 
فعال اند و با راه اندازی واحد تولیدی در ارس در زمینی به مســاحت 22 هزار 
متر مربع و در بازه زمانی یک ســاله، 100 درصد محصولات به چین صادر و 

برای کشور درآمد ارزی خواهد داشت.

تداوم حضور سرمایه گذاران خارجی در منطقه آزاد ارس؛
یک چینی دیگر به جمع سرمایه گذاران ارس 

پیوست

آب گروگان پروژه »داپ« از ارس است

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی تشریح کرد:

سرویس خبر-پروژه داپ شامل 14 
طرح ســد سازی از 25 سال قبل در کشور 
ترکیه آغاز شده است. با تکمیل این سدها 
بخش عمــده ای از آب رودخانه ارس که 
مصرف شمال و شمال غربی ایران را تامین 
می کرد دچار تنزل شدید شده است. ترکیه 
در پروژه داپ با توجه به کنوانسیون 1997 
ســازمان ملل در خصــوص بهره برداری 
غیرکشــتیرانی از آبراه های بین المللی این 
نوع بهره برداری، سه اصل منصفانه، عاقلانه 
و عدم آســیب را رعایت نکرده اســت که 
ایران و کشــورهای دیگر می توانند از نظر 
هیدروپلیتیکی نســبت به طرح دعوی در 

محاکم بین الملل اقدام کند.
حوضه آبریز مشترک با رودخانه های 
مرزی که در میان چند کشور می گذرد دارای 
اهمیت های متفاوتی نسبت به جغرافیای 
داخلــی دارد. در تعریــف هیدروپلیتیک 
گفته می شود که دانش شناخت و بررسی 
طیفی از کنش)همکاری، هماوردی، تقابل، 
کشمکش و جنگ( میان دو یا چند بازیگر 
سیاســی بر ســر منابع آب رخ می دهد و 
می تواند در جغرافیای داخلی کشــور ها یا 
هماننــد رودخانه ارس در جغرافیای چند 
کشور: ایران، ترکیه، آذربایجان و ارمنستان 
تقسیم شده باشد. مسائل حقوقی رودخانه 
از جهت میزان، نوع مصرف و حل و فصل 
مشکلات رودخانه تحت کنوانسیون های 
جهانی یــا در مــوارد کنوانســیون های 
موضوعی است که در خصوص رودخانه 
ارس کنوانسیونی بین هیچ کدام از کشور ها 
وجود ندارد از این سوی نحوه تقسیم آب 
با اســتفاده از قواعد و مقررات بین المللی 

درباره آب های فرامرزی عبارتند از: قواعد 
هلسینکی، کنوانسیون آب اروپا، کنوانسیون 
آبراهه سازمان ملل متحد و قواعد منابع آب 
برلین اســت که براساس این کنوانسیون و 
قاوعد ها مسائل مورد مناقشه قابلیت حل 
و فصل دارد. کشور های حوضه آبریز ارس 
در کمربند معروف خشک و بیابانی جهان 
قــرار دارند؛ بر اســاس مطالعات حقوقی 
کارشناســان حقوق بین الملل کنوانسیون 
1997 ســازمان ملــل متحد نســبت به 
ســایر اســناد مذکور، گزینه مناسب تر و 
منصفانه تری برای اجرا در مناطق خشــک 

و نیمه خشک است.
ایران نســبت به رود ارس در پایین 
دســت قرار دارد و ترکیه بــه دلیل وجود 
عمده سرچشمه های تولید آب از موقعیت 
بالا دستی قرار گرفته است. ارََس نام رودی 
نسبتاً پرآب و خروشان است که از کوه های 
بینگول منطقه آناتولی ترکیه سرچشــمه 
می گیرد. رود آرپــا در نزدیکی مرز ترکیه 
و ارمنســتان به رود ارس میریزد و سپس 
مرز مشترک نخجوان را بطول 11 کیلومتر 
ترســیم کرده و پس از گذر از مرز ایران و 
نخجوان، از مرز میان ایران و ارمنستان عبور 
کــرده و دوباره مرز مشــترک میان ایران، 
جمهوری آرتساخ و جمهوری آذربایجان 
را شــکل داده و در منتهی الیه شمالی استان 
اردبیل وارد جمهوری آذربایجان شده و به 
رود کــورا میریزد. این رود 1072 کیلومتر 
طــول دارد و از طولانی ترین رود داخلی 
ایران، یعنی کارون طولانی تر است. ترکیه از 
اواسط سال 199۸ با الهام از پروژه گاپ، در 
پی طراحی و توسعه سازه های هیدرولیکی 

پروژه داپ در 14 اســتان ترکیه 2۳ درصد 
از مساحت ترکیه، ازحوضه رودخانه ارس 
برآمد و با مطالعه 400 طرح و ســاخت14 
ســد، ۶2 پروژه آبیاری اراضی کشاورزی 
و نیــروگاه برق-آبی شــروع بکار نمود؛ 
پیش بینی می شــود بعد از اتمام این پروژه 
درآمدزایــی در حــوزه پروژه های آبیاری 
07۸/1 میلیــار دلار، حــوزه انرژی ۳00 
میلیون دلار و 40 میلیون دلار در حوزه آب 
شــرب خواهد بود. بر اساس گزارش های 
منتشر شده تا 2020 تعداد ۳5 پروژه آبیاری 
اجرا شده است و بیش از 525 هزار هکتار 
اراضی زراعی در حال بهره برداری اســت. 
پنج سد و نیروگاه برق-آبی و سد بزرگی با 
نام کاراکورت به با هزینه معادل 220 میلیون 
دلار، به عنوان مهم ترین سد ترکیه بر حوزه 

آبخیز ارس به اجرا در آمده است. 
آبگیری سدکاراکورت با ارتفاع 124 
متــر، طول بدنه 142 متــر، طول تاج 497 
متر و شــش میلیــون متر مکعب عملیات 
سنگ ریزی و آسفالت و ظرفیتی بالغ بر 1. 
۶ میلیارد متر مکعــب در خرداد 1۳99 در 
منطقه ســاری گامیش استان قارص ترکیه 
منجر به کاهش شــدید دبــی آب معادل 
50درصــد از آب ورودی به ارس شــده 
است. طی سال های اخیر سد های متعددی 
بر روی رود خانه ارس با هدف تولید برق، 
آبیاری اراضی کشاورزی، تأمین آب شرب، 
کنترل سیلاب و حمل ونقل با ظرفیتی بالغ 
بر 25 میلیارد مترمکعب احداث شده است. 
افزایش ایجاد سازه ها و سد های آبی به ویژه 
در ســال های اخیر به ویژه ایجاد 14 سد در 
کشور ترکیه از جمله پروژه آناتولی شرقی 
موســوم به داپ باعــث کاهش کمیت و 
کیفیت آورد رودخانه ارس در ســال های 
اخیر شده و در آینده نیز می تواند دسترسی 
به منابع آب رودخانه ارس را محدودتر کند.

در تعریف کنوانسیون 1997 سازمان 
ملل در خصوص بهره برداری غیرکشتیرانی 
از آبراه های بین المللی از آبراه آمده اســت: 
سیســتمی از آب های سطحی و زیرزمینی 
کــه موجب ارتباط فیزیکی با یکدیگر و با 
جریان به سوی یک پایانه مشترک تشکیل 
می شود. سه اصل کنوانسیون 1997 سازمان 
ملل در خصوص بهره برداری غیرکشتیرانی 
از آبراه های بین المللی شامل: اصل استفاده 

بهره برداری منصفانه، معقولانه و نیز اصل 
عدم آســیب جدی است که در همه موارد 
ترکیه نســبت به رودخانه ارس تمام این 
اصول را نقض کرده است و از حق مشروع 
کشور بالا دســت بودن رودخانه استفاده 
نامشــروع ابزاری کرده اســت. در قواعد 
»اســـتفاده و مشارکت منصفانه و معقول« 
از آبراه آمده است که براساس بهره برداری 
یک دولت از آبراه نبایـد بـه ضـرر بیش از 
اندازه برای دولت دیگر منجر شــود. معیار 
اصلی برای تشخیص منصـــفانه بـودن 
اسـتفاده از آبـراه، میزان و اهمیت زیان های 
وارده بر آن است. به عبارت دیگر، دولتهـای 
حاشـیه آبـراه در بهـره بـرداری، توسعه و 
نگهداری از یک آبراه بین المللی به طریقی 
همســـان و منطقـی مشـارکت خواهنـد 
کـرد. در خصوص اصل عدم آسیب جدی 
همه کشور ها آبراه های مشترک، متعهد به 
جلوگیــری از ورود زیان قابل ملاحظه به 
کشور پایین دست هستند. از نظر حقوقی، 
میزان زیان وارده باید به درجه ای از اهمیت 
باشد که مخل منافع دولت های دیگـــر به 
حســاب آید. اجتناب از آســیب برای هر 
دولت باید به میزان حداکثر ممکن باشد تا 
کاهش معقول میزان حـداقل آثار زیان آور 

وارده به سرزمین دولت های دیگر باشد.
رویکرد ترکیه در پنج دهه گذشــته 
بهره گیری از جغرافیای بالا دستی نسبت به 
منطقه در خصوص منابع آبی بوده است. در 
پروؤه داپ 14 طرح سد سازی اقدام کرده 
است. این نکته حائز اهمیت است که غرب 
آسیا و شمال آفریقا با توجه به اقلیم خشک و 
بیابانی معروف به کمربند بیابانی جهان است 
و آب حکــم حیات در منطقه ایفا می کند و 
اصولاً کشور های غرب آسیا همچنان بر پایه 
اقتصاد آب محور زیست می کنند. ترکیه با 
پروژه داپ به دنبال تحکیم هیدروهژمونی 
خود بر کشور های پایین دست است و این 
نحوه بهره برداری به شدت به اقتصاد، محیط 
زیست و امنیت کشــور های پایین دست 
آسیب می رســاند در خصوص رودخانه 
ارس آســیب وارده ترکیه نسبت به ایران 
اعیان اســت. از این رو جمهوری اسلامی 
ایران می تواند نســبت به تضییع حق خود 
در رودخانه ارس نسبت به ترکیه در مجامع 

بین المللی اقامه دعوی کند.

ســرویس خبر- معاون حمل ونقل 
وزیر راه و شهرســازی با رد گمانه زنی ها 
در خصوص ســود وام ساخت خط آهن 
رشــت ـ آســتارا گفت: روس ها پیشنهاد 
ســود ۶درصدی را دادند که با مذاکرات 
انجام شــده این ســود به ۳درصد کاهش 

یافت.
شهریار افندی زاده در نشست خبری 
با اشاره به امضای قرارداد ساخت خط آهن 
رشت ـ آســتارا بین ایران و روسیه اظهار 
کرد: این خط آهن 1۶2 کیلومتر طول دارد 

که با منابع مالی وام ساخته خواهد شد.
وی ادامه داد: روس ها پیشنهاد اولیه 
ســود ۶درصدی را ارائه کرده بودند که با 
مذاکرات انجام شــده، پیشنهاد ایران یعنی 
سود ۳درصدی مورد موافقت قرار گرفت. 
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی 
افزود: در قرارداد نیز سقف تعیین کرده ایم 
چرا که نمی دانیم قیمت تجهیزات چه میزان 

خواهد شد.
افنــدی زاده با بیان اینکــه مبلغ این 
قرارداد 1.۶ میلیارد یورو است یادآور شد: 

مقرر شده است تا سقف قرارداد تجهیزات 
مورد نیاز از جمله لوکوموتیو و واگن تأمین 
شود. وی همچنین در خصوص تفاهمنامه 
ایــران با جمهوری آذربایجان برای فراهم 
کردن دسترســی این کشــور به نخجوان 
اضافه کرد: این کار را برای آن انجام دادیم 
که یک کشــور را به ما وابسته می کند. طی 
بررسی های انجام شــده برخی مخالف و 

برخی موافق این کار بودند.
معــاون وزیر راه گفــت: در نهایت 
قرار شد دسترســی آذربایجان از آق بند ـ 

نزدیک تریــن نقطه مرزی ـ آغاز و از پایانه 
جلفا خارج شود.

افندی زاده تصریح کرد: برای این کار 
نیازمند ســاخت پل روی رود ارس بودیم 
کــه این پــل را آذربایجانی ها با پول خود 
می سازند. وی با یادآوری اینکه موضوعی 
مطرح شــد که با کریدور ارس، پارس آباد 
از حیزّ انتفاع خارج می شــود گفت: برای 
جلوگیری از این مسئله نیازمند توزیع کالا 
هستیم که برنامه ریزی های مربوطه در حال 

انجام است.

معــاون حمل ونقــل وزیــر راه و 
شهرســازی ابراز کــرد: بر این اســاس 
آذربایجان از مســیر ایران ترانزیت کالا را 
انجام خواهد داد. ما باید از فرصت اختلاف 

بین ارمنستان و آذربایجان استفاده کنیم.
افندی زاده همچنیــن درخصوص 
نوســازی ناوگان جاده ای ریلی و هوایی 
گفت: برای این کار کمیته ای در وزارت راه 
و شهرســازی تشکیل شده و برنامه ریزی 
لازم برای امســال و ســال آینده نیز انجام 
شــده اســت. وی با بیان اینکه قیمت یک 
اتوبوس نو 17 میلیارد تومان است، اظهار 
کرد: تهیه ایــن اتوبوس نیازمند یک مدل 
اقتصادی است که برای این کار باید چندین 
وزارتخانه با هم همکاری کنند ضمن اینکه 
باید ســرمایه گذاران بخش خصوصی را 
وارد صنعت حمل ونقل کنیم و بابت سود 

این سرمایه گذاری به آنها تضمین بدهیم.
معاون وزیــر راه و شهرســازی با 
اشاره به مجوز قانون برنامه و بودجه برای 
واردات 5 هزار دســتگاه اتوبوس گفت: 
تاکنون ۳۳ دســتگاه اتوبوس وارد کشور 
شده که نشــان می دهد مسیر واردات باز 

شده است.

ســرویس خبر-  نشســت هم اندیشی ستاد بزرگداشــت روز ارس با 
حضــوری جمعی از مســئولان فرهنگی و هنری کشــور در محل دبیرخانه 

شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی برگزار شد. 
در این نشســت که با حضور معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشــگری 
دبیرخانه شــورایعالی، مدیرعامل، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشــگری 
سازمان منطقه آزاد ارس، نمایندگان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، آموزش 
و پرورش، شورای فرهنگ عمومی کشور، سازمان صدا و سیما، سازمان بسیج 
رسانه، کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان، نهاد کتابخ انه های عمومی 
کشور، سازمان تبلیغات اسلامی، حوزه هنری انقلاب اسلامی و بنیاد فرهنگی 
روایت فتح برگزار شد، برنامه های مختلف طراحی شده برای تبیین فرهنگی 

و هنری روز ارس، بررسی شد.    
این برنامه ها شامل ساخت مستند پل آهنی، فیلم سینمایی ارس، نماهنگ 
سه دلاور، کمیک نگهبان ابدی ارس، بازی نگهبان ابدی ارس و اهدای نشان 

ملی مقاومت ارس خواهد بود. 
روز ملی ارس نماد مقاومت ســه ســرباز دلاور ایرانی است که در سوم 
شــهریور ســال 1۳20 در محل پل آهنی شهر مرزی جلفا با نیرو های متجاوز 
اتحاد جماهیر شــوروی درگیر شــدند و حماسه ای ماندگار را در تاریخ ایران 

رقم زدند.

ســرویس خبر-در ادامه ی پیگیری مشــکلات واحدهــای تولیدی 
و حمایــت از تولیــد و صــادرات، دکتــر مجیــد کیانی از واحد پرشــیان 
 خــودرو ارس بازدیــد و در جریــان رونــد فعالیت های این شــرکت قرار 

گرفت.
در این بازدید در خصوص توســعه واحــد تولیدی، اختصاص فضای 
مازاد و رفع موانع واردات مواد اولیه و تخصیص ارز بحث و تبادل نظر شد.

پرشــیان خودرو ارس تولیدکننده روغن موتــور، روغن دنده و مکمل 
ســوخت بوده و تولید محلول شیشه شــوی و ضدیخ در برنامه توســعه این 

شرکت قرار گرفته است.

نشست هم اندیشی ستاد بزرگداشت 
روز ارس برگزار شد

در بازدید کیانی از واحد تولید کننده روغن خودرو مطرح شد؛
حمایت از توسعه تولیدات پرشیان خودرو 
ارس و ایجاد خط تولید محصولات جدید
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محمود  یزدان پناه فدائی

ســرویس خبر - گرایلو مدیرکل 
بنادر و دریانوردی اســتان خوزســتان با 
اشاره به اینکه خوزستان با برخورداری از 
سواحل و مرز دریایی گسترده )یک هزار 
و ۱۸۶ کیلومتر نوار ســاحلی از اروندرود 
در بنــدر چوئبــده آبادان تــا منتهی الیه 
شهرســتان هندیجان ، ۳۰۰ کیلومتر مرز 
دریایــی با ۷۴۶ کیلومتــر آبراه های قابل 
کشــتیرانی و ۳۴ کیلومتر اسکله تجاری 
و صیــادی و تاکید بر هفــت بندر امام ، 
شادگان، آبادان، چوئبده، خرمشهر، اروند 
کنار و بندر ســجافی خوزستان( می تواند 
نقــش به ســزایی در رونــق اقتصادی و 
اشــتغالزایی ایجاد کند گفت، این مهم به 
توجه ویژه از ســوی دستگاه های متولی 

محلی و ملی نیاز دارد.
گرایلــو  ابوطالــب  شعارســال: 
اظهارکــرد: اقتصاد دریامحور، اســتفاده 
پایــدار از ظرفیت منابع و گســتره های 
آبی اعم از اقیانوس ها، دریاها، دریاچه ها 
و جزایــر برای رشــد اقتصــادی، بهبود 
وضعیت معیشــت و ایجاد اشتغال و در 
نهایــت افزایش تولیــد ناخالص داخلی 

است.
توانمندی های  و  ظرفیت هــا 
بنادر خوزستان چشم اندازی برای 

توسعه اقتصاد دریامحور
وی بــا بیــان اینکه حــوزه اقتصاد 
دریا فراتر از مواردی از قبیل شــیلات و 
گردشگری دریایی است بیان کرد: تحقق 
شــاخصه های حوزه اقتصــاد دریامحور 
مســتلزم ظهــور و حمایــت از صنایع 
مرتبــط با آب و دریا از جمله حمل ونقل 
دریایی، گردشــگری دریایی، انرژی های 
تجدیدپذیــر، آبزی پروری و شــیلات، 
بیوتکنولوژی دریایی، زیست هواشناسی 

و معدن کاری دریایی است.
مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی 
خوزســتان افزود: با توجه به اهمیت این 
موضــوع، رهبر معظم انقلاب اســلامی 
سیاست های کلی توســعه دریا محور را 
برای اقدام به روســای قوای ســه گانه و 
رییس مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

ابلاغ کردند.
سواحل اســتان خوزستان در 

یک نگاه
گرایلــو بــا تاکید بر اینکه اســتان 
خوزستان دارای یک هزار و ۱۸۶ کیلومتر 
طول ســاحلی اســت که از اروندرود در 
بندر چوئبده آبادان تا منتهی الیه شهرستان 
هندیجان ادامه دارد بیان کرد: به طور کلی 
خوزستان ۲۰ درصد سواحل کشور را به 

خود اختصاص داده است.
وی ادامه داد: اســتان خوزســتان 
همچنین دارای ۳۰۰ کیلومتر مرز دریایی 
با ۷۴۶ کیلومتر آبراه های قابل کشــتیرانی 
و ۳۴ کیلومتــر اســکله تجاری و صیادی 
اســت که ۱۶ هزار نفــر در بخش دولتی 
و خصوصی در کل بنادر اســتان مشغول 
به کار هســتند. علاوه بر این نیز جمعیت 
شهر های ساحلی اســتان به ۹۱۷ هزار و 

۲۰۰ نفر می رسد.
مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی 
خوزستان بنادر استان را بندرامام خمینی 
)ره(، بندر شــادگان، بندر آبــادان، بندر 
چوئبده، بندر خرمشهر، بندر اروند کنار و 
بندر سجافی عنوان کرد و گفت: بندر امام 
خمینی )ره( با ظرفیت اســمی ۶۰ میلیون 
تن از بیشــترین ظرفیت تجاری و حمل و 

نقلی در استان برخوردار است.
مزیت هــا و قابلیت های بندر 

امام خمینی )ره(
گرایلو برخورداری تصریح کرد: از 
مزیت های منطقه ویژه جهت تولید ارزش 
افزوده، همجــواری با بزرگ ترین منطقه 
ویژه اقتصادی پتروشیمی با ظرفیت تولید 
۲۶ میلیون تن در سال، نزدیکی به دومین 
قطب صنایع فولاد کشــور، برخورداری 
از بیشــترین ظرفیــت تخلیه و نگهداری 
کالا های اساسی، بهره بندی از قابلیت های 
ترانزیتــی و ترانشــیپی )کالا های نفتی و 
غیر نفتی( به کشــور های عراق، ترکیه و 
حوزه قفقاز، مطلوب ترین بندر در کاهش 
زمان هزینــه انتقال کالا به مراکز مصرفی 
کشور، بهره مندی از شبکه گسترده ریلی 
و ایستگاه های تخلیه و بارگیری انواع کالا 
از جملــه مزایا بندر امــام خمینی )ره( به 

شمار می رود.
به گفته وی، این بندر با برخورداری 
از ۴۰ پست اسکله به طول هفت کیلومتر 
دارای ظرفیت درجای انبارش و نگهداری 
کالا به میزان چهار میلیون و ۶۰۰ هزار تن 
و ظرفیت سالیانه آن ۳۰ میلیون تن است.

بندر خرمشهر
وی در بخش دیگری از این گفتگو 
به ظرفیت های بندر خرمشــهر اشاره کرد 
و گفــت: از جمله مزایا و قابلیت های این 
بنــدر، می توان به واقع شــدن در منطقه 
آزاد تجــاری و صنعتی اروند، همجواری 
با کشــور های عراق و کویت، بهره گیری 
از کلیه مد های حمل و نقلی، دسترســی 
به شــبکه ریلی سراسری، داشتن پایانه ی 
کانتینری اســتاندارد، مجاورت با گذرگاه 
مرزی شــلمچه، برخورداری از ترمینال 
مســافری با ظرفیت ۲ هــزار جابجایی 

مسافر اشاره کرد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان 
خاطرنشــان کرد: در این بندر با مساحت 
۲۳۰ هکتار و ۲۰ پســت اسکله، به شکل 
عمــده کالای کانتینری، مــواد معدنی، 
مصالح ســاختمانی، کالا های متفرقه و ... 

جابجا می شود.
بندر آبادان

گرایلو همچنیــن نزدیکی به بنادر 
دوحه و شــویخ کشــور کویــت و بنادر 
فــاو و ام القصر عــراق را از مزایای بندر 
آبــادان عنوان کرد و افــزود: این بندر از 
زیرســاخت های خاصی در حوزه مسافر 
دریایی به کشور های عراق و کویت، واقع 
شــدن در منطقه آزاد تجــاری و صنعتی 
اروند، دارای قابلیت تجارت منطقه ای و 
محلی از طریــق کالای ته لنجی و همراه 
ملوان، زیرساخت مناسب برای صادرات 
آبزیان، محصولات کشــاورزی و مصالح 
ســاختمانی، بهره منــدی از فرصت های 
صادرات محصولات نفتی و پتروشــیمی 

بــا توجه بــه همجواری با پالایشــگاه و 
پتروشــیمی آبادان، بهره مندی از قابلیت 
احداث کارگاه های ســاخت و تعمیرات 

کشتی و لنج برخوردار است.
وی یادآورشد: در این بندر که دارای 
هفت اسکله است لوازم یدکی مثل پارچه، 

لاستیک و ... جابجا می شود.
بندرسجافی

مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی 
خوزســتان ادامه داد: بندر ســجافی در 
هندیجان نیز از قابلیت راه اندازی تجارت 
محلی از طریــق کالای ته لنجی و همراه 
ملوان، قابلیت تجارت ســاحلی با استان 
بوشهر، زیرســاخت های مناسب جهت 
صادرات آبزیان، محصولات کشاورزی 
و احشام، زیرســاخت های مناسب برای 

تعمیرات شناور ها برخوردار است.
گرایلــو اضافه کــرد: در این بندر 
که عمدتا لوازم خانگی، پارچه لاســتیک 
جابجا می شــود، سه پست اسکله به طول 

۱۰۵ متر وجود دارد.
بندر شادگان

گرایلــو همچنین بندر شــادگان را 
دارای قابلیت راه اندازی تجارت محلی از 
طریق کالای ته لنجی و همراه ملوان عنوان 
کرد و گفت: زیرساخت های مناسب این 
در حوزه صــادرات آبزیان، محصولات 
کشــاورزی و احشــام، زیرساخت های 
مناســب صادرات مصالح ســاختمانی و 
برخورداری از فعالیت های گردشــگری 

محلی کاربرد دارد.
وی یادآورشد: سنگ زینتی، پارچه، 
قطعات یدکی و احشــام زنــده از عمده 

کالا های صادراتی در این بندر هستند.
بندر چوئبده

مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی 
خوزســتان بندر چوئبــده را نیز به عنوان 
یکــی از بنادر تابعه در شهرســتان آبادان 
عنوان کرد و گفت: این بندر، از فعال ترین 
بنادر در صادرات آبزیان و احشام است که 
به بندر دوحه کشور کویت و بنادر فاو و ام 

القصر کشور عراق نزدیک است.
وی ادامــه داد: از جمله مزیت های 
ایــن بنــدر، در حوزه جابجایی مســافر 
دریایی به کشــور های عــراق و کویت، 
قابلیــت راه اندازی تجــارت منطقه ای و 
محلی از طریــق کالای ته لنجی و همراه 
ملوان و بهره مندی از زیر ساخت مناسب 

برای صادرات مصالح ساختمانی است.
گرایلو خاطرنشــان کرد: صادرات 
و واردات لوازم خانگی، احشــام، آبزیان، 

صیفی جات در این بندر رونق دارد.
بندر اروند کنار

مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی 
خوزستان اضافه کرد: همچنین بندر اروند 
کنار نزدیکترین فاصله با کشــور کویت 
و بنــادر فاو و ام القصر عــراق را دارد و 

مطلوب ترین بندر جهت صادرات آبزیان 
و محصولات کشاورزی است.

وی تصریح کرد: همچنین این بندر 
دارای مزیت غالــب در حوزه جابجایی 
مســافر دریایی به کشور عراق و کویت، 
قابلیــت راه اندازی تجــارت منطقه ای و 
محلی از طریــق کالای ته لنجی و همراه 
ملوان است و زیرســاخت مناسبی برای 
صــادرات مصالح ســاختمانی دارد. از 
این بندر نیــز عمدتا کالا هایی نظیر لوازم 

خانگی و احشام جابجا می شود.
اقدامــات شــاخص در زمینه 

اقتصاد دریاپایه
مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی 
خوزســتان به بخشــی از جمله اقدامات 
شاخص در راستای اقتصاد دریا پایه اشاره 
کــرد و گفت: احداث پایانه مســافربری 
دریایــی خلیج فارس بندر خرمشــهر به 
عنوان بزرگترین پایانه مسافربری دریایی 
بین المللی کشــور را می توان یکی از این 

اقدامات دانست.
گرایلو گفت: این پایانه با مساحت ۶ 
هزار متر مربع زیربنا و سه هزار و ۶۰۰ متر 
پارکینگ دارای ۲ پست اسکله مسافربری 
و سه سالن بزرگ است که از این اسکله، 
کشتی ها به سمت عراق و کویت در رفت 

و آمد هستند.
وی ادامــه داد: در ایــن پایانه که از 
یک کشتی مسافربری با ظرفیت ۲۳۵ نفر 
برخوردار است و از آنجا به کشور کویت 

تردد برقرار می باشد.
مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی 
خوزســتان یادآورشــد: برنامه توســعه 
مساحت بندر سجافی به میزان ۹.۲ هکتار 
و توســعه مساحت بندر شادگان به میزان 
۳۰ هکتار از دیگر برنامه های در حال اجرا 

در راستای توسعه دریا محور است.
برنامه هــای پیشــنهادی در 

حوزه اقتصاد دریاپایه
به گفتــه گرایلو، اســتقرار صنایع 
آب بر و انرژی بر در ســواحل اســتان با 
محوریــت شهرســتان های هندیجان و 
ماهشــهر، اســتقرار صنایع تولید فلزات 
اساســی )فولاد( در قلمرو های ساحلی 
اســتان، تولیــد آب شــیرین از دریا در 
شــهر های ساحلی اســتان، تأمین انرژی 
مورد نیاز در قلمرو های ســاحلی با تأکید 
بــر تأمین برق از پتانســیل امواج دریا در 
ســواحل اســتان، ایجاد زیرساخت های 
لازم در شهر های ســاحلی جهت سوق 
دهی و استقرار جمعیت به سمت سواحل 
تهیه نقشــه پهنه بندی مناطق ســاحلی، 
دریایی و جزایر اســتان خوزستان ضمن 
تعیین کاربری های مناسب برای استقرار 
جمعیــت و آغاز فعالیت هــای مرتبط با 
کاربری های در نظر گرفته شــده، افزایش 
ظرفیت بنادر تجاری استان مطابق با نتایج 
حاصله از مطالعات مربوط به ساخت بندر 
بــزرگ خلیج فارس، ارتقاء و بهبود توان 
عملیاتی و هوشمند ســازی بنادر استان 
و توســعه خدمات الکترونیکی دریایی 
و بندری، بومی ســازی و تکمیل زنجیره 
تأمین صنعت کشــتی ســازی با توسعه 
زیرســاخت های مورد نیاز در ســواحل 
اســتان، ایجاد و ارتقاء زیرســاخت های 
گردشــگری و مســافری ســاحلی و 
دریایی مطابق بــا طرح های مادر مربوط 
به گردشــگری دریایی استان خوزستان، 
ایجاد شناگاه های ایمن ساحلی در استان 
از جمله برنامه های پیشــنهادی در حوزه 

اقتصاد دریاپایه به شمار می رود.

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان خوزستان تشریح کرد:

ظرفیت ها و توانمندی های بنادر خوزستان چشم اندازی برای توسعه 
اقتصاد دریامحور

گزیده

سرپرست مدیریت ورزش و جوانان 
سازمان منطقه آزاد اروند منصوب شد

برگزاری همایش »بانوی علوی نشان« در 
منطقه آزاد اروند

سرویس خبر- مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد اروند طی حکمی سرپرست جدید مدیریت 
ورزش و جوانان این سازمان را منصوب کرد. 
علی زارعی طی حکمی"محمدرضا حلاج" را 
به  عنوان سرپرست مدیریت ورزش و جوانان 
سازمان منطقه آزاد اروند، منصوب کرد. بر این 
اســاس در حکم صادره از سوی مدیرعامل و 
رییس هیات مدیره ســازمان منطقه آزاد اروند 
خطاب به محمدرضا حلاج آمده اســت؛ به 
موجب این حکم جنابعالی به عنوان سرپرست 
مدیریت ورزش و جوانان سازمان منطقه آزاد اروند، منصوب می شوید. امید است 
با اســتعانت از خداوند متعال و نصب العین قــرار دادن تقوای الهی و جهاد در راه 
خدا، پیروی کامل از منویات ولی امرمسلمین حضرت آیت الله العظمی امام خامنه 
ای)مدظله العالی(، رعایت سلسله مراتب سازمانی و با بهره گیری از تجارب گذشته 
با انجام ماموریت ها و وظایف محوله بتوانید گام های موثری در راســتای رضای 

خداوند تبارک و تعالی و اجرای موفق ماموریت ها بردارید.

سرویس خبر- موکب فرهنگی و رسانه ای مناح با همکاری کمیته فرهنگی 
و آموزشی ستاد مرکزی اربعین و سازمان منطقه آزاد اروند؛ همایش »بانوی علوی 
نشان« واکاوی جهاد تبیین در سیره فاطمی و زینبی با محوریت اربعین حسینی را 
برگزار کرد. همایش »بانوی علوی نشان« با حضور مسئولین و فعالین فرهنگی ایران 
و عراق در محل سازمان منطقه آزاد اروند برگزار و موضوعاتی نظیر تبیین الگوی 
فعالیت اثرگذار، اهمیت فعالیت های فرهنگی و هنری آگاهی بخش و موثر در مراسم 
اربعین و بررسی فعالیت مشترک موکب فرهنگی و رسانه ای »مناح« ایران و موسی 
بن جعفر)ع( عراق در زیارت اربعین بعنوان یک الگوی کار فرهنگی مشترک موفق، 
مورد بحث قرار گرفت. معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد 
اروند در این همایش رویداد بزرگ اربعین حســینی را یک اتفاق مهم برای منطقه 
دانست و افزود: مدیریت فعلی سازمان منطقه آزاد اروند در مبحث اربعین و در ابعاد 
مختلف فرهنگی و زیرســاختی ورود قاطعانه و شبانه روزی نمود که ماحصل آن 
تحول جدی در گذرگاه مرزی شلمچه در اربعین امسال بود. حجت الاسلام هادی 
زرشــناس همدلی و هم افزایی همه دســتگاه های اجرایی و مرتبط و حرکت های 
مردمی را عامل هرچه باشکوه تر برگزاری اربعین ۱۴۰۲ در مرزشلمچه دانست و 
گفت: در اربعین ســال جاری موکب فرهنگ و هنر با ۲۶ غرفه در شــلمچه و نقطه 
صفر مرزی برپا شــد. معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد 
اروند با اشــاره به ثبت روستاهای گردشگری اربعین، خاطرنشان کرد: روستاهای 
گردشــگری اربعین در شهرستان های آبادان و خرمشهر شناسایی و به زودی ثبت 
فرهنگی خواهند شد و در ایام اربعین پذیرای زائران خواهندبود. در این همایش که 
از بخش های مختلفی همچون ســخنرانی تبیینی، اجرای گروه سرود زهراییون و 
نوحه و روضه خوانی برخوردار بود؛ از فعالان فرهنگی اربعین منطقه آزاد اروند و 

۲۰ موکب  فرهنگی در استان بصره عراق و مرز شلمچه تقدیر شد.

استاندار خوزستان:
تولید با هدف صادرات باید مدنظر 

مدیران منطقه آزاد اروند باشد
ســرویس خبر- اســتاندار خوزستان 
گفت: تولید با هــدف صادرات یکی دیگر از 
مواردی اســت که باید مد نظر مدیران منطقه 

آزاد اروند باشد.
علی اکبر حســینی محراب در جلسه با 
مدیران منطقه آزاد اروند که در محل استانداری 
خوزســتان برگزار شد، اظهار کرد: منطقه آزاد 
ایجاد شده است که محلی برای پیشرفت نظام 
در بخش هــای عمرانــی و اقتصادی، تولید و 
تجاری باشد تا شــاهد اشتغال و درآمد برای 
کشــور باشیم و این اهداف مهم باید محقق شوند. وی افزود: باید با خلق کارهای 
جدید و جذب ســرمایه گذاری جدید و اهداف صادراتی جدید همه وقت و توان 
خود را بگذاریم تا توان منطقه آزاد اروند و استان را چند برابر کنیم. استاندار خوزستان 
گفت: باید پروژه هایی تعریف شود تا با همکاری مدیران و دستگاه های مختلف در 
حوزه های مورد نظر با احداث کارخانه های جدید، در نظر گرفتن اهداف صادراتی 
و... زمینه را برای ارتقای رشد تولید مهیا کنیم. حسینی محراب عنوان کرد: همدلی، 
هماهنگی و هم افزایی میان مدیران بخش های مختلف زمینه ساز توسعه و رشد و 
حل مشکلات خواهد بود و با فعالیت براساس برنامه ریزی قطعا شاهد تحولاتی در 
خوزستان خواهیم بود. وی با تاکید بر توسعه اقتصاد دریامحور ادامه داد: این مساله 
باید مورد توجه منطقه آزاد اروند باشد و در حوزه گردشگری و شیلات و ... به دنبال 
توسعه اقتصاد دریامحور در منطقه آزاد اروند باشیم. استاندار خوزستان با بیان اینکه 
تولید با هدف صادرات زمینه ساز افزایش درآمد و ایجاد اشتغال خواهد شد، گفت: 
تولید با هدف صادرات یکی دیگر از مواردی اســت که باید مد نظر مدیران منطقه 

آزاد اروند باشد تا بتوانیم سهمی در بازارهای منطقه داشته باشیم.
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مدیرعامل منطقه آزاد تجاری -صنعتی ماکو خبر داد:

انعقاد تفاهم نامه همکاری ۲۰ هزارمیلیاردریالی منطقه آزاد ماکو
ســرویس خبر-مدیرعامل منطقه 
آزاد تجاری -صنعتی ماکو از انعقاد تفاهم 
20هزارمیلیارد  همکاری-اقتصادی  نامه 
ریالی این منطقه با شرکت ماهان به منظور 

توسعه فعالیت های گردشگری خبر داد.
حسین گروســی گفت: منطقه آزاد 
ماکو به لحاظ موقعیت استراتژیکی، نقطه 
اتصال آســیا به اروپا، کشــورهای عضو 
اوراسیا و همسایگی با کشور ترکیه، منطقه 
مهمی برای توســعه مناسبات اقتصادی و 

تجاری در منطقه محسوب می شود.
وی با اشاره به تشکیل هاب منطقه ای 
در شــمال غربی کشور برای فعالیت های 
تجاری افزود: در حــال حاضر در صدد 
هستیم با جذب ســرمایه گذار داخلی و 
خارجی و اســتفاده از پتانســیل موجود 
کشــورهای منطقه، اوراسیا و شانگهای، 
منطقه ماکو را به هاب منطقه ای تبدیل کنیم 

و با ورود ارزهای دیجیتال و کاغذی به این 
نقطه مرزی راه را برای توســعه مناسبات 

فراهم کنیم.
این مقام ارشــد منطقه آزاد ماکو با 
برشمردن پتانســیل های اقتصادی منطقه 
آزاد تجاری ماکو، نخســتین و مهم ترین 
پتانسیل این منطقه را موقعیت استراتژیکی 
و ترانزیتی ماکو ذکر و تصریح کرد: برای 
رشــد و توســعه منطقه ماکــو درصدد 
هستیم صاحبان سرمایه و سرمایه گذاران 
حــوزه پولی و مالی و اعتباری را به منطقه 
فراخوانی کنیــم و اکنون نیز فعالیت  های 
خوبــی در حال انجام اســت کــه باید با 
حمایــت و تقویت بیشــتر دولت از این 
منطقه، شاهد رشد و توسعه بیشتر منطقه 

لجستیک ماکو باشیم.
گروسی پتانسیل دوم )توان بالقوه( 
منطقه آزاد ماکو را ایجاد امنیت غذایی در 
این منطقه دانســت و گفت: منطقه ماکو 
این ظرفیت را دارد که بتواند محصولات 

ارگانیــک را از مزرعــه تا ســفره تولید، 
بســته بندی و صادرات کنــد و به عنوان 

منطقه گرینلند شناخته شود.
وی وجــود معادن و صنایع معدنی 
را مهم ترین پتانسیل منطقه ماکو بیان کرد 
و افــزود: بزرگ ترین و بیشــترین معادن 
کشــور در منطقه ماکو و استان آذربایجان 
غربــی وجــود دارد؛ لذا باید سیاســت 
اقتصادی حاکم بر منطقه، مبتنی بر توسعه 
و ایجــاد تولیــدات صنعتــی و معدنی، 
فراوری و صادرات محصولات معدنی به 
کشورهای منطقه باشد تا ضمن جلوگیری 
از خام فروشی، از حداکثر پتانسیل موجود 
از معــادن و صنایــع معدنی به عنوان یک 

استراتژی و راهبرد به کار گرفته شود.
مدیرعامــل منطقــه آزاد تجاری-

صنعتی ماکو با اشــاره به "شــب مانی" 
بســیاری از گردشــگران در منطقه ماکو 
برای ورود به کشــور ترکیه ادامه داد: باید 
بــا فراهم کردن امکانات زیرســاختی و 

توســعه بناهای استراحتگاهی از گردش 
مالی حدود یک میلیون گردشگری که از 
این منطقه عبور می کنند، به شــکل بهینه 

استفاده کرد.
این مقام ارشــد منطقــه آزاد ماکو 
تصریح کرد: ایجاد فضای "گردشــگری 
ترکیبی" در ماکو که متشکل از گردشگری 
سلامت، ورزش خرید و حتی گردشگری 
منطقه ای موضوعی مهم و اساسی است که 
به عنوان پتانسیل چهارم قابل طرح است و 
باید با بهره مندی از این پتانســیل، اقامت 
شــبانه راحت همراه با آرامــش را برای 
گردشــگرانی که از ماکو به عنوان گذرگاه 
کشورهای منطقه و ترکیه استفاده می کنند، 
فراهم کرد و ضمن آن از این سرمایه عظیم 
 برای توســعه صنعت گردشــگری بهره 

برد.
گروســی تبدیــل ماکو بــه مقصد 
گردشگری را از سیاست های اصلی مهم 
منطقه آزاد ماکو دانســت و گفت: منطقه 

آزاد تجــاری - صنعتــی ماکو بــا انعقاد 
تفاهم نامه 20 هزارمیلیاردریالی با شرکت 
ماهان درصدد توسعه صنعت گردشگری 
منطقه اســت تــا بتوانــد از پتانســیل 
یک میلیون نفــری که از مــرز بازرگان به 
ترکیه می روند استفاده و منطقه ماکو را به 

مقصد گردشگری تبدیل کند.

وی طراحی عملیاتی شــدن چهار 
محور را ازمســائل و راهبردی منطقه آزاد 
تجاری ماکو ذکر و ابــراز امیدواری کرد 
با بالفعل شدن پتانســیل های موجود در 
منطقه ماکو، تجارت منطقه ای و بین المللی 
گسترش و توسعه اقتصادی منطقه فراهم 

شود.
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نیـما رجـبــی

سرویس خبر- تور تخصصی عکاسی از جاذبه های گردشگری منطقه آزاد ماکو برای به تصویر 
کشیدن ظرفیت های گردشگری و آثار تاریخی این منطقه برگزار شد. این تورعکاسی سه روزه با حضور 
35 نفر از عکاسان آذربایجان غربی،  اردبیل و تبریز به همت انجمن عکاسان آذربایجان غربی،  اتحادیه 
عکاسان و فیلمبرداران آذربایجان غربی و سازمان منطقه آزاد ماکو برگزار شد. در این تور تخصصی، 
عکاسان به ثبت تصویر از کاخ موزه سردار، مجموعه تاریخی قلعه قبان، چشمه ثریا،  منشورهای بازالتی، 
قره کلیسا، مجموعه تاریخی سنگر و دیگرآثار تاریخی منطقه آزاد ماکو پرداختند. معرفی جامع ظرفیت های 
تاریخی، گردشگری و هنری منطقه آزاد ماکو از اهداف مسئولین منطقه آزاد ماکو بوده و برای تحقق این 
هدف برنامه ریزی انجام  شده که از جمله آن برگزاری تورهای تخصصی رسانه ای در طول سال می باشد.

تور تخصصی عکاسی از جاذبه های گردشگری منطقه 
آزاد ماکو برگزار شد

سرویس خبر- مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو گفت: توسعه پایدار منطقه آزاد ماکو در گرو 
نقش آفرینی صنعت حمل و نقل و لجستیک است. حسین گروسی در آئین تجلیل از فعالان حمل و 
نقل و لجستیک سازمان افزود:   راه های ارتباطی و لجستیک نقش موثری در توسعه هر منطقه دارد که 
اگر به آن توجه نشود هیچ توسعه ای نیز اتفاق نخواهد افتاد. بزرگترین سرمایه هر سازمان منابع انسانی 
و نیروی انسانی است که در اهداف و تصمیمات آن می تواند تاثیرات مثبتی داشته باشد. گروسی 
ادامه داد: قطعا برای این توسعه نیازمند نیروی انسانی خوب و جوان هستیم، که البته سازمان منطقه 
آزاد ماکو دارای نیروهای جوان و فعال و پرکار است، که در توسعه و اهداف و سیاست های سازمان 
تلاش های خوبی را انجام داده اند. گروسی همچنین خاطر نشان کرد: یکی از اهداف مهم سازمان 
توســعه راه وزیرساخت های زمینی، هوایی و ریلی است، که در این راستا برای افزایش پروازهای 

فرودگاه، عملیات نصب لایتینگ و احداث مخزن سوخت آغاز شده است . 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو مطرح کرد:
نقش آفرینی صنعت حمل و نقل در توسعه پایدار منطقه 

آزاد ماکو
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Iran, Russia and India 
have gathered in Tehran 
on Tuesday to discuss 
development of the 
International North-South 
Transport Corridor (INSTC).

Geographically, Iran's 
territory particularly the only 
ocean Port of Chabahar is 
very strategic for activation 
of the International North-
South Transport Corridor 
(INSTC) in linking India to 
Russia.

Established in 2000 by 
Iran, Russia and India, this 
-7,200km-long Corridor 
works as a multi-modal 
network of ship, rail, and 
road route for moving 
freight between India, Iran, 
Azerbaijan, Russia, Central 
Asia and Europe.The INSTC 
is an important transport 
agenda which is expected to 
considerably boost transit 
and trade of Iran and Russia 
with the countries of the 
Caspian Sea and the Persian 
Gulf. Since 2000, there have 
been numerous efforts and 
negotiations on the part 
of member countries to 
activate this route. 

The first train along 
the INSTC arrived in Iran 

in July 2022, and later in 
September the second 
train entered Iran through 
Sarakhs Border from 
Russia to the destination 
of India. From Russia, the 
transit train proceeded 
through Kazakhstan and 
Turkmenistan passing 
4000 km, then entered Iran 
through Sarakhs Border. 
Along the eastern part of 
the INSTC in Iran, the train 
passes 1600 km to reach 
Shahid Rajaee Port in Bandar 
Abbas. The destination for 
this shipment was India and 
South Africa through sea, 
according to the Islamic 
Republic of Iran Railway 
Company.

Freight transit through 
Iran's territory lasts almost 

a third of the previous 
route from Russia to India 
through the Black Sea. 

Basically, the most 
important agendas for 
Iran and Russia transport 
cooperation are the 
International North-South 
Transport Corridor (INSTC) 
and completion of Rasht-
Astara Railroad. Last month 
in May, the agreement for 
financing construction 
of Rasht-Astara Railway 
was signed between Iran 
and Russia. As per this 
agreement, Due to the 
importance of the INSTC 
for international transit 
in the region, Russia has 
been determined to finance 
this railway project with 
approximate 1.6€ billion 

investments. This project is 
expected to be constructed 
within 48 months.

The -162km Rasht-
Astara railroad has been 
one of the two missing rail 
links along the International 
North-South Transport 
Corridor (INSTC) which its 
completion is vital for the 
regional rail transit.

The INSTC and Chabahar 
Port is similarly important 
for India. Last year in 
August, upon the decree 
of India's Prime Minister, 
Narendera Modi, Iran and 
India's transport Ministers 
met in Tehran to expand 
the role of Chabahar Port in 
regional transit and trade.

The Indians tried hard 
to promote the position of 
Chabahar Port for higher 
connectivity particularly 
among the CIS countries 
as Mumbai hosted the 
Chabahar Day conference in 
July 31 to mark the Chabahar 
link to International North-
South Transport Corridor 
(INSTC) connecting Central 
Asian markets, stated 
Dhamendar Gaddam, 
India's ambassador to 
Tehran.

Iran, Russia, India hold trilateral meeting on INSTC
Iranian minister:

Rasht-Astara Railway construction 
contract to be inked soon

Iran’s minister of roads and urban development 
said a trade contract will be signed for the construction 
operation of the Rasht-Astara railway project in the 
coming days.

Speaking on the sidelines of the 7th Iran 
International Transportation, Logistics and Related 
Industries entitled “Iran Trans 2023” on Monday, 
Mehrdad Bazrpash predicted that the construction 
operation of the Rasht-Astara Railway will begin in 
early 2024.

He also referred to the Shalamcheh-Basra 
railway project and said expert-level talks were made 
between Iranian and Iraqi officials on the acceleration 
of completing the railway project.

A contract valued at 500$ million has also 
been inked between Iran and Turkmenistan for the 
construction of a road that will link Shahid Rajaei Port 
to the Caspian Port via the rail line, he added.

Elsewhere in his remarks, Bazrpash pointed to 
the growth and development of transit as one of the 
most important programs of his ministry which has 
followed up strictly.

He highlighted the -33percent growth of transit 
in the country in recent months, saying it shows 
effective steps have been taken in this regard in the 
administration of President Ebrahim Raeisi.

The 7th Iran International Exhibition of 
Transportation, Logistics and Related Industries 
dubbed “Iran Trans Expo” was inaugurated at the 
Imam Khomeini (RA) Grand Prayers Hall (Mosalla) in 
Tehran on Monday.

Iran plans to export freight 
railroad cars

With the increasing 
record of rail transit, 
Iran is to import 
passenger railroad cars 
and locomotives, while 
exporting domestically 
manufactured freight 
railroad cars.

 In the press conference 
held on the second day 
of the 7th exhibition 
of transportation, 
logistics and related 
industries in Tehran, the 
managing director of the 
Islamic Republic of Iran 
Railways, Miad Salehi, 
informed of the export 
of freight railroad cars 
manufactured in Iran.

Reporting on the 
performance of Iran 
Railway, Salehi said, in the 

first eight months of the 
current year (from March 
21 to November ,(21 
21,600,000 passengers 
traveled by rail that 
shows a 10 percent 
growth compared to the 
last year and within the 
next three months, it is 
expected that the record 
will reach 30 million  
passengers. 

In the railway freight, 
he explained that there is 
a %5 growth of rail transit 
in tonnage in five months 
(from March 21 to August 
21) and considering the 
agreements with the 
neighboring countries, 
part of which will be 
operational from early 
2024, there will be a new 
record in the rail freight 
transit by the end of 
March 2024. 

Pointing to the 
ongoing cooperation 
with the neighboring 
countries, Salehi stated 
that constructive 
MoUs are concluded 

with Turkmenistan, 
Kazakhstan, Russia, and 
Turkey. 

Iran is capable of 
manufacturing freight 
railroad cars, and due to 
the high standards and 
quality of domestically 
manufactured freight 
cars, there is the 
possibility for export. 

However, for the 
freight locomotives and 
passenger railroad cars, 
there is a need for import 
which will be planned 
with 20,000 billion IRR 
credit. 

Salehi also informed 
of the inauguration 
of one of the railway 
projects, the -270km 
Yazd-Eghlid Railway 
within the next months.

 The 7th exhibition of 
transportation, logistics 
and related industries, 
with the theme of "smart 
transport, transit and 
economic development“ 
will be closed  
today.
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استادیار علوم سیاسی و عضو 
هیات علمی جهاددانشگاهی- کارشناس 
مناطق آزاد تجاری صنعتی

موفقیت مناطق آزاد جهان در تحقق 
اهــداف خود منوط و مشــروط به فراهم 
آوردن پیش شرط های مهم  ، شامل داشتن 
زیرساخت های مناســب ، انرژی ارزان، 
مشــوق های قانونی مالیاتــی، ترجیحی 
تجــاری، ثبات سیاســی، روابط خارجی 
فرصت ســاز یرای حوزه های اقتصادی، 
نیروی کار ماهــر و فراوان، قوانین خاص 
کســب و کارو ثبات قوانیــن و مدیریتی 

است.
بررسی تجارب کشــورها در مورد 
تحقق پیش شــرط ها نشــان می دهد ، در 
منطقه خاورمیانه و شــمال افریقا ،اعطای 
مشوق های مالیاتی وگمرکی مشهور ترین 

ابزار تشویقی رایج است. 
این پیش شــرط در کنار تامین سایر 
شــرایط به ویــژه در حوزه زیرســاختی 
،بــه پیامدهای می انجامــد که مطلوب و 

خواستنی است. 
نــا ترازی بین تامین پیش شــرط ها 
و تحقق پیامدها و اهداف یکی از مســائل 
اساسی اســت که گریبان گیر مناطق آزاد 
کشور است. از تبعات این ناترازی تهاجم 
به مناطق آزاد با شــعار نا کارآمدی و مقابله 
با پیش فرض هادر حوزه معافیت هاست. 
طمع دولت ها بــرای بهره مندی از منافع 
مالی و درآمدی از این مناطق که از ناترازی 
بین پیش شــرط ها و تحقــق اهداف در 
رنج هستند، سیاســتی انحرافی است که 
بــه اقتصاد و منافع ملی لطمه جبران ناپذیر 
وارد خواهد کرد. درسال های اخیر شاهد 
آن هســتیم که سیاست خلق منابع جدید 
درآمدی برای دولت و کاهش وابســتگی 
اجباری به درآمدهای نفتی ، معافیت های 
مالیاتی مناطق آزاد را هدف گرفته اســت.

پیرو همین سیاســت،افزایش پایه تامین 
درآمدهــای دولت از طریق مالیات نه تنها 
در لایحــه بودجه 1403 دنبال می شــود 
بلکه با ارائه لایحــه اصلاح قانون مالیات 
های مســتقیم هم درحال پیگیری است.

جریــان هایی که درپی مالیات ســتانی از 
مناطق آزاد کشورند، این اقدام خود را زیر 
لوای شعارهای چون ناکامی مناطق ازاد در 
رسیدن به اهداف خود، لزوم بازنگری در 
معافیت های مالیاتی این مناطق، هدفمندی 
معافیت ها ، توســعه پایــدار درآمدهای 
مالیاتی و ساماندهی معافیت مالیاتی دنبال 
می کنند. این جریان که شوربختانه امروز 
زمام مدیریت مناطق آزاد و ویژه کشــور 
را برعهده گرفته اســت، بــا تهیه گزارش 
های مخدوش وسردادن شعار ناکارآمدی 
مناطق آزاد بی توجه به پیش شــرط های 
ضروری در تحقــق کارآمدی ،تهاجم به 
مزیت های نســبی و معافیت های مالیاتی 
و گمرکی را در پیشانی سیاست های خود 

نشانده است.
بی شــک اتخاذ سیاست های مزیت 
زدای فعلی و تهاجــم به احکام مالیاتی و 
گمرکی با هدف بازنگری در قوانین مالیاتی 
و گمرکی و مالیات ستانی از مناطق،ریشه 

در گــزارش های به شــدت مخدوشــی 
دارد که توســط برخی از مراکز پژوهشی 
وتاثیر گذار در تصمیم ســازی ها مراجع 
قانونی تهیه و انتشــار یافته است)گزارش 
"تحلیل عملکرد اقتصادی مناطق آزاد طی 
سال های 1392 تا1398 " اردیبهشت ماه 
1400 مرکز پژوهش های مجلس (. براین 
باورم ، اســتانداردهای علمی و حرفه ای 
گــزارش های که مبنای قضاوت و داوری 
منفی در مورد عملکرد مناطق آزاد شــده ، 
به شدت زیر ســوال است و نیاز به اعتبار 

سنجی مجدد دارد. 
این گــزارش ها بــدون وزن دادن 
به پیــش شــرط هــای لازم و ضروری 
برای کارآمــدی مناطق آزاد را زیر تهاجم 
ناجوانمردانه قرارداده اند.برهمین اساس 
مبنا قراردادن آن گزارش ها برای بازنگری 
درقوانین ، مقررات و سیاست های مناطق 
آزاد، اشــتباهی فاحش است که می تواند 
به منافع ملی کشــوردر ابعــاد اقتصادی ، 
اجتماعی، امنیتی و توسعه منطقه ای ، لطمه 

های جبران ناپذیر وارد کند.
 واقعیت آن اســت کــه هیچ گاه در 
تاســیس مناطق آزاد کشــور پیش نیازها 
برای فعالیت مناطق  فراهم نبوده اســت و 
این نکته ای اســت که حتماً می بایست به 
آن توجه نمود . متاســفانه بسیاری از این 
گــزارش ها به راحتی از کنار این موضوع 
مهم گذشــته و با کمال تعجب و ناباوری 
عملکــرد این مناطق را با مناطق آزاد موفق 
منطقه و دنیا مقایسه و حکم به ناکارآمدی 
می دهند. مناطق آزاد موفقی که در شرایط 
غیــر تحریمی، با تامین زیرســاخت ها از 
ســوی دولت و با قوانین روشن و حمایتی 
در بستری شفاف و به دور از فساد به چنان 
توفیق های رســیده اند. بــه واقع مناطق 
ازاد ایــران در کدام یــک از این متغیرها با 
مناطق موفق دنیا مشابه و قابل مقایسه اند. 
تحریم،سیاســت های تنش زای داخلی و 
خارجی ، بی ثباتی درسیاســت های کلان 
اقتصادی ،عدم تحقق مدیریت یکپارچه، 
بی ثباتی مدیریتی، دخالت های سیاسی و 
اجرایی در سطوح مختلف استانی و ملی و 
تنگناهای ایدئولوژیکی اساسا" در گزارش 
های از این دســت سهمی دارند؟وزن این 
عوامل در توفیق یا عدم توفیق مناطق آزاد 
دیده می شود؟جایگاه کشور در اقتصاد بین 
المللی و بازارهــای جهانی و نرخ جذب 
سرمایه گذار خارجی نسبتی با این عواملی 

که برشمردیم ، دارد؟
یکــی از پیامدهــای تولید گزارش 
های نامعتبر و خدشــه دار، به مسلخ بردن 
احکام مالیاتی مــاده 13 قانون چگونگی 
اداره مناطق آزاد مصوبه 1372اســت.در 
این ماده تصریح شده است که "اشخاص 
حقیقی و حقوقی که در منطقه آزاد به انواع 
فعالیت های اقتصادی اشتغال دارند، نسبت 
بــه هرنوع فعالیت اقتصادی از تاریخ بهره 
برداری مندرج در مجوز به مدت بیســت 
سال از پرداخت مالیات بردرآمد و دارایی 

موضوع قانون مالیات های مستقیم معاف 
خواهــد بود". برخی با اســتدلال های به 
شدت سست ،اعطای مشوق های مالیاتی 
به مناطق آزاد در شــکل عام را زیر هجوم 
بــرده و با این ادعا که این معافیت ها باعث 
کاهش منابع عمومی دولت، بروز فســاد 
گســترده، فرار مالیاتی ، وابهــام زایی در 
زنجیره عرضه کالا و خدمات می شــود ، 
بی اعتنا به تجربه جهانی، شرایط تاسیس، 
موقعیت جغرافیایی وآورده های دولت به 
لحاظ زیرســاختی و منابع، بدون اغراق ، 
کمر به قتل مناطق آزاد بسته اند.تازه ترین 
حملــه به مناطق آزاد،با اقدام  وزارت امور 
اقتصــاد و دارایی و ســازمان امور مالیاتی  
برای بازنگری و ازبین بردن احکام مالیاتی 
مشــوق برای رونق فعالیت های اقتصادی 
در مناطــق آزاد درقالب  ماده 140 الحاقی 
و بنــد4 ردیف 76"لایحــه اصلاح قانون 
مالیات های مستقیم" کلید خورده است.. 
پیش از این شاهد لغو معافیت مالیاتی درآمد 
حقوق کارکنان واحدهای مستقر در مناطق 
ازاد تجاری صنعتی برخلاف رای شورای 
عالی مالیاتی و لغو معافیت مالیات برازش 
افزوده این مناطق در ســال های 1399 و 
1400 بودیم. همچنین به این فهرست می 
توان ممنوعیت وارادات خودرو به مناطق 

آزاد در سال 1397 را اضافه کرد.
این لایحه که به پیشنهاد وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در جلسه  هیئت وزیران 
به تصویب رسیده است، و به مجلس ارائه 
شــده اســت، میخ آخر ) شاید آخری هم 
نباشــد( بر تابوت مناطق ازاد کشور است. 
تا پیش از این براســاس حکم مالیاتی ماده 
13 قانون چگونگی اداره مناطق ازاد تجاری 
صنعتی معافیت عام به مدت بیســت سال 
از صــدور مجوز بهره بــرداری برای این 
مناطق به رســمیت شناخته شده بود. این 
مزیت  برای شــرکت ها و فعالان تجاری و 
اقتصادی انگیزه ایجاد کرده و رونق نسبی 
به این محدود فراسرزمینی داده است. ولی 
متاســفانه درماده الحاقی پیشنهادی ، نگاه 
دولــت و وزارت اقتصاد مبتنی براین اصل 
است که معافیت های مالیاتی به مدت 20 
سال از زمان شروع به کار منطقه،) نه صدور 
مجوز بهره برداری( مبنا قرار گیرد و براین 
اســاس معافیت مالیاتی مناطق آزاد حذف 
می شــود و این یعنی ماده 13 قانون مناطق 
آزاد کان لــم یکن خواهد شــد. همچنین 
در بنــد 4 ردیــف 76 لایحه پیشــنهادی 
آمده اســت احکام مالیاتی ماده 13 قانون 
چگونگی اداره مناطق آزاد تجاری صنعتی 
از ابتدای سال و پس از تصویب این قانون 

لغو خواهد شد.
به نظر می رســد برخی بــا اعمال 
سیاســت های بازدارنــده درتلاش اند تا 
اندک مشــوق های موجود در مناطق ازاد 
را هم از بین ببرند. بی شــک سیاست های 
اعمالی مثل از بین بردن مشــوق ها بیش از 
سیاست های اعلامی و شعارهای چون " 
مناطق آزاد بهشت سرمایه گذاران" بر روند 

جذب یا دفع ســرمایه گــذاران  و رونق و 
رکــود مناطق تاثیر گذارند. مفاد این لایحه 
به این معناســت که اکثر مناطق ازاد هفت 
گانه کشــور که از تاسیس آنها بیش از 20 
ســال می گذرد، از معافیت مالیاتی پیشین 
برخــوردار نبوده و صاحبــان بنگاه های 
اقتصادی و کســب و کار که براساس باور 
و اعتماد به قانون پیشــین مبنی بر معافیت 
20 ساله مالیاتی پس از صدور مجوز بهره 
بــرداری ، در این مناطــق حضور یافته و 
ســرمایه گذاری کرده اند،با تصویب این 
قانون از ابتدای سال آینده مشمول مالیات 

خواهند شد. 
احــکام مالیاتــی مــاده 13 قانون 
چگونگــی اداره مناطــق آزاد تجــاری 
صنعتی باوجود عدم دسترســی مناسب به 
بازار مصــرف، مواد اولیه و فقدان حضور 
دولت برای تامین زیرســاخت های لازم 
، انگیزه ای شــده بود تا سرمایه گذاران و 
فعــالان اقتصادی به این مناطق ورود کرده 
و ابتدا با کمک و مشــارکت نماینده عالی 
دولت و ســازمان متولی منطقه ، نسبت به 
تامین زیرساخت های مانند آب، برق، راه 
های مواصلاتی،بهداشــت، حمل و نقل و 
امنیت اقدام کــرده و هم زمان با خلاقیت 
های اقتصادی به ایجاد درآمد برای تحقق 
اهداف زیرســاختی مبادرت ورزند. نکته 
بارز در این میان که نباید از آن غافل شــد، 
موقعیــت جغرافیایی مناطق آزاد کشــور 
اســت. مناطق مرزی و محروم از ویژگی 
مشــترک مناطق 7 گانه اولیه اســت. این 
مناطق از منابــع دولتی و عمومی بی بهره 
بوده و تکلیف قانونی سازمان هایی متولی 
آنهــا آن بوده اســت ،که، هــم زمان هم 
درآمد زایی ،هم توســعه زیرســاخت ها 
را در دســتور قــرار دهند.حضور فعالان 
اقتصادی و ســرمایه گذاران در این مناطق 
به ایجاد درآمد انجامیده و سبب ساز رونق 
، ســکونت، تولید و اشتغال شده است.در 
کنار عشق به ســازندگی و وطن ، بخشی 
از رمز این حضورریشــه در همین مشوق 
های داشــته است. مرزی بودن مناطق آزاد 
تجــاری صنعتی ،آنها را بــا موضوع مهم 

امنیت ملی و مرزی پیوند می دهد.
درحالی شاهد اتخاذ چنین سیاست 
های هســتیم که مشــکل تامیــن انرژی 
)گاز،بنزین،آب و برق( ســاکنان جزایر و 
مناطق ساحلی و مرزی را به چالش کشانده 
است. امنیت مردم پایه به عنوان یک سیاست 
اصولی و به هنگام زمانی محقق خواهد شد 
که مناطق مرزی ، جزایر و سواحل پذیرای 
جمعیت باشند.پیام وضعیت فعلی مناطق 
مرزی و جزایر)لغو معافیت های مالیاتی، 
بازنگری در ترجیحــات تجاری،چالش 
تامین زیرســاخت ها و انــرژی(، چیزی 
جــز مهاجرت و خــروج از این محدوده 
های جغرافیایی نیســت.تلاش روبه رشد 
کشورهای همسایه و هم جوار با این مناطق 
، آن است که با اتخاذ سیاست های حمایتی 
و اعمال مشوق ها ،در کنار جذب سرمایه 

گذاران، جمعیت بیشــتری را مستقر کنند. 
چراغ های بیشتری روشن کنند. خانه های 
بیشتری بسازند.زیرساخت های پیشرفته 
تری را مهیــا کنند و رضایت را جایگزین 
نارضایتی کنند.دستاوردهای آن سیاست 
رونق، ثروت، تولید، اشــتغال،صادرات و 
جمعیت بیشتر است. این رقابت در حالی 
در حال انجام اســت که بعضا بسیاری از 
فعالان اقتصادی ساکن مناطق آزاد جنوبی، 
در تامین گاز،بنزیــن و آب و برق خود با 

چالش های باورنکردنی روبروی اند.
با نگاهــی به بندهــای 11، 10 و3 
سیاست های کلی ابلاغی اقتصاد مقاومتی 
، جمعیــت و دریــا محور  مقــام معظم 
رهبری ، ضرورت ایجاد و حفظ مشــوق 
های انگیزشــی برای بسترسازی فعالیت 
حداکثــری مناطق آزاد تجــاری صنعتی 
را دوچنــدان مــی کند. رهبــری در این 
احکام به توســعه حوزه عمل مناطق آزاد 
و ویژه ی اقتصادی کشــور به منظور انتقال 
فناوری های پیشــرفته، گسترش و تسهیل 
تولید، صــادرات کالا و خدمات و تأمین 
نیازهای ضــروری و منابع مالی از خارج 
، حفــظ و جذب جمعیتّ در روســتاها و 
مناطــق مرزی و کم تراکــم و ایجاد مراکز 
جدید جمعیتّی بویژه در جزایر و سواحل 
خلیــج فــارس و دریای عمــان از طریق 
توسعه شــبکه های زیربنایی، حمایت و 
تشــویق ســرمایه گذاری و ایجاد فضای 
کســب و کار با درآمد کافی و تســهیل و 
توسعه سرمایه گذاری و مشارکت داخلی 
و خارجی با ایجاد زیرســاخت های لازم 
نرم افزاری و ســخت افــزاری )حقوقی، 
اقتصــادی، زیربنایی و امنیتــی( به عنوان 
سیاســت های کلی که در تدوین سیاست 
های توســعه ای و اجرایی مبناست ، تاکید 

ورزیده اند.
توسعه حوزه عمل مناطق ازاد برای 
تحقق اهداف شــکل گیری ، شــرط لازم 
اســت. تجربه جهانی نشــان داده است 
که کشــورها برای ایجاد رشــد اقتصادی 
و توســعه از ســازه های کارآمد و تجربه 
شــده ای چون مناطق آزاد تجاری صنعتی 
و ویژه اقتصادی اســتفاده کرده و می کنند. 
بــرای ایجاد یک محیط موفق اقتصادی در 
چارچوب مناطق آزاد و ویژه تجربه جهانی 
الهام بخش و درس آموز اســت.نگاهی به 
تجارب جهانی نشــان مــی دهد که رمز 
موفقیت مناطق آزاد و ویژه اقتصادی برای 
رسیدن به اهداف پیش بینی شده با عوامل 

زیر در ارتباط تنگاتنگ است :
1- مشوق های مالی مانند تعطیلات 
مالیاتی، معافیت از سود سهام و مالیات بر 

درآمد ودارایی
2- واردات بدون عوارض گمرکی 

3- اعمال مدیریت یکپارچه و رویه 
های ساده شده برای مناطق

4- موقعیت اســتراتژیک و مزیت 
مکانی

5- ارائــه زیرســاخت ها و ســایر 

خدمات که به پایداری کســب و کارها و 
استمرار فعالیت و حضور سرمایه و بنگاه 

های اقتصادی کمک کند
6- شفاف ســازی اهداف ، تدوین 
سیاســت های متناســب برای رسیدن به 
هدف و داشــتن برنامه عملی متناسب با 

سیاست ها و اهداف
7- داشــتن قوانیــن جداگانــه و 
ســاختارهای نهادی حاکم بــر آن ها در 

چارچوب قانونی ملی 
8- اجماع ملی در چارچوب قانون 

حمایت گر برای عملکرد روان مناطق
9- اتخــاذ یک اســتراتژی جامع با 

لحاظ نکات پیش گفته
بــا نگاهی بــه منطــق اقتصادی، 
جغرافیایی،امنیتــی و منطقــه ای ، حمله 
به احکام حمایتــی قانون چگونگی اداره 
مناطــق ازاد تجاری صنعتی و حتی قانون 
چگونگــی اداره مناطق ویــژه اقتصادی 
هیچ گونه توجیهی ندارد. با سیاست های 
بازدارنده و مزیت زدایی که در چند ســال 
اخیر شاهد جاری سازی آن در مناطق ازاد 
تجاری صنعتی هستیم، توسعه اقتصادی، 
بهره منــدی از مزیت هــای جغرافیایی 
سرزمینی به ویژه در حوزه دریای اقیانوسی 
و ســاحلی و ایجاد امنیت از طریق رونق 
اقتصــادی و اســتقرار جمعیت در مناطق 
مرزی و جزایر محــل فعالیت مناطق ازاد 
تجاری صنعتی و توسعه منطقه ای ، امری 

قریب به محال وابتر است. 
ابــلاغ تجارب جهانــی و نگاهی به 
گذشته مناطق ازاد تجاری صنعتی بیانگرآن 
اســت کــه اگرمجموعه سیاســت های 
اقتصادی ) مالی، گمرگی،پولی(،اجتماعی 
وحتی فرهنگی و خط مشی های سیاسی 
درون اقتصاد ملی بستر لازم برای فعالیت 
مناطق ازاد را فراهم نیاورد، این ســازه ها 
نمی توانند به خوبی کار کرده و به اهداف 
خود برسند. بخش های پیشنهادی مرتبط 
با محدودســازی و بازنگری در معافیت 
مالیاتی مناطــق آزاد درلایحه اخیراصلاح 
قانون مالیات های مســتقیم ، دستاوردی 
جــز فرارســرمایه،رکود کســب و کار و 
مهاجرت معکــوس جمعیتی از مناطق به 
سرزمین اصلی ندارد. این بازنگری توسعه، 
رونق،امنیــت و رضایت را به هدف گرفته 
است.امیدوارم حکایت پیشنهاد سیاست 
های اخیر ، حکایت فردی که برسرشــاخ 

نشسته و بن می برید،نشود. 

دکتر سعید پورعلی 

انگیزه های تهاجم به احکام مالیاتی مناطق آزاد
دیـــدگـــاه
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مدیرعامل گمرکات استان کرمان:

حوزه تخصصی گمرک از ارکان مهم در ساختار مناطق آزاد و ویژه می باشد
ســرویس خبــر- مدیرعامــل 
گمرکات اســتان کرمان گفت: یکی از 
کلیدی ترین و حساس ترین حوزه های 
عملکــردی و حاکمیتــی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی، حوزه تخصصی گمرک 
می باشــدبطوریکه تعدد مــواد قانونی 
مصــرح در قانون تشــکیل و اداره این 

مناطق نیز موید این مهم می باشد.
محمد دولتی ایراد کرد: در ساختار 
مناطــق آزاد و ویژه که از ارکان حرکت 
کشــورهای در حال توســعه به سمت 
پیشرفت و شکوفایی اقتصادی هستند، 
حوزه تخصصــی گمــرک از جایگاه 

خاص و ویژه ای برخوردار است.

وی افــزود : در همیــن راســتا 
مدیریت امور گمرکی ســازمان منطقه 
ویــژه اقتصــادی رفســنجان، همواره 
کوشــیده تا با رویکرد بهبود مستمر به 

تحقق این جایگاه جامه عمل بپوشاند.
مدیرعامل گمرکات استان کرمان 
تصریح کــرد: ماموریت مدیریت امور 

گمرکی سازمان منطقه ویژه به نمایندگی 
از طرف ســازمان، نظــارت بر ورود، 
مصــرف و بکارگیــری کالا در منطقه 
براســاس قانون مناطق ویژه و ضوابط 
و مقررات جاری، تســریع و تسهیل در 
امر واردات و صادرات و ارائه خدمات 
گمرکــی به فعالان اقتصــادی منطقه و 

وصــول هزینه های خدمات گمرکی بر 
اساس تعرفه های ابلاغی می باشد.

وی اضافه کرد: همچنین پشتیبانی 
از فعالیت هــای اقتصادی و تولیدی در 
منطقه، تســریع در زمان و کاهش هزینه 
ترخیص کالا، رفع موانع گمرکی صادر 
کنندگان، ســرمایه گــذاران و فعالان 

اقتصادی منطقه، پیگیری اســتقرار و راه 
اندازی زیر ساختهای گمرکی مورد نیاز 
منطقه و تعامل و همکاری با سازمان های 
همجــوار در خصوص حــذف موانع 
وارداتــی و صادراتی منطقــه از دیگر 
مــوارد مأموریت هــای مدیریت امور 

گمرکی سازمان منطقه ویژه می باشد.
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امضاء تفاهمنامه سرمایه گذاری ۳۰ هزار میلیارد ریالی بین هلدینگ 
سرمایه گذاری صنایع شیمیایی ایران و بنادر دریانوردی بوشهر

تفاهم نامه همکاری بین منطقه ویژه اقتصادی پیام و شرکت لجستیک بین المللی 
cntran چین منعقد شد

ســرویس خبــر- ۳۱ قــرارداد و 
تفاهمنامــه بــه ارزش ۴۵ هــزار میلیارد 
تومان میان مدیران کل بنادر شــهید رجایی، 
امام خمینی )ره(، امیرآباد، شــهید بهشتی، 
انزلی و نوشــهر با شرکت های فعال بخش 

خصوصی به امضاء رسید.
همایش »توسعه دریامحور؛ پیشران 
اقتصاد کشــور« با حضــور دکتر بذرپاش 
وزیــر راه  و شهرســازی، محمدرضــا 
رضایی کوچــی رئیس کمیســیون عمران 
اســتانداران  مجلس شورای اســامی، 
اســتان های گیان و هرمــزگان، علی اکبر 
صفایی معاون وزیر و مدیرعامل ســازمان 
بنــادر  و دریانوردی و جمعی از مدیران کل 
بنادر  و دریانوردی استان ها و فعالان بخش 
خصوصی ایــن حــوزه و همچنین دکتر 
زرندی مدیرعامل هلدینگ سرمایه گذاری 
صنایع شیمیایی ایران به همت سازمان بنادر 
و دریانوردی برگزار شــد و در انتهای این 
مراســم ۳۱ قــرارداد و تفاهمنامه به ارزش 
۴۵ هزار میلیارد تومان میان مدیران کل بنادر 
شــهید رجایی، امام خمینی )ره(، امیرآباد، 
شهید بهشتی، انزلی و نوشهر با شرکت های 

فعال بخش خصوصی به امضاء رسید.
به گــزارش روابط عمومی هلدینگ 
ســرمایه گذاری صنایع شــیمیایی ایران؛ 
در همین راســتا تفاهمنامه سرمایه گذاری 

احداث پایانه مخــازن فرآورده های نفتی 
ســبک  و سنگین به ارزش ۳۰ هزار میلیارد 
ریال با ظرفیت عملیاتی سالانه ۶۵۰ هزار تن 
بین »اداره کل بنادر و دریانوردی بوشــهر« و 
»شرکت بازرگانی و خدمات بندری ایران« به 
عنوان زیرمجموعه هلدینگ سرمایه گذاری 

صنایع شیمیایی ایران امضاء شد. 
بر اساس این تفاهمنامه و در راستای 
سیاست های کان توسعه دریامحور؛ قرار 
است بزرگترین تاسیســات ذخیره سازی 
فرآورده هــای نفتی ســاحلی در دو فاز در 
اســتان بوشــهر ایجاد و راه اندازی  شود که 
بــه موجــب آن ضمن تســهیل صادرات 
فرآورده های نفتی، زنجیره صادرات دریایی 

و زمینی این فرآورده ها تکمیل شده و تولید 
و امنیت عرضه فرآورده های نفتی کشور را 
استمرار خواهد بخشید. دکتر بذرپاش وزیر 
راه  و شهرســازی در این مراسم خطاب به 
متولیــان بخش خصوصی فعــال در این 
حــوزه گفت: بخش خصوصــی به عنوان 
ســرمایه گذار و ما هم به عنوان سرمایه پذیر 
هســتیم. بنابراین اگر بخش خصوصی هم 
چنین دیدگاهی داشــته باشد؛ قطعا نقش 
آن در صنعت دریا پایه بســیار متفاوت تر از 
گذشــته خواهد بود و پروژه ها با ســرعت 
بیشــتری اجرا و راه اندازی خواهد شد. وی 
با تاکید بر اینکه اگر می خواهید سیاست های 
اقتصاد دریا مجددا فعال شــود، باید با یک 

چارچوب بهتری مسیر سخت را طی کرد، 
گفت: امروز ما به بخش خصوصی دســت 
یاری دراز کردیم تا با کمک یکدیگر آینده  ای 
بهتر و متفاوت  تر خلق کنیم و با کمک شما 
در بهره بــرداری از ظرفیت های دریا آینده 
درخشــان تری را رقم خواهیم زد. وزیر راه 
ضمن بیان اینکه با متفاوت نگریستن ساختن 
ایرانی آباد و متفاوت دور از دسترس نخواهد 
بود، خاطرنشان کرد: طی یک سال حضور 
در وزارت راه جلســات متعددی با بخش 
خصوصی، شرکت ها و مدیران سابق داشتم. 
از سوی دیگر پس از اباغ سیاست  های کلی 
توسعه دریامحور از سوی مقام معظم رهبری 
فعالیت شــبانه روزی از ســوی مجموعه 
وزارت راه  وشهرســازی در این خصوص 
آغاز شــد. دکتر بذرپاش با تاکید بر اینکه تا 
زمانی که بــاور به بخش خصوصی وجود 
نداشــته باشــد، اهداف تحقق نمی یابد، 
گفت: به همین دلیل با توجه به اینکه بخش 
خصوصی به کمک دولت آمده است؛ باید از 
این ظرفیت ها به خوبی استفاده کرد.  وزیر راه  
و شهرسازی در پایان گفت: برای رقابت در 
بازارهای جهانی نیازمند تعامل و همکاری 
بخش خصوصی و دولتی هستیم. در همین 
راستا فعال شدن کریدورها و شاه را ه ها یک 
مطالبه اساسی است که باید با تمام توان در 

راستای عملیاتی شدن آن اقدام کرد.

محمود  یزدان پناه فدائی

سرویس خبر - روح الله بهرامشاهی 
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی رفسنجان 
با محمد دولتی مدیرکل گمرکات اســتان 

کرمان دیدار کرد.
مدیرعامل گمرکات اســتان کرمان 
در ایــن دیدار گفــت: یکی از کلیدی ترین 
و حســاس ترین حوزه های عملکردی و 
حاکمیتــی مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی، 
حوزه تخصصی گمرک است به طوری که 
تعدد مواد قانونی مصرح در قانون تشکیل 

و اداره این مناطق نیز موید این مهم است.
محمد دولتی ایراد کرد: در ســاختار 
مناطــق آزاد و ویژه کــه از ارکان حرکت 
کشورهای درحال توسعه به سمت پیشرفت 
و شــکوفایی اقتصــادی هســتند، حوزه 
تخصصی گمرک از جایگاه خاص و ویژه ای 
برخوردار است. او ادامه داد: در همین راستا 
مدیریت امور گمرکی سازمان منطقه ویژه 
اقتصادی رفســنجان، همواره کوشیده تا با 
رویکرد بهبود مستمر به تحقق این جایگاه 

جامه عمل بپوشاند.
مدیرعامل گمرکات اســتان کرمان 
تصریح کــرد: مأموریــت مدیریت امور 
گمرکی سازمان منطقه ویژه به نمایندگی از 
طرف سازمان، نظارت بر ورود، مصرف و 

به کارگیری کالا در منطقه بر اســاس قانون 
مناطق ویژه و ضوابــط و مقررات جاری، 
تسریع و تسهیل در امر واردات و صادرات 
و ارائه خدمات گمرکی به فعالان اقتصادی 
منطقه و وصول هزینه های خدمات گمرکی 

بر اساس تعرفه های اباغی است.
او اضافه کرد: همچنین پشــتیبانی از 
فعالیت های اقتصادی و تولیدی در منطقه، 
تســریع در زمان و کاهش هزینه ترخیص 
کالا، رفــع موانع گمرکــی صادرکنندگان، 
ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی منطقه، 
پیگیری استقرار و راه اندازی زیر ساخته ای 
گمرکی موردنیاز منطقه و تعامل و همکاری 
با سازمان های هم جوار در خصوص حذف 

موانع وارداتــی و صادراتی منطقه از دیگر 
موارد مأموریت های مدیریت امور گمرکی 

سازمان منطقه ویژه است.
  تلاش برای توسعه حوزه فنی 

و حرفه ای
افشین شــهرکی سرپرست اداره کل 
آمــوزش فنی و حرفه ای اســتان کرمان در 
دیدار با مدیرعامل منطقه ویژه رفســنجان 
گفت: مهارت آموزی مسئله مهمی است و 
از روز اول به دنبال فراهم کردن زیرساخت ها 
بودیم. شــهرکی ایراد کرد: مشکلی که در 
آینده ای نه چنــدان دور گریبان گیر صنعت 
می شــود کمبود نیروی انســانی است که 
بــا آموزش نیرو از ایــن بحران جلوگیری 

می شــود.   سرپرست اداره کل آموزش فنی 
و حرفه ای استان کرمان تأکید کرد: سرقت 
نیــروی ماهر در حال انجام اســت و باید 
آموزش ها پیوسته انجام شود تا همه صنایع 
بتوانند استفاده کنند و تاش می کنیم حوزه 
فنی و حرفه ای توسعه پیدا کند.   او بیان کرد: 
در ارتقای مهارت شاغلین و آموزش نیروی 
جدید با همکاری کارشناســان منطقه ویژه 
همکاری می کنیم تا برای آیندگان و فرزندان 

جامعه اتفاق خوبی بیفتد.
  جذب منابع باتوجه به نیازهای 

واقعی
  محمدرضــا وحیدی سرپرســت 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان 
کرمان در دیدار بــا مدیرعامل منطقه ویژه 
رفسنجان  به طرح های عمرانی و اعتبارات 
منطقه ویــژه پرداختند.   وحیدی بیان کرد: 
منطقه ویژه رفسنجان در زمینه جذب منابع 
و ســرمایه گذاری، فضای مناسبی را برای 

پیشبرد برنامه های توسعه خواهد داشت.
  او ایــراد کرد: در تاش هســتیم با 
اعطای اختیارات بیشتر به زمینه جذب منابع 
و هزینــه بهینه آن، نیازهای واقعی را فراهم 
کنیم.  وحیدی اظهار کرد: این نوع نگاه، یک 
گام تحولی و در راستای تمرکززدایی است 
و به یاری خدا یک حرکت خوب و ســریع 
را در توسعه همه جانبه فراهم خواهیم کرد.

سرویس خبر - عضو هیات مدیره منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام با 
اشاره به ضرورت ارائه خدمات در حوزه تجاری و لجستیکی به بازرگانان و تجار مستقر در 
پیام و شنزن چین از انعقاد تفاهم نامه ای بین منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام 
و شرکت لجستیک بین الملل cntran واقع در منطقه ویژه اقتصادی شنزن چین خبر داد.
بــه گزارش فرینا، غامعلــی رحیمی گفت: با توجه به تمرکز تولید کنندگان، تامین 
کنندگان و بازرگانان حوزه فناوری اطاعات در پیام و شنزن چین، تسهیل در ارائه خدمات 
حمل و نقل بار زمینی و هوایی بین دو منطقه در دستور کار قرار گرفت.رحیمی اضافه کرد: 
به همین منظور تفاهم نامه ای بین منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام باشرکت 
لجســتیک بین المللی cntran واقع در منطقه ویژه اقتصادی شــنزن چین منعقد شد. وی 
تصریــح کرد: این تفاهم نامه زمینه ارائه خدمات تجاری و لجســتیکی برای بازرگانان از 

طریق تجمیع محموله های هوایی با ایجاد و یا ادامه پرواز و همچنین ترانزیت زمینی پیام ـ 
شنزن، بین پیام و این شرکت بین المللی را فراهم خواهد کرد. عضو هیات مدیره منطقه ویژه 
اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام، ایجاد دفتر تجاری با هدف توسعه بازاریابی و تبلیغات 
برای طرفین را از جمله مفاد این تفاهم نامه عنوان کرد و افزود: همچنین بررسی بازارها و 
ظرفیت سنجی برای رفع نیاز تجار و تولید کنندگان، تبلیغات، تشکیل کارگروه مشترک با 
هدف تبادل اطاعات و معرفی ظرفیت های هر دو طرف به تجار و تولید کنندگان از  دیگر 
 cntran مفاد این تفاهم نامه دو جانبه اســت. گفتنی اســت، شرکت لجستیک بین المللی
در منطقه ویژه اقتصادی شــنزن مســتقر بوده و دارای بیش از 2۵۰۰ کانتینر مالکیتی است.  
این شرکت هم اکنون  تجهیزات الکترونیک مورد نیاز برخی شرکت های بزرگ در حوزه 

حمل و نقل و لوازم خانگی را به ایران ارسال می کند.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی رفسنجان:

حوزه تخصصی گمرک از ارکان مهم در ساختار مناطق آزاد و ویژه است گزیده

مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان:
اخذ گواهینامه سیستم مدیریت یکپارچه 
)IMS( و HSE MS توسط منطقه ویژه 

اقتصادی لامرد

مدیر اجرایی منطقه آزاد دوغارون:
مقدمات فاز اول اجرایی منطقه آزاد 
دوغارون به زودی فراهم خواهد شد

هزار میلیارد ریال اعتبار برای توسعه 
منطقه آزاد اینچه برون مصوب شد

سرویس خبر-پس از ارزیابی ها و ممیزی خارجی صورت گرفته توسط تیم 
ممیزی، منطقه ویژه اقتصادی لامرد موفق به کسب گواهینامه های سیستم مدیریت 

یکپارچه، ایمنی، بهداشت حرفه ای و زیست محیطی شد.
به دنبال پیاده سازی سیستم مدیریت یکپارچه از سال ۱۳۹۹ و پیرو بازنگری 
انجام شده در فرآیندها در سال جاری، منطقه ویژه اقتصادی لامرد موفق به کسب 
گواهینامه های سیســتم مدیریت یکپارچه، ایمنی، بهداشت حرفه ای و زیست 
محیطی شــد. سیستم مدیریت یکپارچه شامل پیاده سازی و استقرار ۳ استاندارد 
 ۹۰۰۱ ISO( استاندارد مدیریت کیفیت ، )۱۴۰۰۱ ISO(مدیریت زیست محیطی
( و اســتاندارد مدیریت ایمنی و بهداشــت ) ISO ۴۵۰۰۱ ( اســت. لازم به ذکر 
است این دومین دوره صدور گواهینامه سیستم مدیریت یکپارچه در منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد به شــمار می رود. گواهینامه ایزو دارای ســه سال اعتبار است که 
سازمان دریافت کننده گواهینامه ایزو می بایست پس از صدور تا دو سال سالیانه 
اقدام به تمدید مراقبتی نماید. مطابقت اجرای فرآیندها با الزامات استاندارد حاصل 
تاش مدیران و کارکنان منطقه ویژه لامرد می باشد که منجر به اخذ این گواهینامه 
ها که در راستای مدیریت کیفیت، جلوگیری از آلودگی محیط زیست و ایمن سازی 

محل کار برای کارکنان است گردید.

سرویس خبر- مدیر اجرایی منطقه آزاد دوغارون؛ از فراهم شدن مقدمات 
فاز اول محدوده منطقه آزاد دوغارون خبر داد.

محســن پوراحمدی در نشســت با مدیران دستگاهای اجرایی مستقر در 
مرز دوغارون اظهار داشت: بایستی به زودی از یک نقطه جهت محصور کردن 
منطقه آزاد دوغارون عملیات اجرایی آن فراهم شود. پوراحمدی گفت: به منظور 
جلوگیری از موازی کاری و هدر رفت منابع دولتی و اســتفاده بهینه ازســرمایه 
های ملی و ظرفیت های موجود طرح اولیه محصور کردن منطقه آزاد دوغارون 
به مشاور واگذار خواهد شد. وی افزود: در ساختار جدید موضوعاتی را در نظر 
خواهیم گرفت تا تداخلی در فرایند امور خدمات رسانی بوجود نیاید.و تجارت 
در این منطقه بیش از پیش تسهیل شود. مدیراجرایی منطقه آزاد دوغارون عنوان 
کرد: با اســتفاده از ظرفیت خوب موجود در منطقه و ایجاد چند گیت کنترلی 
بــا تجهیــزات لازم در مبادی ورودی و خروجی منطقــه آزاد دوغارون فرایند 
کار تســریع خواهیم کرد. پوراحمدی مســئله امنیت در مرز دوغارون را یک 
امر مهم و اساســی بر شــمرد و خاطرنشان کرد: مرز دوغارون با دیگر مرزهای 
کشــور قابل قیاس نیست و دخالت نیروی انســانی را باید به حداقل برسانیم. 
مدیراجرایی منطقه آزاد دوغارون افزود: در ساختار جدید منطقه آزاد دوغارون 
به یک منطقه نمونه تبدیل خواهد شد. پوراحمدی با اشاره به اینکه با همکاری 
خوب فرمانداری و شورای شهر و شهردار تایباد باهدف حفظ اراضی محمدوده 
منطقه و بانقطه گذاری در بیست نقطه حدود منطقه عامت گذاری خواهد شد تا 
از هرگونه تصرفات داخل محدوده جلوگیری بعمل آید وی بر مردمی سازی و 
جهانی سازی منطقه اشاره و تاکید کرد: تمام اقدامات اجرایی منطقه در راستای 
بهبــود اقتصادی مردم این منطقه بوده و خواهــد بود و از نگاه یکجانبه گری و 

بخشی نگری به شدت پرهیز خواهد شد.

سرویس خبر-دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در جریان سفر 
اســتانی رئیس جمهور به گلستان در بازدید از منطقه آزاد اینچه برون اظهار داشت 
:برای حمایت از منطقه آزاد اینچه برون وتوسعه گلستان یک هزار میلیارد ریال اعتبار 
مصوب شد. حجت الله عبدالملکی در جریان بازدید از منطقه ازاد اینچه برون با اشاره 
به حمایت از مناطق آزاد کشــور گفت : طرح های حمایتی طبق قانون بودجه سال 
۱۴۰2 در نظر گرفته شده که از جمله آنها می توان به معافیت مالیاتی واحدهای فعال 
در مناطق آزاد به مدت 2۰ سال اشاره کرد.وی اظهار کرد : منطقه آزاد اینچه برون برای 
توسعه گلستان مصوب شده و با معرفی هیات مدیره کار رسمی خود را آغاز کرده 
است.دبیر شواری عالی مناطق آزاد کشور با بیان اینکه رییس جمهور توجه ویژه ای 
به این مناطق دارند افزود : در این سفر مصوب شد ۱۰۰میلیارد تومان )یک هزار میلیارد 
ریال( اعتبار برای منطقه ازاد اینچه برون در نظر گرفته شود. وی گفت : منطقه آزاد 
اینچه برون فرصت خوبی برای توسعه و تبادلات ایران با کشورهای منطقه می باشد.
عبدالملکی افزود : ظرفیت ایجاد زیرساخت برق در این منطقه تامین شده و مجوزهای 
لازم برای حفر چاه آب نیز گرفته شده است.ایجاد منطقه آزاد تجاری - صنعتی اینچه 
برون که از ســال ۱۳۷۶ یکی از مطالبات مهم ه اهالی گلســتان بود که آبان ماه امسال 
وارد فاز اجرایی شد. آیت الله سید ابراهیم رییسی و تعدادی از اعضای هیات دولت 
برای انجام ســفری 2 روزه به استان گلستان سفر کرد تا عاوه بر پیگیری مصوبات 
سفر نخست در سال ۱۴۰۱، صدها پروژه و طرح زیربنایی در این استان را افتتاح یا 
کلنگ زنی کنند.در این بازدید حسن ملک حسینی مدیرعامل منطقه آزاد اینچه برون 

و غامرضا منتظری نماینده گرگان و آق قا نیز حضور داشتند.
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15 مناطق ویژه اقتصادی

فریـده پناه

مدیر اجرایی منطقه آزاد دوغارون:

گزیدهسود راه اندازی منطقه آزاد دوغارون باید به مرزنشینان نیز برسد

سرویس خبر- استاندار مازندران، گفت: 
پنج مورد قرارداد و تفاهم نامه سرمایه گذاری 
در مجموع بــه ارزش ۳۲ هزار و ۷۱۴ میلیارد 
ریال در منطقــه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد با 

بخش خصوصی به امضاء رسید.  
ســید محمود حســینی پور افزود: از 
قراردادهای منعقد شده، ۲ مورد قرارداد سرمایه 
گذاری توســط بخش خصوصــی به ارزش 
تقریبی ۱۴ هزار میلیارد ریال با اشتغالزایی ۴۵ 
نفر در منطقه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد خواهد 

بــود. وی ادامــه داد: احداث پایانه مکانیزه ۷۰ هزار تنی غلات با ظرفیت ســالانه 
۴۹۰ هزار تن با ســرمایه گذاری بیش از ۱۲ هزار و ۴۸۰ میلیارد ریال توسط بخش 
خصوصی در زمینی به مســاحت تقریبی یک هکتار یکی از دو قراردادی بوده که 
در راستای اجرایی کردن بند سه منویات مقام معظم رهبری در سیاست های کلی 
توسعه اقتصاد دریامحور مبنی بر تسهیل و توسعه سرمایه گذاری و مشارکت داخلی 
و خارجی با ایجاد زیرســاخت های لازم نرم افزاری و ســخت افزاری امضا شد.به 
گفته استاندار مازندران همچنین در این مراسم طی قراردادی با سرمایه گذاری بخش 
 TEU خصوصی برای احداث و بهره برداری از محوطه کانتینری به ظرفیت ۱۲ هزار
کانتینر به ارزش بیش از یک هزار و ۴۸۰ میلیارد ریال امضا شد. وی گفت: براساس 
این قرارداد امضا شده محوطه موردنظر در زمینی به مساحت ۴۰ هزار متر مربع در 
راســتای اجرای بند هشت سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب افزایش سهم 
کشور در حمل و نقل دریایی و ترانزیت با ایجاد و تقویت شبکه حمل و نقل ترکیبی 
احداث می شود. حسینی پور افزود: سه مورد تفاهمنامه سرمایه گذاری دیگر با بخش 
خصوصی در زمینه های احداث کارخانه تصفیه روغن و بسته بندی، مخازن روغن 
خوراکی و کارخانه تولید نشاسته، فروکتوز، اتانول، مالت و آرد گندم در مجموع به 

ارزش ۱۸ هزار و ۷۵۰ میلیارد ریال در بندرامیرآباد به امضاء رسید.
وی گفت: پس از طی فرایند عقد قرارداد و در دوره بهره برداری، برای بیش 
از ۲۳۰ نفر به طور مســتقیم اشتغال ایجاد خواهد شد. استاندار مازندران به قرارداد 
ســرمایه گذاری در بندر فریدونکنار به دیگر برنامه های در دســت اقدام در این 
خصوص نام برد و گفت که قرارداد این ســرمایه گذاری در قالب انجام ســفرهای 
دریایی اســت و در ۱۴ هکتار اراضی این بندر این طرح اجرا می شــود. وی افزود:  
اجرای این طرح شامل تامین یک دستگاه شناور استاندارد مسافری و ایجاد مجتمع 
اقامتی و آموزشــی که با سرمایه گذاری بخش خصوصی ایجاد می شود. حسینی 
پور، میزان سرمایه گذاری برای اجرای این طرح را ۱۵ هزار میلیارد ریال اعلام کرد و 
ادامه داد: یکی از شرکت های فعال و با سابقه درخشان در این زمینه به عنوان سرمایه 

گذار و مجری طرح است.
وی گفت: در راســتای اجرای این طرح ســرمایه گذار قرار است در قسمت 
خشکی بندر، مراکز اقامتی، سالن های همایش،  سوئیت و مراکز آموزشی دریایی 
ایجاد کند. استاندار مازندران با تاکید بر اینکه برای نخستین بار اجرای چنین طرحی 
در دریای خزر کلید خورده است،  اظهار داشت: این طرح در ۲ گام شامل فازهای 

سفرهای دریایی،  اسکله و ابنیه طی مدت چهار سال و نیم اجرا می شود.

استاندار مازندران، عنوان کرد:
انعقاد ۴۷ هزار میلیارد ریال قرارداد 
سرمایه گذاری بندری در مازندران

انتقال آب خلیج فارس به اصفهان؛ بزرگ ترین پروژه انتقال آب ایران

سرویس خبر- طرح توسعه پروژه 
های نمک زدایی و انتقال آب از دریای عمان 
و خلیج فارس به استان های واقع در فلات 
مرکزی و شرق کشــور کلید خورد.طرح 
توسعه پروژه های نمک زدایی و انتقال آب 
از دریای عمان و خلیج فارس به استان های 
واقع در فلات مرکزی و شــرق کشور که 
»بزرگترین پروژه آبی جهان« نیز محسوب 
می شــود، با حمایت رهبر معظم انقلاب از 
ســال ۱۳۹۷ کلید خورد. ایشان فرمودند: 
»انجام این طرح بسیار مهم است، وارد شوید 
و جدا دنبال کنیــد«. هدف کلی از اجرای 
پروژه ملی انتقــال آب خلیج فارس )خط 
نخســت(، شیرین ســازی و انتقال آب در 
مجموع به میزان 6۵۰ میلیون متر مکعب در 
سال است که با حمایت های وزارت صمت 
و راهبری ایمیدرو اجرایی شــد و به نتیجه 
رســید. در حال حاضر انتقال آب از خلیج 
فارس به استان های هرمزگان، کرمان و یزد 
با خط یک انجام می شود. شرکت های گل 
گهر، ملی صنایــع مس ایران و چادرملو با 
ســرمایه گذاری ۲۳ هزار میلیارد تومان در 
خط نخست این پروژه مشارکت داشته اند.

 تاریخچه شیرین سازی آب
برپایه این گزارش، تاریخچه استفاده 
از آب شــیرین کن بــه قرن چهارم پیش از 
میلاد باز می گردد که ارسطو فرآیند تقطیر 
را به عنوان روشی برای شیرین سازی آب 
دریا معرفی کرد و مدارکی نیز درباره کاربرد 
این روش به وسیله دریانوردان در حدود ۲ 
هزار ســال قبل موجود است.در اوایل دهه 
۷۰ میلادی فرآیند جدید آب شــیرین کن 
مــورد توجه قرار گرفت و آن، اســتفاده از 
غشاهای نیمه تراوا به منظور نمک زدایی از 

آب بود؛ این فرآیند با عنوان اسمز معکوس 
)RO( شناخته شــد. عربستان سعودی، 
آمریکا، امارات و کویت بزرگترین ظرفیت 
آب شــیرین کن ها در جهــان را در اختیار 

دارند.
از  ایــران  ناچیــز  ســهم   

شیرین سازی آب دریا
تاریخ ورود این کشــورها به بحث 
شیرین سازی آب دریا به دهه ۱۹6۰ میلادی 
یعنی حدود 6۰ ســال پیش می رسد که در 
۲۰ سال اخیر ظرفیت خود را در این بخش 
به ســرعت افزایش داده اند تا جایی که از 
مجموع ۱۰۷ میلیــون متر مکعب در روز 
شــیرین ســازی آب دریا در جهان حدود 
۲6 میلیون مترمکعب آن در حوضه خلیج 
فارس انجام می شــود و ســهمی که ایران 
تاکنون به خود اختصاص داده است، فقط 
6۵۰ هزار متر مکعب در روز اســت و بقیه 
این سهم در آمار متعلق به کشورهای عربی 

شمال آفریقا و خاورمیانه است.
 انتقال آب به اصفهان

مسیر انتقال آب خلیج فارس به استان 
اصفهان نزدیک به یک هزار کیلومتر است 
کــه ۵۰۰ کیلومتر از این مســیر مربوط به 
خط سیرجان- اصفهان است و مسیرهای 

عبوری شامل چهار استان می شود.
در این طرح بیش از ۲۰ مســیر برای 
انتقال آب دریا به اصفهان از سواحل خلیج 
فــارس تا دریای عمان و با عبور از اســتان 
های مختلف از جمله هرمزگان، بوشــهر 
و فارس بررســی و ارزیابی شده است.در 
نهایت گزینه برتر با آبگیری از ساحل دریای 
عمان در اســتان هرمزگان و مسیر انتقال از 
استان های کرمان و یزد به دلیل کیفیت آب 

بهتر، مسیر مناسب تر و همچنین امکان دفع 
شــورابه به آب های آزاد، انتخاب و پس از 
تکمیل مطالعات طرح و انجام ارزیابی های 
زیســت محیطــی عملیــات اجرایی در 
شهریور ماه سال ۱۴۰۱ آغاز شد.از اجزای 
این پروژه می توان به تاسیسات آبگیری از 
دریا، تاسیسات نمک زدایی و دفع شورابه، 
ســامانه انتقال آب، جاده سرویس و تونل، 
ایســتگاه های پمپاژ و مخــازن بین راهی 
ســامانه تامین نیرو )نیروگاه( و انتقال نیرو 
و ســامانه تله متری و کنترل اشاره کرد.در 
پــروژه انتقال آب خلیج فارس به اصفهان، 
هدف شیرین سازی و انتقال آب در مجموع 
به میزان 6۰۰ میلیون متر مکعب در ســال 
)روزانه بیــش از ۱.6 میلیون متر مکعب( 
است که فاز نخســت آن به شیرین سازی 
حــدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب در ســال 
به اســتان اصفهان اختصــاص دارد. طول 
مســیر این طرح یک هزار و ۲۰۰ کیلومتر 
است.شرکت های شــرکت فولاد مبارکه، 
شرکت ذوب آهن، اتاق بازرگانی اصفهان، 
پالایشگاه نفت اصفهان، سازمان همیاری 
شــهرداری های استان اصفهان، شهرداری 
اصفهان و شرکت فلز تدارک فولاد مبارکه 
در آن سهامدار هستند. میزان سرمایه گذاری 
در ایــن پروژه ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار 
اســت. ابرَپروژه انتقال آب به اســتان های 
مختلف از جمله اســتان صنعتی اصفهان 
می تواند زمینه ســاز توســعه روزافزون 
مجموعه های بــزرگ و کوچک تولیدی، 
رونق کسب و کار، جهش تولید، درآمدزایی 

و اشتغالزایی باشد.
 پیشــرفت 75 درصدی بخش 

سیرجان ـ اصفهان
پیشــرفت عملیات پروژه انتقال آب 
به اســتان اصفهان )بخش سیرجان تا مرز 
استان اصفهان( به طول ۳۳۰ کیلومتر دارای 
پیشرفت ۷۵ درصد است، هرچند به گفته 
کارشناســان، مســاعدت های لازم برای 
تامین ورق فولادی مورد نیاز اســت.برپایه 
این گــزارش، ۱۸۸ کیلومتر لوله گذاری از 
آن انجام شده است. استان های کرمان، یزد 
و اصفهان در مسیر این خط از پروژه انتقال 
آب قرار دارند.میزان اشــتغال زایی در این 
بخش پروژه چهــار هزار و ۲۰۰ نفر اعلام 
شــده است.»شــرکت تامین آب اصفهان 

صفه« )با سهامداری شــرکت های فولاد 
مبارکه، ذوب آهن، پالایشگاه نفت اصفهان، 
اتاق بازرگانی، شهرداری و سازمان همیاری 
های شهرداری اصفهان( مجری این پروژه 

است.
 مزایای اجرای طرح

تنها پروژه تامین آب اســتان اصفهان 
کــه آب جدیــدی را تولید و بدون چالش 
اجتماعی و تنش های بین استانی به فلات 
مرکزی ایران منتقل می کند. ایجاد دسترسی 
برای استان به یک منبع پایدار و توسعه پذیر 
که در صورت تشدید شرایط خشکسالی 
بســیار مغتنم خواهد بود. مسیر مناسب و 
هیدرولیک بهینه طرح که ســرعت اجرای 
پروژه را بســیار بالا خواهد برد.عزم ملی و 
اراده مسئولان کشور برای انتقال آب دریا به 
فلات مرکزی ایران. ساختار اجرایی چالاک 
طرح در قالب شــرکت پروژه تامین منابع 
مورد نیاز پروژه از ســهامداران و ســرمایه 

گذاران داخل استان.
 ویژگی هــای آب شــیرین کن 

اصفهان
آبگیر و آب شیرین کن پروژه به روش 
اســمز معکوس )RO( در پلنت های ۷۰ 
میلیون مترمکعبی در مساحت ۲۵۲ هکتار 
در ساحل سیریک شامل تاسیسات آبگیری، 
نیروگاه برق حرارتی، ساختمان های کنترل 
و خدماتی، ســاختمان تاسیســات جنبی 

مخازن ذخیره و ایستگاه پمپاژ است.
 همراهی و کمک ایمیدرو برای 

رفع موانع پروژه
بــا توجه به اهمیت پروژه های انتقال 
آب از ســواحل جنوبــی به کشــور برای 
وزارت صمــت و ایمیدرو و نیز تامین آب 
مورد نیاز صنعت و معدن، این سازمان همه 
تلاش خود را برای رفع چالش های اجرای 
طرح ها از جمله تامین ورق فولادی به کار 
می گیرد. در این راستا، یکی از اقدامات این 
سازمان، رایزنی با شرکت های تولیدکننده 
ورق فــولادی و رفع چالــش های تامین 
این محصول اســت. تجربه و دانشــی که 
در خط یــک انتقال آب از خلیج فارس به 
فلات مرکزی به دست آمده است، پشتوانه 
خطوط بعدی بــرای ایمیدرو و همچنین 
شرکت های ســرمایه گذار و پیمانکاران 

است.

سرویس خبر- مدیر اجرایی منطقه 
آزاد تجاری، صنعتی دوغارون تایباد گفت: 
ایجاد این منطقه آزاد تجاری و فراهم شــدن 
زیرســاخت های لازم در آن باید برای رونق 
اقتصاد و معیشت خانواده های مرزنشین هم 

مفید و سودمند باشد.
محســن پوراحمــدی در دیــدار با 
سرپرست فرمانداری شهرستان تایباد افزود: 
یکی از مهمترین سیاست های دولت سیزدهم 
بهره منــدی مردم از خدمــات و برنامه های 
دولت اســت کــه می توانــد رضایتمندی 
اجتماعی را به دنبال داشته باشد و بدون شک 
حضور سرمایه گذاران داخلی و خارجی در 
دوغارون نقش سازنده ای در پویایی اقتصاد 
و اشتغال پایدار جوانان جویای کار این خطه 
مرزی دارد. پوراحمــدی ادامه داد: با ایجاد 
منطقــه ویژه اقتصادی دوغــارون به منطقه 
آزاد، باید از هر ظرفیتی برای پویایی و رونق 
آن اســتفاده کرد که این خود در درازمدت 
فرصت های مناسبی را در این نقطه از کشور 
ایجاد خواهد کرد. مدیر اجرایی منطقه آزاد 
تجــاری ـ صنعتی دوغــارون تایباد گفت: 

مــرز دوغارون یکی از مهمترین کانون های 
صادراتی ایران با افغانستان به شمار می رود 
که ایجاد منطقه آزاد می تواند این فرصت را 
دوچندان کند. پوراحمدی افزود: هم اکنون 
باید به دنبال شناســایی مشکلات در منطقه 
دوغارون باشیم و با استفاده از توان داخلی و 
ظرفیت های موجود در این معبر زمینی موانع 
پیش رو را برطرف کنیم. سرپرست فرمانداری 
تایباد هم در این دیدار گفت: روزانه افزون بر 
سه هزار نفر مسافر ایرانی و خارجی در مرز 
دوغارون رفت و آمد می کنند که این نشان از 

امنیت و اهمیت حوزه مسافری مرز دوغارون 
دارد. محمدرضا رضایی افزود: در نگاه اول 
بــه مناطق آزاد تجاری بایــد به دنبال ایجاد 
فرصتهای شغلی باشیم و در این حوزه باید 
از توان نیروهای بومی استفاده کرد. رضایی به 
ایجاد فرصت های لازم برای حضور سرمایه 
گــذارن داخلی و خارجی در مرز دوغارون 
اشــاره و اضافــه کرد: بیــش از 6۵ درصد 
کالاهای صادراتی استان خراسان رضوی از 
گمرک مرزی دوغارون به سمت بازارهای 
هدف افغانســتان صادر می شود که حضور 

ســرمایه گذاران داخلی و خارجی می تواند 
در افزایش این بخش تاثیرگذار باشد. قانون 
ایجاد منطقه آزاد تجاری ـ صنعتی دوغارون 
در جلســه علنی ۲۷ شــهریورماه مجلس 
شورای اسلامی به تصویب نمایندگان رسید 
و ۱۵ مهرماه امسال رییس جمهور این قانون 
را بــرای اجرا به وزارت امــور اقتصادی و 

دارایی ابلاغ کرد.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با 
۱6۱رای موافق، ۵۳ رای مخالف و هشــت 
رای ممتنع با لایحه ایجاد منطقه آزاد تجاری 

ـ صنعتی دوغارون موافقت کردند.
مطابق یکی از مواد این قانون به  دولت  
اجازه  داده  می شود در استان  خراسان  رضوی 
در محدوده  خارج  از نقاط  جمعیتی  به  شرح  
نقشه  مصوب، منطقه  آزاد تجاری ـ صنعتی  
دوغارون  را ایجاد کند. بیشــترین حجم کار 
این منطقه ویــژه اقتصادی، ترانزیت کالا از 
طریق بندرعباس است. کالاهای بازرگانان 
افغانســتانی، پاکستانی و گاه هندی و دیگر 
ملل همسایه افغانستان از طریق کشورهای 
حوزه خلیج فارس به گمرک های بندرعباس 
و بندر لنگه منتقل و از آنجا به گذرگاه رسمی 

دوغارون ترانزیت می شود.

ســرویس خبر-عضو هیات مدیره منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین 
المللــی پیام، از آغاز همکاری های فرودگاه های پیام و الماس ســرخس در 

حوزه هوانوردی و لجستیک خبر داد.
مصطفی امیــدوار در بازدید از زیرســاخت های منطقه ویژه اقتصادی 
ســرخس گفت: پیرو نشســت های متعددی که میان مدیــران دو مجموعه 
برگزار شــده، قرار اســت همکاری فرودگاه های پیام و الماس ســرخس در 
حوزه های لجســتیک و هوانوردی آغاز شود. امیدوار با بیان اینکه منطقه ویژه 
اقتصادی ســرخس به عنوان قطب لجســتیکی شرق کشور است، اظهار کرد: 
 ICT و IT با توجه به اینکه فعالیت فرودگاه پیام بیشتر در زمینه محصولات
اســت، می توان از ظرفیت فرودگاه بین المللی الماس سرخس برای صادرات 

محصولات تولیدکنندگان ایرانی به کشورهای حوزه CIS استفاده کرد.
وی تاکیــد کرد: فرودگاه های بین المللی الماس ســرخس و پیام با تکیه 
بر ظرفیت های خود در حوزه کارگو )خدمات ارســال محصول یا بار تجاری 
از طریــق خطوط هواپیمایی( می توانند مکمل یکدیگر در صادرات، واردات 
و ترانزیت محموله های ارســالی از چین، روســیه و ایران به اقصی نقاط دنیا 
باشــند که با برنامه ریزی مناسب می توان ظرفیت هزاران تن انواع محصولات 
را در ایــن حوزه برای دو فرودگاه متصور بود. عضو هیات مدیره منطقه ویژه 
اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام با اشــاره به توافق های صورت گرفته در 
حوزه کارگو ادامه داد: در حوزه هوانوردی نیز مقرر شــد پس از ایجاد امکان 
کارگو در فرودگاه پیام، از فرودگاه ســرخس برای ارسال انواع کالا به روسیه 
و کشــورهای آســیای شرقی که به وســیله هواپیماهای مخصوص همچون 

هواپیماهای غول پیکر صورت می گیرد، استفاده شود.
امیدوار افزود: آغاز همکاری دو مجموعه و بهره مندی از ظرفیت حمل 
و نقــل هوایی، ریلی و جاده ای ســرخس، باعث ایجاد ارتباط فرودگاه پیام با 

کشورهای حوزه CIS خواهد شد.

آغاز همکاری های فرودگاه های پیام و سرخس 
در حوزه هوانوردی و لجستیک

دوشنبه ۴ دی 1۴02 -  11 جمادی الثانی 1۴۴5 - 25 دسامبر 2023 - شماره 6۴1



FREE ZONES NEWS
www.freezonesnews.com www.freezonespress.ir www.freezonespress.com reyhannafismi@gmail.com

هفته نامه صاحب امتیاز: 
موسسه رسانه ای ریحان نفیس

مدیر مسئول: 
محمدرضا یزدان پناه فدایی

قائم مقام مدیر مسئول:
علی یزدان پناه فدایی

سردبیر:
ابراهیم ارزانی

علیخانی،  شهید  خیابان  جنوبي،  شیراز  خیابان  همت،  شهید  بزرگراه  مرکزی:   دفتر 
پلاك ٥۱ ، مرکز خرید ونك پارك ، بال شرقي ، طبقه اول ، واحد ۱ اداری  

تلفن: ۸۸60۸٥06- 02۱    کد پستی : ۱43694473۱
دفتر کیش: خیابان فردوسی،ویلاهای مروارید،بلوك B3، طبقه سوم،واحد7۱٥

تلفن: 44424999-076   فاکس: 4442496۸ - 076
شماره تماس تحریریه:093476۸٥۸4۱

اقتصادی،اجتماعی،فرهنگیچاپ و توزیع: ریحان-تهران، شهرك صنعتی صفادشت، بلوار تیر، انتهای خیابان ۱2 غربی، سالن چاپ ریحان - تلفن: 7-090٥4۱٥944٥ - 6٥٥۸6۸0۱ -02۱

Sep 25 - 2023 - NO.641

فعالیت شرکت عمران آب و خدمات کیش از نگاه دوربین

سرپرست مدیریت حمل و نقل عمومی کیش اعلام کرد:

تعیین تکلیف فعالیت شرکت های خدمات تاکسی 
اینترنتی در کیش

سرویس خبر -سرپرســت مدیریت حمل 
و نقل عمومی کیش گفت: فعالیت ســه شــرکت 
خدمات تاکسی اینترنتی  بزودی  در کیش مشخص 

می شود.
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد؛  میثم سام بند 
گفت: با هدف رفع دغدغه ســاکنان برخی از مناطق 
کیش با ســه شرکت خدمات تاکسی اینترنتی برای 

فعالیت در کیش مذاکره  شده است.
وی گفت: براســاس جلســه ای با دادستان 
کیش مهلت اعلام نظر این ســه شــرکت ۲۶ آذر به 
پایان می رســد و پــس از آن در خصوص فعالیت 
این شــرکت ها اعلام نظر خواهد شد.میثم سام بند 
گفت: شرکت های خدمات تاکسی اینترنتی موظف 

به رعایت دســتورالعمل ها و قوانین کیش در امور 
حمل و نقل هستند.

وی افــزود: تاکنون با هیچ شــرکت خدمات 
تاکســی های اینترنتی قراردادی امضا نشده است و 
در حوزه حمل و نقل نیازمند بهره گیری از خدمات 
این شرکت ها برای جبران کمبود ها در ناوگان حمل 
و نقل عمومی کیش  هستیم.میثم سام بند گفت: جابه 
جایی مسافر با خودروی شخصی در کیش با هرنوع 
پلاک ممنوع است و رانندگان برای حمل مسافر باید 
زیر نظر شرکت های خدمات تاکسی های اینترنتی 
فعالیت کنند.سرپرست مدیریت حمل و نقل عمومی 
کیش گفت: برخی از رانندگانی که عضو شرکت های 
خدمات تاکسی اینترنتی در شهر های دیگر هستند 

پس از ورود به کیش اقدام به حمل مسافر می کنند و 
با پیگیری های انجام شده، نرم افزار این خودرو ها در 
کیش غیرفعال خواهد شد.وی گفت: مدیریت حمل 
و نقــل در حوزه واردات خودرو بهره بردار اســت 
و در ایــن زمینه نیاز ها در بخش ناوگان مینی بوس 
 رانی و تاکسی به شرکت سرمایه گذاری اعلام شده  

است.
ســام بند گفت: ۵۴۴ دســتگاه تاکسی و ۷۹ 
دســتگاه مینی بوس برای توسعه و بهسازی ناوگان 

حمل و نقل عمومی نیاز است.
وی ایجاد تســهیلات برای رانندگان در زمینه 
واردات خودرو های ناوگان حمل و نقل عمومی را 
ضروری برشــمرد و گفت: یکی از دلایل طولانی 

شــدن واردات خودرو، ایجاد شرایط مناسب برای 
رانندگان و تعویض خودرو ها با خودرو های وارداتی 
است.میثم سام بند گفت: واردات خودرو های برقی 
نیازمند فراهم شــدن شرایط مناسب از جمله تامین 

برق آنهاست.
وی گفــت: رانندگان نــاوگان حمل و نقل 
عمومی کیــش بیشــتر بــه واردات خودرو های 

هیبریدی علاقمند هستند.

 با حکم مدیر عامل سازمان منطقه آزاد کیش ،

عابد ملکی عضو  جدید هیات مدیره  شرکت عمران ، آب و خدمات کیش  شد

 با حکم مدیر عامل سازمان منطقه آزاد کیش ،

گرامیداشت روز ملی حمل و نقل در شرکت عمران، آب و خدمات کیش

ســرویس خبر-عابــد ملکی که 
مســوولیت های مختلفــی را در حوزه 
اســتانداری و شــهرداری تهران را در 
رزومــه کاری خود دارد به عنوان عضو 
هیئت مدیره شــرکت عمــران، آب و 

خدمات شهری کیش منصوب شد. 
بــه گــزارش خبرنــگار مناطق 
آزاد؛ عابــد ملکی در حکمی از ســوی 
رحیم ســرهنگی رئیس هیئت مدیره و 
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد کیش به 

عنوان عضو هیئت مدیره شرکت عمران، 
آب و خدمات شــهری کیش منصوب 
شد. در حکم صادر شده از سوی رحیم 
ســرهنگی خطاب به عابد ملکی آمده 
اســت: خدمتگــزاری در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران، فرصت مغتنم 
و نعمت بزرگی است که خداوند متعال 
به بندگان خویش اعطاء نموده است؛ لذا 
نظر به تعهد، تخصص و تجارب ارزنده 
جنابعالی، به موجب این حکم به عنوان 

"عضو هیئت مدیره )موظف( شــرکت 
عمران، آب و خدمات ســازمان منطقه 

آزاد کیش" منصوب می شوید. 
گفتنی اســت عابــد ملکی پیش 
از این  مســوولیت هــای مختلفی را بر 
عهده داشته اســت که از جمله سوابق 
مدیریتــی و حرفه ای ایشــان می توان 
به " شــهرداری منطقه دو شــهر تهران، 
شهرداری منطقه ۱۲ شهر تهران، مشاور 
رئیــس در حوزه  های فنــی، عمرانی، 

املاک و مســتغلات ســازمان تبلیغات 
اسلامی، مشاور شــهردار منطقه چهار 
شهر تهران و رئیس اداره سرمایه گذاری 
و مشــارکت های مردمی، مشاور عالی 
شهردار منطقه یک شهر تهران، ریاست 
ستاد بازآفرینی بافت فرسوده و ناپایدار 
مناطق ۲ و ۱۲ شهر تهران، ریاست ستاد 
جشنواره نهج البلاغه شمسه، قائم  مقامی 
 شــهردار منطقه یک شهر تهران" اشاره 

کرد.

سرویس خبر-به مناسبت روز ملی 
حمل و نقل از کارکنان مدیریت و جمعی 
از رانندگان نمونه ناوگان حمل و نقل کیش 

تقدیر شد. 
بــه گزارش خبرنــگار مناطق آزاد؛ 
مدیــر عامل و جمعی از معاونان و مدیران 
این شرکت با حضور در مدیریت حمل و 
نقــل عمومی و اهدای گل و لوح تقدیر از 
تلاش مسئولان و کارکنان این بخش تقدیر 
کردند.  محسن نظر پور رییس هیات مدیره 

و مدیرعامل شرکت عمران، آب و خدمات 
در جمع کارکنــان مدیریت حمل و نقل 
عمومی کیش با اشــاره به اهمیت فعالیت 
این بخش در جلب رضایت شــهروندان 
تاکید کرد: خانواده بزرگ حمل و نقل کیش 
مسئولیت خطیر ارائه خدمات به ساکنان و 
گردشگران و افزایش رضایتمندی آنان را 
بر عهده دارند از این رو در مسیراستاندارد 
سازی خدمات توجه به نظم ،  قانونمداری 
و حسن خلق و تکریم مراجعان مهم ترین 

اصل است.
همچنین در مراســمی که در سالن 
اجتماعات شرکت برگزار شد از  ۱۵ راننده 
نمونه تاکســی های خطی ، سفید ، و مینی 

بوس با اهدای گل و لوح تجلیل شد. 
بر اســاس این گــزارش در فرایند 
معرفی راننــدگان نمونه ضوابطی تدوین 
شــده کــه ازآن جمله می تــون به نتایج 
مانیتورینگ عملکرد رانندگان در طول ماه 
، اعلام نظر آژانس های مربوطه، حســن 

رفتار با مسافران و عدم ثبت شکایت به نام 
راننده در سامانه ۱۴۱ ، رانندگی قانونمند و 
 احترام به قوانین راهنمایی و رانندگی اشاره 
کــرد. لازم به ذکر اســت میثم ســام بند 
مدیرحمل و نقل عمومی کیش  و جمعی 
از مسئولان این مدیریت با حضور در دفاتر 
آژانس های تاکسی و اهدای گل از زحمات 
اعضای خانواده بزرگ ناوگان حمل و نقل 
عمومــی کیش قدردانی نموده و روز ملی 

حمل و نقل را گرامی داشتند.
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